
Fleksibelt interkommunalt 
ettervern på Jæren



• Utfordringen er at mange av de som blir rusfrie på institusjon/
fengsel, faller tilbake til rusen etter at de flytter tilbake til 
kommunene. Mangel på tett oppfølging blir for mange et steg mot 
tilbakefall.

• Et samarbeidsprosjekt mellom Gjesdal, Time, Hå, Klepp og No 
Limitation. Kommunenes primærtjenester og NAV kontor er viktige 
aktører i oppfølgingen av deltaker. 

• 3-årig pilotprosjekt finansiert over statsbudsjettet. Administreres av 
Arbeids- og velferdsdirektoratet.

Bakgrunn



I prosjektet skal brukerne hjelpes til en meningsfull hverdag 
uten rus og kriminalitet. For å oppnå dette baseres prosjektet 
på recoverymetodikk. Hele mennesket er i fokus og det arbeides 
målrettet med følgende områder: 

• Ordinært, lønnet arbeid
• Meningsfull fritid
• Bedre fysisk helse
• Bedre livskvalitet (herunder også psykisk helse) 

Prosjektets mål



• Tilbud for dem som ønsker en ny hverdag uten rus 

• Motivasjon for endring er en forutsetning for å delta i prosjektet 

• Kvinner og menn, ingen aldersbegrensning

Målgruppe



«Ettervern med mening» 
Tilbyr fritidsaktiviteter og medarbeiderprogram

«Interkommunalt ettervern på Jæren bygget på 
effekt- og designstudier»

«Design av interkommunalt ettervern som tjenestereise»

Samarbeidspartnere



Ettervern som tjenestereise 

Et tjenestedesignprosjekt



Designtenkning for morgendagens 
helse- og omsorgstjenester

• Empati

• Tverrfaglighet

• Prototyping

• Zoome inn, zoome ut

Tjenestedesign



Interkommunalt 
ettervern på Jæren 

(RFF - Regionalt 
forskningsfond)

Ny Start 

(finansiert av Arbeids- 
og velferdsdepatementet)

Ettervern 
som tjenestereise

Prosjektoppbygning



WORKSHOP 3
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Metodikk
Del 1: Dagens tjenestereise
Del 2: Drømmereisen
Del 3: Den realistiske reisen



Dybdeintervjuer med brukerne og pårørende



Dybdeintervjuer med fagpersoner og erfaringskonsulenter



Visualisering



Brukerreisen 
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BrukerreiserBrukerreisen - oppsummert



“Det var nok litt vel mye alkohol 
hjemme i helgene da Rune vokste opp. 
Rune hadde en uro i kroppen allerede 
som barn og begynte å ruse seg 
allerede på ungdomsskolen. 

Jeg har kjempet for Rune i flere år, 
men etter at far til Rune og jeg gikk 
fra hverandre i fjor, har jeg hatt litt 
nok med meg selv.”

 Mamma

“Rune har en tendens til å slå ned folk 
på byen i ruset tilstand og har vært 
i fengsel flere ganger på grunn av 
voldshendelser. Ja, det gikk nok mest i 
dealing og rusing i ungdomsårene.”

Christer, erfaringskonsulent

“Som 21-åring fikk han sitt første barn 
med ei venninne, og har siden det 
forsøkt ulike behandlinger uten hell. 
På den tiden har han fått to nye barn 
med ei i miljøet. ” 

Siren, ruskonsulent

Navn:   RUNE
Alder:   31 år (bildet er fra 25års  
   dagen, så litt gammelt)
Utdanning:   Mangelfull, droppet ut  
   av videregående skole
Jobb:    Arbeidsledig, går på  
   AAP 
Bosted:   Kjip leilighet, derfor  
   litt rundt omkring
Ønsker:   Å kunne få litt kontakt  
   med barna, bo bedre  
   og kanskje bli rusfri.

Personas

“Det var nok litt vel mye alkohol 
hjemme i helgene da Rune vokste opp. 
Rune hadde en uro i kroppen allerede 
som barn og begynte å ruse seg 
allerede på ungdomsskolen. 

Jeg har kjempet for Rune i flere år, 
men etter at far til Rune og jeg gikk 
fra hverandre i fjor, har jeg hatt litt 
nok med meg selv.”

 Mamma

“Rune har en tendens til å slå ned folk 
på byen i ruset tilstand og har vært 
i fengsel flere ganger på grunn av 
voldshendelser. Ja, det gikk nok mest i 
dealing og rusing i ungdomsårene.”

Christer, erfaringskonsulent

“Som 21-åring fikk han sitt første barn 
med ei venninne, og har siden det 
forsøkt ulike behandlinger uten hell. 
På den tiden har han fått to nye barn 
med ei i miljøet. ” 

Siren, ruskonsulent

Navn:   RUNE
Alder:   31 år (bildet er fra 25års  
   dagen, så litt gammelt)
Utdanning:   Mangelfull, droppet ut  
   av videregående skole
Jobb:    Arbeidsledig, går på  
   AAP 
Bosted:   Kjip leilighet, derfor  
   litt rundt omkring
Ønsker:   Å kunne få litt kontakt  
   med barna, bo bedre  
   og kanskje bli rusfri.



BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Henvisning og start GRUPPE 1

• Bli sett, bli hørt og bli motivert.
• Mange har ruset seg siden ungdomsskolen, så 

både drømmer og mye hverdagslig kunnskap er 
mistet på veien.

• Trygghet og omsorg.
• Ildsjeler som ser dem, eller holder et øye med dem.
• Å bli fjernet fra rusmiljøet.

• Motivasjon, gjentakelse, overtaling, holde i 
hånden-følelse, vi skal hjelpe deg-følelse, du er 
ikke alene-følelse, trygghet og støtte. 

• Mange har nok behov for å få noen forbilder, 
snakke med noen som har klart det. 

• Motivasjon, trygge situasjonen, 
oppfølging.

• At noen er der i det vendepunktet, griper de i 
hånden og viser vei kan være avgjørende. 

• Bli tatt seriøst, selv om de har fått mange sjanser.

• Motivasjon. Vil jeg bli rusfri? Vil jeg det bare 
halvveis? Vil jeg det helt? Spesielt hos de unge. 
Hvordan kan jeg vite det?

• Bli tatt imot raskt, bli sett og hørt. Er du nysgjerrig 
på hvem jeg er? Hva jeg vil? Hvordan jeg har det? 
Hvordan jeg skal klare dette? Og hva trenger jeg 
når jeg kommer ut? Er du opptatt av meg? 

• Informasjon om veier til målet.
• Kontinuerlig motivasjon.

• Se hver person.
• Individuelt tilpasse behandlingsløp basert på 

brukerens utgangspunkt, behov, ønsker og 
diagnoser.

• Finne løsninger som dekker behovet, og ikke 
motsatt. 

• Av og til er det et «tørkestativ» de trenger, da de 
selv ikke ønsker noe annet. (erfaringskonsulent)

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i 

ventetiden? Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Utallige utgangspunkt, hvor noen har hele 
hjelpeapparatet i ryggen, mens andre har holdt 
rusproblemet skjult for alle.  

• Er det lettere å bli rusfri i fengsel enn i 
behandling? En bruker sa hun heller ville i fengsel 
enn i behandling..

• Av pårørende og brukerne kalt «siste endestasjon», 
«det aller verste» og «verre enn helvete».

• Hospits er et tilbud verken brukerne, pårørende, 
kommunen eller NAV er fornøyde med, faktisk er 
samtlige svært misfornøyde med tilbudet som gis. 

• Her får de nye rusvenner, får prøve nye ting, har 
innbrudd på rommet og en konstant utrygghet.

• I denne perioden er det ofte ingen aktører fra 
hjelpeapparatet inne; NAV må slippe når det ikke 
er noe jobbutsikter og kommunen slipper når 
brukerne ikke vil ha hjelp. Så da er det foreldrene 
og rusbekjente igjen, da.. 

• Denne tiden virker spesielt kritisk og tappende 
for pårørende.

• Deltakerkommunene har alle en svært oppsøkende 
tjeneste, de drar ut til brukerne. 

• Ifølge brukerne og pårørende, er erfarings-
konsulenter de viktigste forbildene i veien til å bli 
rusfri. For noen er de selve vendepunktet. 

• Det er sjelden brukerne kommer inn til kommunen 
og sier «jeg vil bli rusfri», de må motiveres.

• Hendelser i livet, ofte i familien, ser ut til å kunne 
utløse et vendepunkt i en rushverdag, hvor 
plutselig ønske om å bli rusfri blir høyaktuelt. Veien 
fra et vendepunkt til å bli rusfri, viser seg likevel å 
være mye lengre enn de ser for seg.

• De fleste brukerne har hatt flere behanlingsrunder, 
og tatt valget om å bli rusfri mange ganger. 

• Flere pårørende hadde «premie» til sine brukere i 
denne fasen, men det nytter ikke om familien vil,  
hvis ikke brukeren selv er klar. Spørsmål dukker 
opp. Når er jeg klar? Vil jeg bli rusfri nok? Mange 
kjenner ikke alternativet, hvordan et nøkternt liv er.

• Dette steget er svært tidskritisk, hvor rask kontakt 
og henvisning kan holde flere rusfrie i startfasen. 
Kommune, fastlege og NAV er mulige første 
kontaktpunkt. Fastlegen det raskeste alternativet til 
å komme i behandling. Hvorfor?

• Kommunen kan bare henvise til utredning, hvordan 
være en rød tråd uten myndighet?

• Bortimot samtlige prosjektdeltakere i 
kommunene etterlyser større valgfrihet omkring 
behandlingsløp, hvor deres faglige vurdering og 
deres kunnskap om brukeren kan bli hørt bedre.

• Noen kommenterte at det var mer individuelt 
tilpasset og mindre systemstyrt før. 

• Den røde tråden i behandlingsløp oppleves ikke-
tilstedeværende for mange pårørende, spesielt 
der hvor alternative tilbud er aktuelle. Hva passer 
best for denne personen? Og hvorfor er det kun 
spesialisthelsetjenesten som kalles behandlere? 

• Flere ønsker å bruke omsorgsinstitusjoner i 
enkelte tilfeller, men det går av et eget budsjet.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte 
beskrevet som noe av det mest kritiske ved å 
bli rusfri og er også grunnen til at det er mange 
tilbakefall allerede før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

1. BAKGRUNN   2. HOSPITS 3. VIL IKKE HA HJELP 5. VENDEPUNKT 6. VIL BLI RUSFRI 7. FØRSTE KONTAKT 8. MIN REISE 9. OMSORGSINSTITUSJON 10. VENTETID / RYDDETID4.  KOMMUNE MOTIVATOR

Etter å ha sittet i varetekt i 14 dager, tenker Rune litt 
på om han skulle prøvd å bli litt rusfri, ja, for kanskje 
å få treffe barna igjen. Han blir hentet av faren i 
fengselet, stemningen i bilen er kald. Han har ikke 
særlig kontakt med faren etter skilsmissen, og føler 
egentlig litt skyld i hele greia. 

Rune har fått tilbud om å bo på Hospits til 
kommunen finner en leilighet til ham, og han har jo 
ikke noe annet sted å dra. Moren er så deprimert 
og sliten for tiden, at faren fraråder Rune å ringe 
henne og spørre om plass på gutterommet. Hun 
hadde jo sagt ja, tenker Rune litt irritert… Med en 
adidas-bag over skulderen ankommer han hotellet, 
han er igjen midt i smørøyet. Det kribler i fingrene. 
Allerede samme kveld får han testet ut noe nytt 
stoff fra en bekjent. 

Noen dager etter ringer Rune moren sin for å fortelle 
at han er kommet ut ifra fengselet. Tanken om å bli 
rusfri har allerede blitt erstattet med andre tanker. 
Moren forteller at kommunen hadde prøvd å få 
kontakt med ham et par dager for å fortelle at de 
har funnet en hybel i nærheten av familien. Moren 
forteller at kommunen også har lyst til å treffe Rune 
for å bli enige om veien videre. Hva trenger han? 
Hvor er han i livet? Ja, for å hjelpe han videre, da 
spesielt med praktiske ting. Rune ler og roper «aldri 
faen». Rune er ikke helt med, han er for det meste av 
tiden ruset.

Leiligheten er ganske steril og slitt, og kommunen 
kan ikke hjelpe med slikt, så moren har ordnet med 
en ny sofa og oppvaskmaskin fra finn.no. Omsider 
får hun satt Rune i kontakt med den nyansatte 
erfaringskonsulenten i kommunen, Christer. 
Christer kjenner Rune fra miljøet, og de får raskt en 
kameratslig tone. Moren øyner et håp i det fjerne, 
selv om det lar vente på seg. Gjennom Christer får 
kommunen innpass og de hjelper han med både 
handling, regninger og en søknad til NAV.

Rune er på middag hos moren en søndag i mars. 
Onkelen er også der. Det er ikke noe konkret som 
skjer, men moren merker en endring. Det er ofte 
Rune klarer å ta seg sammen til søndagsmiddagene 
hun inviterer til, så det at han er rusfri akkurat den 
dagen er halve årsaken til at hun inviterer. Men 
det er ikke det.. han snakker om barna sine, om 
at Christer har fått samvær med sønnen sin og at 
eldstedattera hans skal begynne på skole til høsten. 

Rune bestemmer seg, han vil bli rusfri, han er for 
gammel for dette livet, han er sliten. 

Med litt hjelp fra moren og en ruskonsulent i 
kommunen som av og til er ok å snakke litt med, 
finner han ut at han skal snakke med fastlegen. Han 
får omsider ringt og får time om to uker. Det skal gå 
greit, sier han voksent. Og det går greit, fastlegen 
henviser han til utredning. 

Rune vil bare til behandling fortest mulig, 
motvillig ser han fastlegen skriver en henvisning 
til RUPO. På vei til leiligheten irriterer han seg 
over at ikke kommunen kan bistå mer i løpet 
hans, de burde fikset dette. Jeg vil ikke gå denne 
omveien om RUPO. Hvordan blir dette løpet når 
jeg blir plassert utifra tilgjengelige løsninger og 
ikke utifra mine ekte behov?

Rune har hørt om et sted i Kristiansand, mor til to av 
barna hans ble rusfri der. Og er det enda. Christer i 
kommunen nevner noe at det ikke er spesialisthelse-
et eller annet, men en annen institusjon på et annet 
budsjett. Rune skjønner ikke problemet, samme 
for han, vel..  Christer gir beskjed til RUPO at Rune 
ønsker å dra dit, eller til Fjordhagen, i alle fall ikke på 
Veksthuset, det blir for tøft for han foreløpig...

Christer har forberedt Rune at det vil kreve litt 
venting denne reisen han har begitt seg ut på. Men 
allerede nå, liksom, jeg har jo ikke begynt reisen 
enda, tenker Rune pessimistisk. Vil jeg dette nok? 
Sånn egentlig? Dagene i leiligheten er lange, og 
det blir rusing inni mellom. Gamle bekjente stikker 
innom iblant for å ta seg en joint eller noe, det går 
på et vis, i alle fall av og til uten at Rune slenger seg 
med. 

Fri vilje. Alle skylder på at han(min sønn) ikke vil, men da må 
jo de motivere han og overtale ham. Alternativet er jo at vi 
må ta vare på ham. Det er de periodene han ikke vil noe som 
er de tøffeste, det er jo akkurat i de periodene vi hadde trengt 
hjelpeapparatet mest. Det tar livet av oss. Han er jo syk, vi må 
slutte å gjemme oss bak «han ville ikke»-syndromet. Jeg går 
ikke på det lenger. Sier vi det til barn? Min sønn er et barn, 
han trenger veiledning og noen som ser han. 

Pårørende

Jeg har bare hørt helt grufulle ting om hospits. Ikke en 
positiv ting. Det er jo ikke bra at vi tilbyr noe som ingen 
har lyst til å benytte seg av. Folk vil heller sove i bilen, 
sover rundt hos venner. De tar ikke imot hospits. 

NAV

Det er ingen fast start på hvor de er når de finner ut at 
de vil bli rusfri, de kan komme i fra overalt.. Så da er det 
jo, vi aner ikke... En som kom hit( til No Limitation) og har 
aldri har om ruskonsulter, mens en annen som kom, har jo 
hele apparatet allerede. Så det er ingen fasiter og det kan 
være over hele reisen. Det er noen som kjenner det for 
første gangen «Nå er jeg klar» og så er de klar, mens alle 
andre må gjerne gå 50 runder, de har gjerne vært på 8-9 
forskjellige behandlingsplasser. 

No Limitation

Ingen som klarer å bli nøkterne bare av å bli far, 
men noen ganger kommer det noe over folk, en 
motivasjon som er litt utenfor, det kan være mange 
årsaker. 

Erfaringskonsulent

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne 
å vente… lære å vente...vente,… det nytter 
ikke det. Kan ikke det. Hvis han(min sønn) 
skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og 
ingen så var der og hjalp han. «Du må bare 
vente.»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Det eneste han vil nå er å komme inn i en omsorgsinstitusjon, 
men det får han ikke. Det går på to ulike budsjetter. Jeg bryr 
meg ikke om budsjetter, jeg bryr meg kun om min sønn. Har 
ikke de som rusmisbrukere fått nok motgang, kan ikke bare 
folk gi dem en sjanse? De gir oss andre sjanse på sjanse. Om 
de så trenger 10 forsøk på å bli rusfrie, gi dem det, da. 

Pårørende

Det var først da jeg ble kalt behandlingsresistent, at de sendte 
meg til en omsorgsinstitusjon. Det er ikke behandlingsplass 
i statens sine øyne, men der ble jeg rusfri. Vært rusfri siden, 
ikke hatt en sprekk. Rett kompetanse til rett tid. For meg er det  
behandlingsplass, mer behandlingsplass enn noen andre. 

På omsorgsinstitusjoner, som Fjordhagen, er det ikke ventetid, men 
det blir ikke brukt. Kommunene bruker det ikke, for de må betale 
for det selv. Det andre dekker staten… Forskjellige lommebøker. Nei, 
det er problematisk.

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er motivatorer vi burde kalle oss. Sjelden de har 
motivasjon når vi treffer dem, vi må lete eller prøve å skape en 
motivasjon. De ruser seg og kommer til sin personlige bunn og 
blir, etter hvert, kanskje klare til å gjøre en endring. Det er i alle 
fall sånn vi opplever det. 

Motivasjon er en ferskvare, sånn som jeg opplever det, noe som 
er en kort periode. Utforingen vår er å tilby en plass å reise til, 
en behandlingsplass å komme til der og da. Det har vært mye 
frustrasjon rundt dette. 

Kommune
Kommunene møter de tidlig og det er 
ofte glidende når de tar valget om å bli 
rusfri. Mange sier de har bedre støtte i 
rus enn etter.

Kommune

Jeg sier at det er så utrolig mange 
forskjellige måter å bli rusmisbruker på. 
Men å ha et rusproblem føles ganske likt, 
enten det er alkohol, amfetamin, etc. 
Skoen er lik, den trykker på samme plass 
når du har den på. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror han var 19 da han sist jobbet litt... Så har det 
ikke vært noe etterpå, ingenting jobb, ingen tiltak. Det 
har bare gått i sus og dus for å si det sånn. Vi måtte 
hanke han inn etterhvert… 

Pårørende

Barnevernet kom aldri inn i min barndom. Jeg kommer fra en 
fasadefamilie med mye helgefull. Vi vokste opp med mye krangling, 
drikking og mye mer rus enn det folk rundt oss visste. Jeg ble tatt av 
barnevernet da jeg var 17år, da var jeg sprøytenarkoman. Jeg hadde 
tatt flere overdoser. Jeg flyttet hjemmefra da jeg var 15 år og hadde 
vært på kjøret siden. Så var jeg på forskjellige institusjoner rundt om 
i landet, men det gikk galt hver gang jeg kom tilbake til byen. Ingen 
unger skal ha en slik barndom. 

Tidligere rusmisbruker

De må ikke sende folk på hospits, jeg skulle egentlig flytte dit, da 
hadde jeg ikke vært her i dag. Hvis mor min ikke hadde tatt meg 
hjem, da hadde jeg vært død. Siste endestasjon er på hospits. Da 
hadde jeg mange tanker i hodet, da ville jeg ikke mer. Det burde 
vært et sted å sende folk før de kommer inn på behandling, å 
sende folk på hospits er det verste av det verste. Eneste plassen 
NAV sender de er på hospits, tenk hva de kunne fått til. Send de 
langt ut på heia!

Tidligere rusmisbruker

Hospits.. Hva er greia der? Hvordan kan kommunen forsvare 
å bruke tusenvis av kroner på hospits når de kunne vært på 
omsorgsinstitusjoner? Dette er helt ubegripelig. De kunne 
kanskje klart seg med dagaktivitet og ikke døgnplass, bare at 
de hadde noe og noen som hadde øynene rettet mot dem. 
Dette er helt feil prioritering. 

Pårørende

Jeg tror vi kan legge til. Noe som av og til gjør det 
vanskelig. For psykisk helsetjeneste er et frivillig tilbud, så 
om noen sier jeg vil ikke snakke med deg, da bare melder 
de seg ut og da har ikke brukeren noen. Og det kan jo 
være et problem. Vi skulle kanskje ønske at de var litt 
mer påtrengende. Slik at brukerne hadde noen som var 
der når de trenger dem. Brukerne sier, de vil ikke snakke 
med meg. Kommunen sier, «nei, han vil ikke snakke med 
oss, så da gjør vi ikke det.» Og vi slipper dem fordi vi ikke 
klarer å jobbe mot arbeid lenger. Så burde det være noen 
som  ikke slipper dem. Den ser jeg. 

NAV

De månedene han bodde hjemme mellom 
behandling og soning, det var ikke mange 
gangene kommunen kom innom. «Han lukket 
ikke opp døra» «Han ville ikke» Jeg holder på 
å spy av alle bortforklaringene. Ser det bra 
ut på papiret, for det fungerer i alle fall ikke i 
virkeligheten? Hvem er det de lurer? 

Pårørende

Kommunen har ikke tilbudt meg noe annet 
enn samtaler, de viste meg ulike tilbud, men 
tilbudene har ikke kostet kommunen noe. 

Tidligere rusmisbruker

Du kommer ikke lenger ned enn hospits, det er helvete. 
De burde få komme inn et sted hvor de må gjøre noe. Å 
bli satt i hospits med den verste raben, da er det fort at du 
eksprimenterer og prøver nye ting. Tenk at hospits er den 
eneste plassen du kan bo når du ikke har bolig!

Tidligere rusmisbruker

Det største høydepunktet var da erfaringskonsulenten 
kom inn i bildet. Ruskonsulenter må sette mer 
krav, gå med brukerne og ikke være for snille. 
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Jeg har veldig troen på dette med mangel på ord for følelser, 
at de rusavhengige ikke kjenner igjen følelsene sine. De hadde 
ikke ord for dem, de vet ikke hvordan de skal reagere på de. 
Alt er bare en klump i magen. 

No Limitation

Jeg ruset meg heftig fra ungene flyttet og brydde ikke om hva jeg 
fikk i meg; GHB, jeg spiste tabletter som det var snop, injiserte 
amfetamin mange ganger daglig.
 
A-senteret la meg inn akutt i to uker. Jeg har vært på én sprekk 
siden, da var det leva eller dø, liksom, og jeg ville tydeligvis ikke 
dø. Ingen trodde at jeg skulle klare å reise meg denne gangen. 
Det nyttet ikke med alle som var på meg, jeg måtte komme på det 
selv. Tror vendepunktet var da datteren min ringte meg og sa at 
mamma, du er nødt til å få hjelp. 

Tidligere rusmisbruker

Av og til blir noen stemplet som 
behandlingsudyktige.. Men det er de, du 
må bare finne rette plassen. Det avgjøres 
i spesialisthelsetjenesten. Da må vi gå inn 
og tilby private omsorgsinstitusjoner som 
kan hjelpe i situasjonen. Dette er dyrt, det 
går utover våre budsjetter. Vi må formidle 
det videre til ledelsen, men jeg mener det 
bare er en gevinst. 

Erfaringskonsulent

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. 
Jeg ruste meg mellom hvert møte med RUPO, 
kommunen og NAV. Jeg brukte min ventetid på å 
ruse meg og bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

Motivasjon og ventetiden er 
kanskje det viktigste av alt. 

Kommune

Nå er det et tjenestekontor som gir og fordeler 
tjenestene. Før kunne vi individuelt tilpasse det.. 
Noen ganger gikk vi inn med mye hjelp i starten, 
og så fant vi behovet og kunne trappe ned. 

Erfaringskonsulent

Hvis noen står der alene og vil bli rusfri og ikke har kommunen 
på døra... det hadde jo ikke gått. Jeg hadde aldri klart det alene, 
da hadde ikke jeg stått her i dag. Jeg kom ut fra psyk. og fikk 
plass på hospits. Samme dag traff jeg erfaringskonsulenten 
min, da ga jeg opp det gamle livet. Jeg så han hadde klart det, 
det måtte en endring. Flaks at kommunen kunne møte, der og 
da. Min mor har gjort en god jobb i forkant, hun hadde dialog 
med de. Hun hadde preppet kommunen. Mor fikset alt. Jajaja.. 
Jævlig heldig...

Tidligere rusmisbruker

Jeg bruker fastlegen mye. Jeg sier alltid Har du en fastlege? 
Få fastlegen til å søke, det går mye kvikkere. Da slipper de å 
forholde seg til enda en ny person og fortelle nok engang… Det 
verste som skjer er: Jeg går til en type behandling(i dette tilfellet 
utredning), men det skjer jo ikke noe.» Så er det behandlingen 
de mister motivasjonen til, selv om de vil bli rusfrie. Ja,… vi må 
coache de videre i livet.

Erfaringskonsulent

For meg gikk det ganske smertefritt. Hun på LAR 
skrev henvisning, det pleier å ta flere uker, men for 
meg tok det en dag. Det var viktig for meg, jeg var 
klar og ville helst komme inn samme dagen. Kan 
ikke vente 3 måneder, for da hadde jeg begynt å 
ruse meg igjen. Valget å bli rusfri skjedde da jeg 
kom til det punktet selv at jeg hadde mistet alt 
igjen, jeg stod uten leilighet og noenting, jeg måtte 
gjøre det for å komme meg opp igjen. 

Tidligere rusmisbruker

Ja, og sånn nymotens.. Ja, som recovery-satsningen… 
Ja, jeg hører hva de sier… men vår sønn er ikke klar til 
dette. Han passer ikke inn. Selv om noen, ja, som Pål 
Berger og andre, har klart det, betyr ikke det at det 
passer for vår sønn. Vi må individuelt tilpasse tjenestene 
etter hver bruker. - Hva trenger du? 

Pårørende

Før den siste reformen kom, var det vi i kommunen som 
valgte behandlingssted og fylket som dekket det. Før var det 
mer individuelle tilpasninger. Ja, det føler jeg. Det er den 
store tragedien! Da var det mange omsorgssentre og det 
var mye kompetanse der. Nå er alt et helseproblem, ikke et 
sosialproblem. Nå sender vi dem til RUPO, og da går de ut av 
våre budsjetter, og rådmannen er sikkert jublende glad. 

Vi så nok personene bedre før, og visste om institusjonene. 
Selv om noen institusjoner var ikke gode, ble de brukt som 
«tørkestativer» og da fikk vi også av og til en sideeffekt som 
kalles edruskap. 

Kommune

For å du få behandlet, må du ha motivasjon. Men 
hvordan kan vi forvente det? Når de ikke vet hva de går 
til? Når de ikke vet hvordan det er å være rusfri. Jeg tror 
det å få seg et rusfritt liv handler om evnen til å stå i det 
ukomfortable. Hvordan kan de vite at de vil bli rusfri? De 
kan jo ikke det, for de vet jo ikke hva livet uten er.   
              No Limitation

«Jeg kom til et punkt, hvis jeg fortsetter å leve 
sånn så dør jeg… fort.» Som aktiv rusmisbruker, 
vil du ikke kjenne på ubehag og har lite 
tålmodighet. Det å treffe de akkurat den dagen 
de ønsker å bli rusfri og sette i gang noe der og 
da, det tror jeg er kjempeviktig. 

Erfaringskonsulent

Jeg har jo hatt lyst til å bli rusfri lenge før og, men 
jeg har rett og slett ikke visst om et sånt tilbud.

Tidligere rusmisbruker

BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Kartlegging og utredning GRUPPE 1

• Få utredning for eventuelle tilleggsdiagnoser.
• Samtlige brukere i prosjektet ville helst raskest 

mulig i behandling og ønsket å heller utrede 
parallelt med behandling.

• Brukerne trenger ofte hjelp fra kommunen til 
transport fra Jæren til RUPO. 

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Bli rusfri 
• Trygghet og oppfølging

• Hjelp til å rydde i livet; økonomi, 
praktiske ting og samtaler

• Rusfritt miljø
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig? 
• Raskest mulig inn i behandling.

• Oppfølging
• Omsorg

• Noen som ser hele forløpet og som setter brukeren 
i sentrum av reisen.

• Avlastning for familie
• Tilhørighet for bruker

• Samle involverte aktører rundt samme bord med 
brukeren.

• smidig og gradvis overgang mellom ulike aktører 
og tilbud.

• én aktør som er ”prosjektleder” gjennom hele 
løpet og sørger for at prosjektet blir vellykket.

• Flere brukere opplever utredning hos RUPO 
som en omvei, da de allerede har utbrodert 
historien til fagpersoner og må forholde seg til 
helt nye personer på veien til sin rusfrihet. Deres 
tålmodighet og motivasjon settes på prøve.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

• De fleste brukerne i prosjektet var innom 
A-senteret til avrusing, men noen brukere går 
under radaren til hjelpeapparatet og avruser seg 
selv. Ofte har denne gruppen et godt apparat og 
nettverk rundt seg allerede.

• Hva er krise? Når benyttes ø-hjelp? Når 
pårørende er pågående nok? 

• Kommunens rus og psykisk helsetjeneste minner 
ofte mye om hjemmesykepleien, bare med færre 
brukere og bedre tid. 

• Kommunen sier de hjelper brukerne med praktiske 
gjøremål, kjører brukerne rundt, tar de til tannlegen 
og NAV, går en tur, etc. Hvordan er fordelingen 
mellom de som ruser seg og de som vil blir rusfri? 

• I denne tiden har de rusmiljøet rundt seg og de bor 
gjerne i leiligheten som de ruste seg i. Fristelsene 
er mange, russuget stort og motivasjonen er 
svingende.

• Rusfri i rusmiljø

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

• Stykkevis og delt. 
• Forløpet er delt mellom flere aktører, da både 

kommunale, statlige, private og frivillige. I noen 
steg er det ikke hjelpeapparat inne i det hele tatt, 
mens i andre steg er samtlige inne.  

• Mange opplever at den eneste røde tråden 
gjennom hele forløpet ofte er familien. Og uten 
pårørende, ingen rød tråd.. 

• Det virker som spesielt foreldres engasjement 
spiller stor rolle om brukerne klarer å stå løpet 
ut, spesielt i stegene uten hjelpeapparat.   

• Ansvarsgruppemøtene har liten «opplevd verdi» 
og oppleves som en «plikt» for brukerne før 
de selv er klare. Det er et tydelig skille etter at 
brukerne selv ønsker å bli rusfri, og oppdager at 
aktørene faktisk ønsker å hjelpe vedkommende.  

• Det bør være mer behovsdrevet, mener brukerne. 

• Det virker som forløpet er delt inn i ulike bolker 
med tjenester, med egne budsjetter og rutiner. 
For brukerne og pårørende er det, ifølge NAV, «en 
jungel å navigere seg i». 

• Noen brukere benytter kun mail med 
hjelpeapparatet, mens andre benytter kun 
telefon og fysiske møter. 

11. UTREDNING 12. VENTETID 13. AVRUSING 15. RUSFRI I RUSMILJØ 16. TILBAKEFALL 17. FORLØPET 18. FAMILIE SOM RØD TRÅD 19. ANSVARSGRUPPEMØTE 20. OVERGANG14. KOORDINERING

Heldigvis får Rune komme relativt raskt igang med 
en kartlegging hos RUPO, moren og Christer har visst 
ringt inn flere ganger. Stakkars RUPO, eneste Rune 
vil, er å komme i behandling, så han er ikke veldig 
snakkesalig og medgjørlig i samtalene. Psykolog, 
liksom, han har vel ikke lyst å snakke med en jævla 
psykolog, klager han til rusvennene sine, de ler av 
ham.

Hun i kommunen, Rune husker aldri hva hun heter, 
hun sier at de må lære å vente. At det er en del 
av det å bli rusfri. Rune gir faen og ruser seg inni 
mellom, men ikke i nærheten av så mye som han 
pleide før fengselet. Han synes selv han er flink, 
moren synes til og med at han har lagt på seg 
litt. Rune har svingende motivasjon til å bli rusfri, 
faktisk glemmer han det helt ut noen dager og bare 
lever i nuet.

Moren har sett tendensen med at Rune ruser seg 
enda og har jobbet i kulissene, mast og mast og 
mast. Etter en fin vår med en del rus, blir det rene 
tisseprøver som gjelder og inn på Rogaland a-senter. 
Rune er mindre klar og motivert enn da han snakket 
med fastlegen i mars. Men a-senteret er en grei plass, 
og Rune klarer seg overraskede bra. De er fornøyde 
med ham og vil ha han inn på Veksthuset, det vil 
gjøre deg godt, sier de.   

Christer i kommunen kommer på banen, prøver 
å si hva Rune ønsker og hvorfor. Behandleren er 
sikker i sin sak, og har allerede sendt henvisning til 
Veksthuset. Hun ruskonsulenten, med navn Siren, har 
også kommet på banen. Hun drar i litt tråder og finner 
ut at de har ledig plass nede i Kristiansand. Rune blir 
giret.

Etter a-senteret, ja, det var en tung tid. Rune er 
rusfri i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet 
han må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om 
Rune er grønn på papiret, er hodet og livet generelt 
i kaos. Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, 
han føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De 
hjelper og rydder i leiligheten og de tar Rune med 
på kino og sånn. Dagene går sakte, er det dette livet 
jeg søker, undrer en nedbrutt Rune.

Og dagene blir for lange. Det er tungt, ass. Og så 
er det skikkelig digg vær ute… Rune får en sms om 
at det er hyttetur på gang, ja, bare til Lutsivannet 
i Sandnes. Den helga er Rune skikkelig på tur, han 
våkner opp på sofaen på hytta mandagsmorgen. 
Skitt ja, tenker Rune, dette var kanskje ikke det 
lureste, eller kanskje det er like greit å bare ruse seg 
nå som det nærmer seg sommer? Siren får han inn 
på A-senteret en kjapp tur. Men Rune er skeptisk, er 
han klar for dette? Blir han noensinne klar? 

Rune ser ikke for seg at han klarer å stå løpet ut, han 
tviler. Christer motiverer og motiverer, «det gikk jo 
med meg, jeg klarte det!». Men ett år på Veksthuset 
uten Christer som er så positiv, Rune tviler enda 
mer. Rune etterlyser en helhet. Hvorfor er alt så 
stykkevis og delt, hvorfor snakker alle om forskjellige 
budsjetter hele tiden? Kan de ikke heller bare 
lære å si litt JA av og til, kanskje blir de overrasket, 
freser Rune til ruskonsulenten da hun forteller om 
søknaden til Veksthuset og at det er noen måneders 
ventetid der.  Hvor er jeg i dette bildet, sier Rune idet 
han går ut av kontoret til Siren for å ta seg en røyk.

I ventetiden har familien fått litt ny giv, det er 
som om de tror litt på at Rune skal klare det 
denne gangen. Jeg tror de tror på det mer enn 
jeg gjør, tenker han inni seg, ja, kanskje de vil 
mer enn meg også?... Moren har jo alltid hatt 
en finger med i spillet, selv hvor deprimert og 
dårlig hun selv har vært. Som mor så har jeg et 
ansvar, jeg må være i forkant, pleier hun å si, 
hvis ikke går det til pieces.  

Selv på ansvarsgruppemøter har moren stilt opp og 
stilt krav. Fastlegen og NAV er der sjelden, bare de 
gangene møtet er hos de. Jeg synes kommunen er 
altfor rause her, liksom alltid på tilbudssiden for de 
andre, kommunen inviterer til møtet, leder møtet og 
skriver referat, ja, de gjør alt, pleier moren å klage 
etter møtene. Rune ser ikke nytten av disse møtene, 
og opplever de mest som en plikt. Han gjør det for 
moren og for det forpulte systemet. Bare vent, sier 
Christer, plutselig innser du at disse er her for å 
hjelpe deg, du er bare ikke klar enda… Rune trekker 
på skuldrene og tar en røyk.

Rune skjønner ikke prosessene… Nå står han på 
venteliste til Veksthuset, det vil ta noen måneder, 
mens de i Kristiansand har ledig plass til han i 
morgen. What the f***? Snakker ikke folk sammen 
lenger? Selv er Rune ikke veldig tilgjengelig, han har 
av og til en mobil, men han er aldri på mail. Han liker 
best å møte opp, han klarer nemlig ofte å ta seg litt 
mer sammen og snakke seg ut av ting på møter. Hvis 
han husker å møte opp, da. 

Der er jeg sikkert den kjedeligste personen du kommer til å 
ha her. Fordi… det har gått for langt og det er et apparat rundt 
meg som synes dette begynner å bli krise. Og får meg akutt 
inn på A-senteret, så får jeg... ehhh… tilbud om 3 forskjellige 
plasser. Det er et 3 mnd opplegg, et 6 mnd opplegg og det er 
et års opplegg. Jeg hadde ikke peiling på hva som var hva. Alt 
dette skjer var på en gang.

Tidligere rusmisbruker

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne å vente… 
lære å vente...vente,… det nytter ikke det. Kan ikke det. 
Hvis min sønn skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og ingen så var der og 
hjalp han. «Du må bare vente»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Omsorgsinsitusjoner kunne reddet mye tror jeg, sånn som 
No Limit, F16 og andre. De følger opp, de bryr seg og ser 
hver enkelt. Der er det ildsjeler som utfordrer de på å se 
fremtiden, ja, til og med å drømme. Hvorfor? Hvorfor skal 
de via RUPO? For noe tull! Vår sønn trenger verken RUPO 
eller spesialisthelsetjenesten, han er ikke klar for slikt enda, 
han trenger et sted å bare være. Gi ham det!

Pårørende

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får 
et helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men 
delt opp og så er du tilbake igjen. 

Folk forventer at du skal være edru og nøktern etter en 
avrusing, men du har verken rusfritt nettverk eller noe.. 
du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller jeg 
det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. 

Så skal du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og 
venner kommer på besøk... Selv om de starter med gode 
intensjoner, men så trør de inn døra og alt påminner om 
rusen og suget blir utrolig stort. Så jeg forstår hvorfor det 
skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Noen ganger går overgangene ok, da går det lett, 
men det er unntaket som bekrefter regelen. Jeg 
opplever det er en høy mur mellom oss i kommunen 
og spesialisthelsetjenesten. Kompetansen vår blir 
ikke alltid hørt.. Det er en behandler som må inn i 
situasjonen. Ja, nei, jeg synes det er høye murer, et 
stort gap mellom oss. Selv om brukerne ønsker noe 
spesifikt som f.eks. Valdresklinikken, møter du fagfolk 
som vet best selv inne på A-senteret. Og det har nok 
hengt i veggene i ganske lang tid.

Erfaringskonsulent

Jeg har visst at ansvarsgruppa skal hjelpe 
meg, men jeg har ikke følt det hele veien. 
Jeg har blitt flinkere å benytte meg av det. Å 
være ærlig og saklig har hjulpet meg. 

Tidligere rusmisbruker

Våre dager varierer veldig. Hvis den blir vanlig, 
for det skjer jo alltid endringer. Vi har forskjellige 
avtaler med forskjellige brukere, et møte på NAV 
eller hos en fastlege, et ansvarsgruppemøte. 
Masse telefoner, koordinering, bestille timer til 
lege og jordmor… En del skriving.. henvisninger.. 
Dokumentere alt vi gjør med brukerne, skrive 
referat… Vi er veldig koordinatorer.

Kommune

Rusmisbruket er på en måte som en 
heis som går nedover. Når jeg ble edru, 
stanset heisen. Jeg gikk på heisen der jeg 
hadde gått av den. Så tenker jeg.. Jeg har 
en formening om at hvis jeg begynner å 
ruse meg igjen, går jeg på heisen der jeg 
gikk av den.. Vet ikke om det stemmer.. 

Erfaringskonsulent 

For å få henvisning til Veksthuset måtte jeg via en 
psykolog på Jæren DPS. Det er jo det som er så 
gale at det er kun de som kan sende henvisning! 
Det er så gale at du må gå mange runder. De ville 
først ikke henvise meg, men kommunen presset på 
for å få fortgang. De ville egentlig trekke det ut for 
psykologen ville bli bedre kjent med meg først. 

Tidligere rusmisbruker

Når de har kommet til RUPO… Åh ja, det kan gå lang tid, det. Stakkars 
RUPO, de føler de har kniven på strupen enkelte ganger. Ikke fra oss, 
men fra brukerne som vil i behandling, nå og i dag... Men det går 
ikke, og det skjer ikke i løpet av en uke, det. Det er en lang prosess. 
Det går ikke så fort. Vi skal først blit kjent, kartlegge litt, så henvise til 
behandler. Så skal de finne ut og kartlegge. Ja, for det er ikke nok med 
kommunen, vi må ha Rupo i tillegg. Det kan ta sin tid for å se om de 
er klare. Det hender ofte at de ikke møter på Rupo. Nei, det er ikke 
strake veien.

Kommune

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. Jeg ruste meg 
mellom hvert møte med RUPO, kommunen eller NAV. Jeg brukte 
min ventetid på å bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

I teorien heter det seg at alle som har mange aktører 
rundt seg skal ha en fanzy individuell plan. Det eksisterer 
ikke i praksis. Jeg tror ikke vi har en eneste med det. Det 
er kommunen sitt ansvar. Vi har samarbeidsmøter, vi har 
aktivitetsbehandler og vi snakker sammen, men det er 
ikke en indiviuell plan. Vi savner at kommunen tar en 
sterkere koordinerde rolle, noen som holder i trådene. 
Det er kommunens ansvar å koordinere. Hvis de tok både 
koordinering og individuell plan, tror jeg det kunne vært bra. 
       NAV 

Nå hadde vi nettopp en som var på en lengre sprekk som vi skulle 
få inn på Rogaland A-senter på en akutt plass. Da måtte vi inn til 
fastlegen. Fastlegen sa da at dette blir jo egentlig kjempeteit at 
jeg skal sitte og skrive det som du vet om brukeren som du kunne 
skrevet og så må jeg ta den telefonen og bruke min og din tid og 
så kunne du egentlig bare du ha gjort dette. 

Jeg er opptatt av ventetiden. Hvor lang er den? Hjem til et skal 
uten innhold. Det vet vi alle hva gjør. Vi er sosiale vesener. Vi 
trenger en flokk å knytte oss til. - Kan være opp til 6. mnd. Hadde 
vi holdt ut i 6 mnd? 

Kommune

Det største høydepunktet var jo når 
erfaringskonsulenten kom inn i bildet. Ruskonsulenter 

må sette mer krav, gå med dem, ikke være for snille.  
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Hva er viktig for meg? Hva hvis det ikkje går? Hva om jeg 
sliter? Mangler motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når motivasjonen ikke er 
der, hvor er du da?  - det er jo dette vi ikke får til..? 

Kommune

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til 
avrusing, så kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 
og 5 måneder før de kommer til behandling. Da går det 
til pieces. Jeg tenker nesten de blir vaksinert med litt 
edruskap. Det at de har fått litt av det og blir immune 
mot det å bli helt edru, et eller annet sånn.  Så tar det 
lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der som 
hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. 
Synes det har vært å kaste bort ressurser på å sende de 
der uten en sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

Min erfaring er at fastlegen nokså sjelden 
deltar på ansvarsgruppemøter. Hvis vi 
er på legekontoret, kan det hende de 
kommer. Det samme er det med NAV. NAV 
er ofte ikke med, men muligens hvis vi har 
møtet hos dem.

Kommune

Ut ifra fengsel skulle jeg ønske at vi var mer 
forberedte. Spesielt fengsel.Da er det litt sånn 
«Nå er han her»… Vanskelig å få telefontid og 
snakke med dem. Det er ikke oss i kommunen de 
vil snakke først med når de kommer ut av fengsel 
og når festen er slutt. 

Kommune

Jeg er egentlig ganske dårlig på overganger. 
Jeg har en tendens til å bare slutte på det 
ene og begynne på det neste, så det blir 
ikke noen overgang. Det blir fort veldig brå 
overganger, ofte et impulsivt og desperat 
forsøk på å gjøre noe annet. Jeg må bli 
bedre å planlegge i god tid og forholde 
meg til planen.

Tidligere rusmisbruker

Før var jeg alt; Jeg var mor, jeg var psykolog, jeg var 
økonomisjef, jeg var sjåfør.  Jeg har til og med kjørt 
han for å kjøpe rus. Jeg var alt. Jeg var far også... 
Han bad meg ikke om det, men jeg gjorde det jo. 

Pårørende
Forløp?… Det er ikke et forløp. Det er ingen rød tråd.. Ingen 
som kjemper for brukerstemmen. 

Ingenting henger sammen innen rusomsorg og krimialomsorg, 
jeg har gitt opp systemet. Jeg har det… Jeg har innsett at dette 
ikke kommer til å redde vår sønn, han kommer nok til å dø ung. 
Jeg er overbevist om at mange, både i kommunen, NAV og 
spesialisthelsetjenesten, har gitt rusmisbrukerne opp selv, det 
virker i alle fall sånn. De gir de ikke sjanser. Jeg skulle ønske de 
lærte å si «ja, ja, JA», jeg er overbevist om at det regnskapet 
hadde gått i pluss i lengden. Jeg hadde heller ikke taklet å 
bare bli møtt med avslag på avslag, en kald skulder og en 
skoletilnærming av et rusproblem. Bullshit! Som Bent Høye sa 
«skal jeg fortelle deg noe, må du gi litt av deg selv også.» Det er 
ikke sånn, ikke litt engang.   

Pårørende

Vi er jo der i forhold til økonomien og få den til pass. Jeg tror det 
er vel så viktig med kommunens psykiske helsetjeneste at de er 
koblet på. Ja, for de er nok mer i overgangene. 

NAV

Hjelpeapparatet sier de ikke kan behandle 
vår sønn psykiske sykdom så lenge han har 
et rusproblem, så da lar de han bo alene 
på hospits med sitt rusproblem i stedet. 
Selvfølgelig kan de det, hva kom først? 
Rusen eller sykdommen? Det henger jo i 
sammen. Han burde blitt ung uføre og fått 
noen rettigheter som det. 

Pårørende

Kommunen er viktig hvis de kan møte oss og se hva vi 
trenger, men jeg hadde aldri klart det uten mor.   

Tidligere rusmisbruker

En aktør er ofte overalt, typisk mor. 
Hvorfor er det ingen som tenker at 
hun ofte bærer det hele? 

Kommune

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Vi, som pårørende, trenger ikke noen å prate med, vi trenger 
noen som legger til rette og kjemper for at sønnen vår skal ha 
det best mulig. Dette skjer ikke i dag, alt er stykkevis og ingen ser 
helheten utenom oss. 

Andre pårørende trenger kanskje noen å snakke med. Jeg er nok 
for ressurssterk, jeg tipper at hjelpeapparatet opplever meg som 
en «slitsom» pårørende, men mammahjertet vil banke til jeg dør.

Pårørende

Alle kan bli rusfri, men det er 
ikke alle som skal bli rusfri fordi 
de ikke vil. 

Erfaringskonsulent

Forstod egentlig ikke hva jeg gjorde på RUPO. 
Det er en annen rase folk. Det han pratet om, 
det gjelder ikke i mitt liv, tenkte jeg. 

Nei, vi må skifte ut lekeplass, lekekamerater 
og leketøy. Det er det essensielle, hvis du ikke 
gjør det, er det rett tilbake. Men det er jo 
et problem, du er gjerne 40år og skal få nye 
venner… Kan ikke ringe på døra til folk… 

Erfaringskonsulent

BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Behandling og oppfølging GRUPPE 1

• Tett oppfølging for å klare å forbli rusfri 
• Få gode vaner

• Motivasjon • Noen som er der i overgangene, spesielt mellom 
institusjon og hjem.

• Rutiner og gode vaner
• Trygge ramme
• Oppfølging

• Tilhørighet til familien
• Trygghet, kjærlighet og omsorg

• Hjelp til å søke på ulike støtteordninger i NAV.
• Hjelp til navigere seg igjennom systemet, med 

ulike søknader og plikter. 
• 

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett 
og se andre, omsorg. 

• At kommune, NAV, spesialisthelsetjenesten og 
pårørende samhandler om brukeren. Hvem er 
brukeren? Hva trenger brukeren? Hva er best for 
brukeren? 

• Utfordringen er å finne passende behandlingsløp 
for hver enkelt, Veksthuset og STAB er ikke for alle, 
ei heller er LAR for alle. 

• Flere av brukerne i prosjektet presiserer at det 
burde vært aldersgrense på behandling, samtidig 
er det en satsning mot de unge brukerne både 
hos kommune, RUPO og NAV. Kan vi se en 
vridning hvor satsningen med raskere løp, tettere 
oppfølgning og mindre rigide vedtak hos de 
yngste kan gi resultater over tid?

• Det er svært ulike erfaringer på overgangen 
mellom behandling og hjem. Noen berømmer 
gradvise overganger, mens andre opplever å 
komme hjem til ingenting. «Hjem til hva?» 

• Overgangen mellom institusjon og hjem er 
et kritisk steg, som kan få uheldige utfall om 
samhandling er fraværende. 

• Flere av brukerne som beskriver en grei overgang 
mellom behandling og hjem, har først bodd hos 
familien før de flyttet for seg selv.

• Involverte pårørende står med brukerne i nærmest 
alle stegene i forløpet, de står i de, sånn midt i de... 

• Samtlige brukere i prosjektet hadde pårørende, 
selv om noen hadde farmor og noen hadde de 
langt borte.  

• Flere av brukerne i prosjektet har mistet AAP og 
er tilbake på sosial stønad selv om de jobber 100% 
på No Limitation. Flere i kommunen kommenterer 
dette, at NAV er for raske med å sette dem på AAP. 

• Digitalisering skal frigjøre tid til brukeren, men den 
foreløpige digitalisering i NAV har skapt avstand til 
brukerne.

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne hive 
seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Både prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV 
synes at det er kommunen, de som har ansvar for 
ettervernet, som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Det virker som de fleste aktørene må være på banen 
for at forløpet skal lykkes for brukeren, mangler en av 
aktørene er det mye vanskeligere å komme i mål. 

• Digitalisering skjer både i kommunene og i NAV 
for tiden, og desto viktigere blir samhandling 
på tvers. Kommunene etterlyser mer tillit fra 
spesialisthelsetjenesten.

21. VENTETID 22. DØGNBEHANDLING 23. DROPPER UT 25. OVERGANGER 26. FLYTTE HJEM 27. PÅRØRENDE 28. AAP OG NAV 29. NO LIMITATION 30. SAMHANDLING24. TILBAKEFALL

Etter avrusing... Ja, det var en tung tid. Rune er rusfri 
i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet han 
må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om Rune 
er grønn på papiret, er hodet og livet generelt i kaos. 
Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, men han 
føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De hjelper 
og rydder i leiligheten og de tar Rune med på kino og 
sånn. Dagene går sakte. Er det dette livet jeg søker?, 
undrer en nedbrutt Rune.

Omsider er dagen kommet, Rune blir kjørt til 
Veksthuset. Han ser det er flere kjente fjes, eller 
kjente og kjente, han vet hvem de er. Han ser en av 
verstingene, Richard. Eller Rikk, som han ble kalt i 
miljøet. Rikk er en av de eldste på huset og skal vise 
Rune rundt og følge ham opp. De første dagene er 
heftige, Rune gjør alt han skal, men føler han mister 
seg selv på veien. Dagene går, Rune brytes ned før 
han skal bygges opp.

En dag orker Rune ikke mer av behandlingen, i 3-4 
måneder har han vært der. Han får ringe til moren. 
Jeg må puste, jeg vil hjem, sier han til moren. 
Det klytter seg i magen til moren. Søren og. Men 
mammahjertet hører Rune mener det, så hun setter 
seg i bilen og henter ham dagen etter. Han får bo der 
enn så lenge, tenker hun, nå er han jo rusfri, i alle fall. 

Rusfri og rusfri.. Det går ikke mer enn et par timer før 
Rune går inn på gutterommet for å hvile, han er sliten 
og tom. Han tror han har noe liggende i kommoden, 
han må ta noe for å roe adrenalinet, tenker han. Det 
fortjener han, søren heller… 
 

Siren fra kommunen blir informert og er på, og etter 
3 uker hos mor med rusing på barnerommet og 
hos noen venner, får hun han inn på A-senteret og 
videre til Veksthuset. Rune har nemlig klart seg greit 
i perioden han var der, ifølge de ansatte, og de kan 
ta han inn så snart han er rusfri igjen. Det tar av og 
til noen runder før de er helt ferdige, beroliger en 
av de eldste Rune idet han kommer inn igjen. Rune 
takker moren for bilturen til Veksthuset og for at 
han fikk bo der, uten henne hadde han nok bodd 
på Hospits eller hos noen kamerater og vært langt 
nede i grusen nå. Kanskje død for den saks skyld. 
Siste delen av behandlingen, får Rune mer ansvar 
inne i behandlingen og vokser på det. 

Han går på et par smeller i perm, men ellers har 
han overrasket seg selv. Kommunen har ordnet en 
hybel til Rune, og han får prøve seg litt i perm. Det 
er her han går på den siste smellen, hybelen minner 
om hospitset, den ser ut som et «hål» av et sterilt 
hotellrom. Å bo alene, ass… det er ikke lett, klager 
han på vei hjem, og det ender med at Rune flytter 
hjem til moren igjen istedet. Når han kommer 
hjem, kommer det frem at familien har stått på og 
innredet hybelen til hjemkomst. Rune takker, men 
er ikke klar. Til og med en ny stor tv og Playstation 
har de spleiset på. 

Foreldrene har kjempet for Rune siden han gikk på 
ungdomsskolen. I starten klarte de å få han gjennom 
skolen og inn på videregående. Mens moren fotfulgte 
Rune i perioder, reagerte faren med sinne da han 
kom hjem ruset. De kranglet mye, Rune og faren, så 
moren og faren. Forrige gang Rune var på dødkjøret, 
hadde pluteslig faren flyttet ut, han orket ikke mer 
av morens depresjon og frustrasjon. Han ville leve et 
normalt liv, sa han. 

Storesøstera til Rune har prøvd å støtte på sin måte, 
men hadde nok med festing og skole. Etterpå har 
hun vært støttekontakt for Rune, men det ble for tøft 
for henne. Jeg må beskytte meg selv, du kan gå til 
kommunen, jeg har ingen, sa søstera da hun sa opp 
som støttekontakt. 

Siren ifra kommunen blir med i et møte med NAV 
for å finne ut hvor lenge Rune har igjen av AAP’en 
han startet da han ville bli rusfri for første gang.. 2 
måneder, svarer den nye saksbehandleren, da må 
han enten ha funnet seg en jobb eller gå over på 
sosial stønad. Rune har ikke hatt kontakt med NAV 
på lenge, ikke under behandling, de var vel heller 
ikke på ansvargruppemøtene før. 

De snakker om hva Rune skal fylle dagene med, 
NAV skal sjekke opp. Dette burde egentlig vært 
klart da han kom ut av behandling. Kommunen har 
ingenting å tilby og det er kjempe dårlig, jeg vet. Vi 
har noe for rusmisbrukere, men kundemassen er for 
liten for å få til noe for de rusfrie, unnskylder Siren. 

Etter et par mislykkede forsøk på ulike aktiviteter, 
deriblant et tilrettelagt arbeid på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, gir Rune opp. Han er over på sosial 
stønad og bor i hybelen i ukedagene. Rune er alene. 
Både fysisk og psykisk. 

Rune ringer Christer, han slet også i denne perioden. 
Christer kommer innom dagen etter, og han har 
funnet et tilbud som kanskje kan være noe for Rune 
– No Limitation heter det og de sykler Trondheim- 
Oslo. Rune er skeptisk, han hater å sykle, og synes 
sånne treningsnarkomaner er slitsomme vesen. 
Christer ringer dem og får tilbud om å trene med 
dem samme kveld, det vil ikke Rune. Christer sjekker 
opp med NAV om han kan begynne på gården til No 
Limitation, heller. Vi som hjelpeapparat må tilby noe 
dagsaktivitet til han, han går faen meg på veggene, 
sier Christer i telefonen til saksbehandleren i NAV. 

Rune hører ikke noe mer fra NAV om søknaden til 
arbeidstrening på No Limitation og han har mistet 
AAP’en sin. Kommunen trakk seg også ut under året 
på Veksthuset. De var kun på et ansvarsgruppemøte 
etter tilbakefallet, ellers kom vel Christer på besøk 
en gang, også dette etter en smell. 2-3 timer på ett 
år er ikke å holde i tråden, tenker Rune. Veksthuset 
er ute av loopen nå, selv om Rune sliter. Det føles 
nesten som i ventetiden.. Men hva venter jeg på nå?

Hvorfor er det ingen som kan holde Rune 
litt i hånda utenom meg, spør moren i neste 
ansvarsgruppemøte. Ingen svarer, utenom Siren 
som mener kommunen har ganske god oversikt over 
situasjonen. Fastlegen er ute av bildet for lengst, 
men han var jo overarbeidet i utgangspunktet. Den 
nye saksbehandleren i NAV sier NAV fulgte tett opp 
for to år siden, da han tok et kurs for å få seg en 
jobb. 

Jeg var på en veksthus-modell første gang da jeg var 23 år og 
sa at jeg ikke skulle ruse meg mer. Men det gikk ikkje lang tid 
før… Jeg var der og fullførte, men det var masse episoder og… 
jeg tror det gikk 6 timer fra jeg flyttet ut til det var bånn gass 
igjen. Du er ikke gammel nok til å slutte. Det er på en måte en 
aldersgrense der og…

Tidligere rusmisbruker

A-senteret var i kontakt med Veksthuset, det var enten 
Veksthuset eller ingenting. Jeg var lenge på avrusing, de 
trappet meg langsomt ned og fulgte meg tett opp. Skulle 
inn i LAR, alle ville ha meg inn i LAR, men jeg ville ikke inn 
i LAR, jeg ville ikke hekte meg på noe nytt. Jeg var ferdig. 

Tidligere rusmisbruker

Det er ingen overganger. Det er vi som 
pårørende er overgangene.

Pårørende

Det er jo alltid utenom ansvarsgruppemøtene det skjærer seg. Da skal 
beskjeder gis videre. Det må ringes til den riktige. Uff... det er mange 
fallgruver der mellom spesialisthelsetjenesten, kommunen og andre. 
Det er noen store gap i mellom kommune og spesialisthelsetjenesten 
og de gapene kunne vi godt ha minsket litt. 

Kommune

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig helt på 
utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det som gjør at det 
ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake igjen. No limitation 
er ikke godkjent i NAV, og problemet er på systemnivå, så vi kan 
ikke gjøre så mye med det. De store rammeavtalene er alle bare i 
arbeidstiden. No limitation og TAFU er kjempebra opplegg og får 
gode resultater, meg bekjent. Forskjellen er at de gir brukerne noe på 
fritiden, så det er mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Staten er den nye drugdealeren. 
(mtp. Subutex i LAR-behandling)

Tidligere rusmisbruker

I en undersøkelse jeg har gjort, hadde 38 av 44 vært i kontakt 
med NAV før de ble satt inn. De som ikke hadde hatt kontakt var 
fordi de var under 18 år. Kun 4 av de 40 hadde hatt kontakt med 
NAV under soning. Så det sier litt om at når de her, under soning, 
så slipper vi i NAV. Og det forstår jeg godt, for jeg tenkte slik selv 
på NAV lokal i Sandnes. Vi tenkte nok ikke at det var så mye de 
kunne gjøre arbeidsrettet mens de var i fengsel. Jeg tenker det er 
veldig viktig å ha en NAV veileder i fengsel for å ta nettop denne 
utfordringen. 

NAV

Den verste overgangen er fra behandling og hjem.. det 
er den tyngste og tøffeste for alle. Jeg følte meg som en 
ganske oppegående person, jeg fikk hjelp til å jobbe med 
meg selv i behandling. Jeg hadde venner som ruset seg, 
gjerne de bare koste seg med litt vin, men jeg kunne ikke 
være med dem. Jeg ble utrolig ensom. «Oaoh, her sliter 
jeg… Hvordan er det for alle andre? Jeg har jo en jobb å gå 
til, hva med de uten nettverk og uten jobb?», husker jeg 
at jeg tenkte. Ettervern, det er vanskelig, men det er der vi 
må sette inn ressursene. 

Erfaringskonsulent

Overgangene har ikke vært kritiske for oss. Jeg har jo vært 
forkant og når min sønn droppet ut av behandling, måtte vi 
finne en annen plass til han. Erfaringskonsulenten hjalp til 
og fikk sendt ham på en rusfri båttur. 

Pårørende

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, for 
kommunen og NAV støttet ikke opplegget. Og det er jo sånn 
helt ekstremt spesielt. Får ikke å dekket reise, engang ... Og det 
betyr jo at det er mor som betaler… og betaler og betaler. Sant? 
Og det er så sykt fordi de har sånn rigid system. Så nå har jo No 
Limitation hun der…gratis. Vi hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Vi er på mail med NAV, har både mailadresse 
og telefonnummer til saksbehandlere. De er 
vanskelige å nå på telefon. De er lettere å nå på 
mail, så da tar vi det bare fram og tilbake på mail. 
NAV er blitt lukket og stengt og ikke er åpne for 
brukerne lenger… Men for de brukerne som har 
kontakt med oss, er det en fordel for de da vi har 
linken inn mot NAV. 

Kommune

Samarbeid på tvers er viktig for å få 
brukerne ut i jobb og det er stor forskjell 
der det fungerer og ikke fungerer med 
NAV, det er sjelden i midten.

No Limitation
 

Jeg har mistet retten på AAP da jeg har gått på det i så 
mange år. Jeg søkte på ettervernstønad, men det var ikke 
AAP godkjent. Penger til mat får jeg fra No Limitation. 

Tidligere rusmisbruker

Ingen som bryr seg om oss, kommunen tar oss inn når de 
trenger vår hjelp. Ellers gjemmer de seg bak «vi har ikke 
samtykke»-unnskyldningen. Hvor lenge skal de bruke den? 
Ja, så få samtykke, da! Etter vår sønn kom ut av soning, 
måtte vi gjøre alt; kjøpe møbler, klær og mat. Kommunen 
hadde ordnet tak over hodet, det vil si en tom hybel, men 
hva hjelper det når vår sønn er så syk at han ikke klarer å gå 
ut engang? Det henger ikke sammen... 

Pårørende

Foreldrene skal være der som en positiv 
ressurs, men ikke som fagperson. Jeg vil 
heller være der i tillegg. 

Pårørende

Vi synes NAV er slakke. De… det mangler engasjement, men de kan sikkert 
ikke engasjere seg i alle… Men… jeg har ikke sett dem engasjere seg i 
noen. De er flinkest til å si nei, nei, nei… Nei, det er mye å ta tak i, tenker 
jeg, men folk blir jo sliten også når de har hjerterøttene på rette plass. 
Sånn som NAV legger opp, så skal de nesten ut i jobb rett etter de har 
kommet ut fra en institusjon og det er jo ganske heftig. De er ikke jordet, 
verken NAV eller kommunen. Det er stort hull det her. 

Pårørende

Det er frustrerende mange ganger, denne digitaliseringen… Vi er jo 
ikke IT-konsulenter, vi. Og så kommer vi der.. Pc’en står der, sier NAV. 
Går det ikke an å få litt hjelp til dette akkurat nå? sier jeg og jeg har 
blitt sur noen ganger. Er det min jobb? Heldigvis kan unge brukerne 
mer enn meg som regel, men det er veldig spesielt. Så vanskelig. Jeg 
sier det selv.. høyt.. Jeg valgte å bli sykepleier, ikke IT-konsulent.

Det er en kulturrevolusjon som må skje. Når NAV digitaliserer 
seg og blir mer fjerne fra brukeren så må de i hvert fall inn med 
samarbeidspartneren som eier brukeren. De digitaliserer for å få mer 
tid til å gjøre andre ting, men hva skal de andre tingene være?

Kommune

Mine utfordringer er knyttet til det å flytte for meg selv, 
dilemmaet mellom å ruse seg og ikke ruse seg. Ja... Nå 
begynner det å roe seg, men jeg brukte vel fem minutter i 
leiligheten før planene var klare og jeg er alene og… men 
igjen. Det er sykkelen som er redningen denne gangen altså, 
det er ikke bare det som står i hodet, så sykkelen er liksom 
halve årsaken til at jeg fungerer bra i dag. Største utfordringen 
er å holde på de gode rutinene, at det ikke sklir ut. Å spise 
alene og lage middag til meg selv er den største utfordringen.

Tidligere rusmisbruker

Det er mange elementer i livet som må være tilstede før jobb er 
aktuelt, så vi må spare AAP og aktivitetsplikten til perioden etterpå, 
til de er klare. Begrepet «Housing first» er ganske bra. Jeg tror det 
viktigste i livet er å ha et hjem, en plass som i alle fall kan bli ditt 
hjem. Boligen kan gjerne stå klar under behandling, det tar jo tid å 
skape den livskvaliteten du skal ha. 

Kommune

Det NAV bommer skikkelig på , er at så snart de kommer inn 
til samtale med kommunen om å bli rusfri, setter de i gang en 
AAP. AAP er et treårig forløp, så når de virkelig trenger AAP, 
gjerne etter en behandling, så har de brukt opp hele AAP’en og 
må tilbake til sosial stønad. De setter inn tiltaket altfor tidlig. 
Kanskje skal den brukes på en annen måte? Jeg skulle ønske at 
det var først etter behandling at AAP’en slo inn, da kunne de 
hatt aktivitetsplikt på den AAP’en hvor de forsiktig må bevege 
seg uti dette. Spesielt de som skal ut i jobb for første gang. 

Erfaringskonsulent

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får et 
helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men delt opp 
og så er du tilbake igjen. Folk forventer at du skal være edru og 
nøktern etter en avrusing, men du har verken rusfritt nettverk 
eller noe.. du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller 
jeg det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. Så skal 
du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og venner kommer 
på besøk. Selv om de starter med gode intensjoner, men så trør 
de inn døra, alt påminner om rusen og suget blir utrolig stort. Så 
jeg forstår hvorfor det skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Hva er viktig for meg? Hva hvis det 
ikkje går? Hva om jeg sliter? Mangler 
motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når 
motivasjonen ikke er der, hvor er du da?  
- det er jo dette vi ikke får til..? 

Ruskonsulent

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til avrusing, så 
kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 og 5 måneder før de 
kommer til behandling. Da går det til pieces. Jeg tenker nesten de 
blir vaksinert med litt edruskap. Det at de har fått litt av det og 
blir immune mot det å bli helt edru, et eller annet sånn. 

Så tar det lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der 
som hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. Synes det 
har vært å kaste bort ressurser på å sende de der uten en 
sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

For det nytter ikke å være på Veksthuset 
som en 18 åring. Det har ingen hensikt, 
heller ikke en på 22 år. For det er ganske 
tøft,.. det er ikke ganske, det er veldig 
tøft. De forlanger mye av deg. Du må 
være veldig motivert selv. 

Pårørende

• Oppfølging
• Omsorg

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Jeg har hatt en del utfordringer med å bo hjemme som rusfri. 
Jeg gikk på en sprekk for to måneder siden. Jeg øver på å dra 
hjem. Det er blytungt å reise tilbake til egen leilighet, både i 
forhold til minner, ensomhet og så er jeg dårlig på å si ifra at 
jeg trenger folk rundt meg. Jeg blir så sårbar av å reise hjem. 

Det har vært skikkelig tungt. Jeg skal nå flytte, mest for å 
forebygge. Datteren min skal tilbake, så jeg kan ikke ta sjansen. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han 
sier fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, 
jeg må ha kicket.» Han orket ikke 
behandling, men fant redningen i No 
Limitation. Utfordringen er å finne 
plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Politiet sier at jeg må bruke dem mer. Men det skjer så 
fort, min datter er jo ferdig å banke meg før de kommer. 
De har kommet hjem, og det var drit flaut for jeg bor i 
blokk. Og når de kommer da så ser jo alle... Så det er en 
stor ekstra belastning, tenker jeg [gråtkvalt] og så er det 
skam også. Absolutt. Det har vært heise, det er det enda.

Jeg er sikkert ikke den eneste pårørende som har holdt 
på sånn, og jeg bare dekker over og dekker over. Skjule, 
skjule… Og det å våge å si «Ja, jeg er faktisk mor til en 
rusavhengig. Det tårer jeg nesten ikke den dag i dag.

Pårørende

De som roper høyest, får mest. Vi blir gal av pågående 
pårørende... men det er ikke tull engang. Pårørende 
vil, men det hjelper ikke hvis brukeren ikke vil selv. Vi 
ønsker mer kontakt med pårørende, men så kommer 
jo taushetsplikten og avklaringer. Hva kan vi si og hva 
kan vi ikke si? Vi kunne nok involvert pårørende mer.

Kommune
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SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Avslutning og oppfølging GRUPPE 1

• Oppfølging, gjerne i grupper
• Noe meningsfult å fylle dagene med
• Et sted å bo

• Bli sett og hørt
• Bli sett på som et menneske og ikke bare som en 

«jævla narkoman», ref. en tidligere rusmisbruker.

• Noe meningsfullt å fylle dagene med for å holde 
tankene borte fra rus

• Fylle tomrommet i livet 
• Opparbeide seg et selvbilde og selvtillit «jeg kan, 

altså er jeg»

• rusfrie venner
• dele erfaringer og utfordringer

• Håp
• Høre om andre som har gått veien før deg.

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett og 
se andre, omsorg.

• Fysisk aktivitet
• Få tankene over på noe annet.

• Samhold
• Noen å prate med
• Få fokuset bort fra egne tanker og følelser.

• Økonomisk trygghet
• Økonomisk gulrot – at det skal svare seg å bli 

rusfri.

• Gradvis tilvenning 
• Trygghet og omsorg.

• Pårørende utbrøt «Hjem til hva?» under punktet 
om ettervern. Mens rusmisbrukerne kan jobbe 
for 200kr dagen i noen kommuner, er det svært få 
tilbud for de som ønsker å bli rusfrie. Ettervern er et 
ømt punkt. Kundemassen er for liten, er svaret. Kan 
gulrøtter, som 200kr dagen, gjør kundemassen av 
rusfrie litt større, fremfor å gi lønn til rus? 

• Det kom tydelig frem at det, som regel, er flere 
viktige aktører inne i bildet i veien til å bli rusfri. 
Kommunene og No Limitation skilte seg ut som de 
som var aller viktigst for brukerne og pårørende, 
noe som ble begrunnet av den koordinerende og 
støttende rollen aktørene innehar.  

• Det kan virke som det er et skrikende behov for 
dagaktiviteter for rusfrie i kommunen, det virker 
faktisk som det er mer for de som ruser seg 
enn for de som jobber med å bli rusfrie. Mindre 
gruppetiltak testes ut, men kundemassen er 
liten.

• Noen har et rusfritt nettverk i bunn et sted, mens 
andre har ødelagt sine rusfrie relasjoner.

• Det krever mot og selvtillit å opparbeide seg nye 
nettverk, selvhjelpsgrupper og tilbud som No 
Limitation kan åpne for nye venner og relasjoner.

• Flere av brukerne mener at selvhjelpsgrupper har 
vært en av de viktigste faktorene til å forbli rusfri.  

• Brukerne må selv dekke reisekostnader til 
og fra arrangementer og møter arrangert av 
ulike selvhjelpsgrupper. Selvhjelpsgruppene er 
brukerdrevet og koster ikke kommunen eller 
brukerne noe. 

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne 
hive seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV synes at 
det er kommunen, de som har ansvar for ettervernet, 
som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Trening som metode i veien til å forbli rusfri er bra 
på mange plan, men om det er løsninger for alle 
som vil bli rusfrie, har flere av prosjektdeltakerne 
vært tvilende til.  

• Selv erfaringskonsulentene kjenner på 
ensomheten etter å ha ødelagt gode nettverk 
og kuttet rusnettverk.Nye relasjoner må bygges 
og videreutvikles, slikt tar tid og krever innsats 
som voksen. Fritiden er et svært kritisk punkt 
for brukerne, og samtlige aktører har påpekt 
nettopp dette. 

• Det virker som det å bli rusfri er økonomisk 
krevende, spesielt erfaringskonsulentene forteller 
om deres økonomi som preges av livet de har levd. 

• Får brukerne mer penger fra NAV som rusmisbruker 
enn rusfri? Eller er det dealing/låning som gjør at 
følelsen er slik? Så når du omsider våkner opp edru, 
skal du betale for hele festen resten av livet?

• Dette er en tøff overgang, en overgang som trolig 
ikke alle brukerne klarer å komme seg igjennom 
uten hjelp. Normalisering, hverdag og jobb, dette er 
store barrierer for mange. Å ta denne overgangen 
gradvis kan føre til at flere kommer seg forbi 
overgangen og inn i en normalisert hverdag, fremfor 
å komme raskt ut i arbeid og falle like raskt tilbake.
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På et ansvarsgruppemøtet 4 måneder etter 
behandling, gråter moren. Hun har selv blitt verre i 
den siste perioden og Rune har måttet flytte ut fra 
henne og inn i hybelen, selv om han ikke var klar, 
ikke litt engang. Moren sier: Ettervernet, det er oss, 
det. Vi har gjort alt. Fikset opp hybelen, tatt Rune 
med oss rundt omkring, kjørt og hentet han på ørten 
mislykkede tiltak og tilbud. En gang møtte kun han 
opp, da ble han med hjem igjen, heller. Hvem har 
ballen egentlig, jeg trodde det var kommunen, stotrer 
moren frem. Rune beskytter kommunen og sier de har 
vært viktige for ham i denne tiden, de har pratet med 
ham og hjulpet han å finne ulike tilbud, men at det er 
så få i hans situasjon at de ikke kan ha noen grupper 
eller noe relevant tilbud. I allefall ikke på kveldene, 
som er den tyngste tiden for Rune. 

Til tross for negativt svar fra NAV, får Rune et 
møte med No Limitation, han besøker gården og 
hilser på de andre. De spør hvilke aktører som 
har vært viktigst for han å bli rusfri. Rune tenker… 
ehhh…eh.. litt av alle, kanskje. For mange er 
det Veksthuset, men jeg tror kanskje at mor og 
erfaringskonsulenten i kommunen har gjort at 
jeg har kommet så langt jeg har kommet. De har 
hanket meg inn, pratet med meg på de mørkeste 
dagene både før og etter behandling. Men,… jeg 
har russuget like sterkt i dag, og jeg sliter med 
dumme tanker hver kveld. Jeg føler meg ensom 
og at livet er helt tomt, liksom. Nei, jeg er ikke i 
mål, hvis det er lov å si. Får jeg sjansen i et svakt 
øyeblikk, hadde jeg nok grepet den med begge 
hendene, er jeg redd. 

Månedene går, og nå har Rune vært på enda en 
arbeidsrettet aktivitet etter de to mislykkede 
forsøkene like etter endt behandling. Det var egentlig 
på det tilrettelagte arbeidet på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, at Rune ga opp. Han var over 
på sosial stønad og bodde i hybelen i ukedagene. 
Rune var alene. Både fysisk og psykisk. Han ruste 
seg, men han holdt seg kun til hasj. Han ringte 
erfaringskonsulenten Christer, han slet også i denne 
perioden. Christer foreslo No Limitation, men det 
støttet ikke NAV, så i det siste har han deltatt på litt 
AA-møter med Christer og litt på Crux. Alarm, også, 
da de har noe kafégreier på Bryne. 

Etter hvert som tiden går innser Rune at det er han 
som må gjøre noe med livet sitt selv, det heter jo 
ikke recovery-fylke for ingenting. Man skal jo gjøre 
alt selv nå, ta initiativ, være på og helst trene. Rune 
er ingen av delene, og den egentlige motivasjonen 
med å få kontakt med barna igjen, forsvant allerede 
før behandlingen, men noe holder han rusfri nå… 
Er han blitt voksen? Vil liksom ikke skuffe familien 
nok engang, og Christer som kjemper for ham. Og 
seg selv. Ja, han vil forbli rusfri. Og nå ser han at ikke 
er like alene lenger, han har til og med en stående 
invitasjon til No Limitation når han er klar for det.

AA-møtene gir Rune et nytt perspektiv, han er ikke 
så superspesiell som han før trodde, mange der 
har hatt det mye tøffere enn han og de er til og 
med i jobb og har familie. Her kan ikke diagnosen 
hans brukes som unnskyldning, i beste fall som en 
forklaring. Han føler seg litt mindre alene, faktisk.

Kommunen til Rune er med i prosjektet Ny Start og 
han får derfor «GO» til å prøve seg på No Limitation. 
Rune begynner rolig, med noen timer i uka og øker 
ganske raskt opp til hver dag. Han holder litt igjen i 
forhold til treningen, der går grensen. Rune merker 
han blir en del av en ny «familie», det er mange 
i hans situasjon, og han er ikke like alene lenger. 
Rune er trett når han kommer hjem, selv om det 
ikke er så veldig krevende alltid og så blir det jo mye 
snakk inni mellom. Både moren og kommunen blir 
avlastet, da No Limitation hjelper med å koordinere 
både NAV og gir han penger til skysskort.   

Etter endelig å ha noe å fylle dagene med, blir 
kveldene farlig tomme. Rune har fått seg ny leilighet  
av kommunen, han måtte komme seg litt bort fra 
hjembygda si og nærmere No Limitation. Rune får 
russug i den tomme leiligheten, det hadde vært så 
godt med… Han må finne noe å gjøre om kveldene, 
og til slutt blir han med på hockeytreningene til No 
Limitation. Det er gøy, høyt tempo og litt action, 
akkurat som han liker det. Rune sover bedre om 
natten de dagene han har trent, det gjør godt på det 
psykiske, også, merker han. Så lenge han slipper den 
syklingen, så er han fornøyd. 

Rune forteller erfaringskonsulenten Christer 
om ishockey’en og Christer forteller at også han 
sliter med ensomheten og kjedsomheten på 
kveldene. Det er liksom ikke bare å begynne på 
noe i voksen alder, som sjakk, boksirkel, liksom…  
Det blir fort Netflix, sier Christer. Rune får med 
seg Christer på hockey’en . 

Nå som Rune ikke får AAP lenger, og har fått seg 
en leilighet som skal betales. Han får litt bostøtte, 
men han merker det går ikke helt rundt lenger. Han 
stresser med det, sover dårlig, og føler han gjør et 
stykke arbeid på No Limitation som ikke belønnes. 
No Limitation sender med ham litt frysevarer i ny 
og ne, og dekker transportutgiftene hans. Men det 
er ikke bare det… Rune vet også at Christer sliter 
med økonomien, han lever fortsatt med rusgjelden 
som trekkes av lønna hver måned og han har ikke 
opparbeidet seg noe kapital. Skal det være sånn å bli 
rusfri? En evig kamp om å overleve?, undres Rune.     

Rune vokser på å jobbe på gården til No Limitation, 
men han er etter hvert klar for nye utfordringer og 
ikke minst, å få litt lønn for strevet. Onkelen driver et 
gartneri og Rune får begynne der i en 100%-stilling. 
Christer og alle rundt han er imponerte over Rune 
sin stå-på-vilje og guts. Rune kjenner arbeidsplassen 
da han har jobber der en del somrer i oppveksten. 
Så kommer stillheten. Ingen heier lenger, ingen 
ringer for å følge opp. Rune går inn i en rar modus, 
kommer nesten inn i et rusmønster bare uten rusen. 
Moren fanger opp tendensen og tar kontakt med 
No Limitation om råd, de blir enige om å be Rune 
begynne gradvis heller på gartneriet. De når han rett 
før rusen slår inn, denne gangen var moren heldig. 
Og tett nok på til å fange det opp. Rune jobber nå to 
dager i uka og er på gården resten.  

Her i kommunen har vi ikke noe tilbud etter behandling slik 
som No Limitation og sånn.  Vi har heller ikke noe tilbud på 
kveldstid som jo er ganske dumt, jeg tror de savner det. 

Erfaringskonsulent

En blanding av alle, synes jeg. 
Jeg har ikke én viktig aktør, men mange små og 
forskjellige aktører som har vært viktige. Det som hjalp 
mest av alt var å se noen som har gått veien før meg. 
Jeg må trekke ned Veksthuset, men alle andre har vært 
positive. Litt av den, litt av den og litt av den… Må lage 
det til ditt eget.

Tidligere rusmisbruker

Det satt jævlig langt inne, men til slutt gjorde jeg det. 
Det jeg tror folk trenger i begynnelsen, å se folk som 
har gått veien før seg. Jeg har gått til psykolog, men jeg 
tror ikke på de, de har ikke erfaring. Her ble det litt sånn 
«Klarer han det, han galningen der, skal iallefall jeg klare 
det.» Jeg følte meg superspesiell, at ingen andre var som 
meg. Jeg måtte ta det litt etter litt, først klarte jeg ikke 
å si noe, det er fortsatt godt å bare sitte der og lytte. 
Selvhjelpsgruppene har vært veldig viktig i hele løpet 
mitt og jeg har fått reist mye rundt.

Tidligere rusmisbruker

Etter tre år kom en krisesituasjon, da kom hverdagen, 
det ble slutt med skryt. Ingen sa lenger «bra jobba» og 
hverdagen ble grå. Regningene kom som vanlig. Da var det 
lett å gå i en stor felle. Alle tror alt er greit, men det er ikke 
så greit. Det er en utfordring resten av livet. Jeg tenker at 
noen er allergiske, jeg er på en måte allergisk, jeg også, så 
det er viktig at jeg ikke kommer borti det igjen. Derfor tror 
jeg AA er en god ting, du blir påminnet om at dette er noe 
du har hatt og du kan få det igjen. Nettverk må du være 
bevisst på selv, det er for lett å skylde på alle andre.

Erfaringskonsulent

Før hadde jeg full AAP, jeg hadde så jeg klarte meg, 
men nå, som rusfri, har jeg ingenting. Jeg tenker det er 
viktigere at jeg er rusfri enn at jeg har penger. Når jeg 
ruser meg, har jeg ingenting i livet. Jeg klarer meg sånn 
sett og har det godt, men det er jo ganske tungvindt, 
da det økonomisk jo ikke går rundt. Jeg kunne begynt å 
jobbe litt, men det er jeg ikke helt klar for enda. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg har hatt en fot i hver leir i mange, mange år 
da jeg har vært fungerende narkoman. Jeg har et 
nettverk som venter på meg, men så føler jeg at 
jeg har brukt de litt opp, så jeg tar det veldig rolig. 
Fantastisk nettverk under Veksthuset, så jeg har 
vært svinheldige med gode folk rundt meg.

Tidligere rusmisbruker

Å komme ut av behandling uten å ha noe å gjøre på er 
døden. Mange føler tomhet etter behandling, «Det er 
ingenting i dette livet.. Var det ikke bedre…» Og du vet 
hvordan du kan få det.. Vi er systemet og systemet er 
tregt. Vi klarer ikke å henge med i svingene til hver enkelt. 
Derfor liker jeg godt grupper, her er mye kompetanse og 
mye egenerfaring som kan hentes ut. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er mange som faller litt ut fordi de har behov for at 
noen tar litt ansvar. Det kan være behov fra de er små, at de aldri 
har følt kjærlighet. At noen sier «Jeg skal hjelpe deg». Jeg tror ikke 
samfunnet klarer det uten ildsjeler fordi de er villige til å gi den 
omsorgen når alle kontor har stengt og er villige til å åpne hjemmene 
og hjertene sine. Hvis ikke vi har det,… så går det ikke. 

Hvis kommunen hadde hatt ansvar for rehabilitering, så hadde de 
satset mer på ettervern, men kommunen har ikke ansvar for det. 
Spesialisthelsetjenesten er rett på fylket. Så hvis de hadde hatt  beta-
lingsansvaret, så hadde de gjort mye mer for at de ikke skulle havne 
der. Alt dette er politisk spill; det går på penger, det går på budsjett.

No Limitation

Kommunen har for meg vært viktigst. Kommunen hadde 
oppfølging og jeg ble veldig trygg på dem. De har liksom alltid 
vært der, uansett. Det var veldig bra, jeg bare pratet med dem. 
Kommunen har skylda for at det har gått så bra. De har tid 
til meg. Også på Veksthuset kom de inn annen hver uke. Jeg 
hadde to forskjellige, en ruskonsulent og en erfaringskonsulent. 
Kommunen har vært inne hele veien – og vel så det. 

Tidligere rusmisbruker

Den største utfordringen med å bo alene er ensomhet. 
Ensomhet og kjedsomhet, jeg kjeder meg fortsatt. A-larm har 
hjulpet meg, og det er gratis. A-larm og netflix. Vi går turer 
på lørdagene, jeg prøver å ha litt forskjellig hver dag. 

Erfaringskonsulent

Jeg må nesten få trekke frem hun Grete i No Limitation. Før den 
tid så følte jeg meg veldig alene med min sønn. Det var meg han 
bodde hos. Det var han og meg som slet i sammen, men så kom 
No Limitation inn i bildet og det har vært en stor oppløft for ham. 
Min sønn har fått all den støtte han kan få, så jeg klager ikke på 
noen institusjoner, men det er jo ikke alle plasser som passer for 
alle. Men når du føler deg alene, så… så kom Grete inn akkurat 
som… ja, hva skal jeg si... ei mor?

Pårørende

Noen blir fort leie, de som jeg ikke ser igjen. Det er 
akkurat som om jeg får en magefølelse på at du mener 
det, men de kommer ofte fra en mer ressursterk 
familie og de har litt mer god bagasje i forhold til 
tidligere jobb. De har mye de kan hente opp igjen. 
De har et kriminelt og et nettverk som er rusfritt, så 
da kan de velge bort det ene. Noen har jo bare det 
kriminelle og da er det vanskeligere, så jeg tenker 
nettverksarbeid er viktig. De blir så leie av å sitte alene 
i leiligheten, og så blir det ekstra vanskelig når de blir 
oppsøkt av det gamle miljøet. 

NAV

Jeg hadde en kompis som var på Fjordhagen og han tok 
meg med på disse selvhjelpsmøtene... og så kjente jeg at 
det ikke var noe for meg. Jeg vil jo legge det bak meg, det 
er jo ikke meg, det er bare en del av meg. Når jeg er rusfri, 
så er jeg jo ikke rusavhengig lenger. 

Erfaringskonsulent

I stedet for å dekke hospits, kunne de dekket litt her… 
turene til selvhjelpsgrupper. De har møter hver dag i 
hele Rogaland. Det går litt penger på reising, men det 
har gått for meg siden jeg har bodd hos mor og fått AAP. 
Hadde jeg hatt leilighet, hadde jeg ikke hatt råd til å reise 
på selvhjelpsgrupper.

Tidligere rusmisbruker

Når du er så på trynet ruset at du ikke vet hvor du er, da får du 
mye fra NAV. Jeg fulgte opp ei jente og hun visse jo ikke hvor 
hun var engang. Hun fikk den luksusleiligheten på Sola. Og så 
bestemte denne jenta seg for at nei, nå vil jeg ta tak i livet mitt. 
Da begynte problemene hennes, da fikk hun «gallide» penger. 
Det var en måned hu ikke klarte å betale husleie, så måtte 
foreldrene gå inn og betale. Og hvis ikke så hadde hun bare 
skyldt og skyldt. Tenk at det var da hun hadde bestemt seg for å 
bli rusfri at problemet begynte, da var det helt krise. 

No Limitation

Vi hadde en suksesshistorie. En kar hadde, sammen med 
kommunen, klart å trappe ned. Han hadde oppfølgingstiltak på seg, 
gikk inn i arbeidstrening og etter hvert ut i lønnet arbeid. Alle jublet 
og alle trakk seg ut. 2 måneder senere så krasjet alt fordi han var 
ruset på arbeid og så falt han ut av arbeidslivet. Vi vet det i teorien, 
men i praksis så er du så glad for lykkehistorien. Der skulle jo alle 
vært med i bildet i et halvt år til. Det er ikke måloppnåelse når du har 
vært i jobb i en dag, men over tid. Det var en viktig lærepenge. 

NAV

Overgangene fungerer greit til du skal ut i samfunnet igjen. Den 
overgangen var tøff. Hvis du ikke har jobb eller skole å gå til, blir 
det veldig stille når du kommer ut av behandling. Noen er klare 
for jobb, men de fleste ikke. Jeg var klar. Jeg startet i Nordsjøen 
og jobbet der i 3 år. Det fungerte til jeg sprakk, eller det fungerte 
jo ikke helt siden jeg sprakk, da... Jeg klarte å hente meg inn igjen 
da jeg flyttet ut hit. Jeg sluttet av meg selv da, det var utrolig 
vanskelig, men det gikk. Jeg hadde lært mye på Veksthuset, tror 
det at jeg fullførte Veksthuset gjør at jeg er rusfri i dag. 

Erfaringskonsulent

Tomrommet kommer om kvelden. Det hjelper ikke 
bare med arbeid, det er bare en liten del av å kunne 
leve. Vi i kommunen har hatt litt gruppearbeid, men 
ikke så mye av det, vi har ikke flere ressurser og vi 
har ikke nok brukere. 

Erfaringskonsulent

Jeg kjeder meg fortsatt. 
Det er ensomheten, Netflix og meg. 

Erfaringskonsulent

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig er 
de helt på utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det 
som gjør at det ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake 
igjen. 
No limitation er ikke godkjent i NAV, og problemet er på 
systemnivå, så vi kan ikke gjøre så mye med det. De store 
rammeavtalene er alle bare i arbeidstiden. No limitation og 
TAFU som er kjempebra opplegg som får gode resultater, meg 
bekjent. Forskjellen er også at de gir brukerne noe på fritiden, 
så det er jo et mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, 
kommunen og NAV ville ikke støtte det opplegget. Og det 
er jo sånn helt ekstremt spesielt. Får ikke dekket reise, 
engang ... Og det betyr jo at det er mor som betaler… og 
betaler og betaler. Sant? Og det er så sykt fordi de har sånt 
rigid system. Så nå har jo No Limitation hun der… gratis. Vi 
hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han sier 
fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, jeg må 
ha kicket.» Han orket ikke behandling, men 
fant redningen i No Limitation. Utfordringen 
er å finne plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Hva med jul? Som pårørende har vi allerede nå begynt å tenke 
på jul.. Vi går jo på eggeskall hele julen. Jeg skulle ønske at 
kommunen hver høytid samlet alle rusmisbrukerne inn på 
omsorgsinstitusjoner, da hadde dere gitt oss pårørende et 
sårt etterlengtet pusterom. Vår sønn kunne godt kommet 
hjem på julemiddag i noen timer, men vi klarer ikke hele julen, 
altså. Resten av julehøytiden, i 1-2 uker, kunne de vært på 
omsorgsinstitusjon. Min sønn hadde blitt med på det uten å 
blunke. Det hadde vært reell avlastning for pårørende, det. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Vi har ikke et fullverdig godt ettervernstilbud, men det er jo 
diverse plasser de kan dra og være med andre, som Crux og rusfrie 
nettverk. Vi har ikke noe med dette å gjøre, og igjen blir vi litt den 
som legger til rette. Dagtilbudet blir litt NAV sitt ansvar, da vi ikke 
har noe å tilby.

Kommune

Nei, det hadde vært bra om det var flere alternativer å velge i, som 
Fretex, gjerne med flere avdelinger og arbeidsfelt. For mange er det 
veldig bra med dyr og gård, men for de fleste som skal ut i arbeid, så 
kunne de trengt flere tilbud. Mekanisk, tømring, snekring, lager og 
logistikkarbeid er de tingene som går igjen som de kunne tenke seg… 

Det burde absolutt vært mer av de helhetlige tiltakene. Det er så mye 
som må ryddes opp først som for eksempel dette med Bank ID. Man 
må begynne med å få på plass det som de aller fleste har.

NAV

Trening er bra for 
ensomheten. 

Erfaringskonsulent

No Limitation presser meg når jeg sykler. Når du tror du ikke 
har mer å gi, så har du mer å gi, sa de. Det vet du ingenting om, 
svarte jeg da. Men det er så sant. Som når du er på kjøret, når 
du tror du er på bånn, kan du synke enda lenger ned og når du 
er på bånn, så kan du reise deg. 

Tidligere rusmisbruker

Det er bra om No Limitation forstår at trening 
og gårdsdrift ikke er for alle, det er jo en trend 
med en del unge mennesker som har påvirket 
rusforskningen og recovery-tenkingen at 
trening er veien til saliggjørelse. Det samme 
som at arbeid er veien til saliggjørelse. 

Jeg sier vi er på vei fra en grøft til en 
annen grøft. Så vi er på vei... Ja, for det er 
så mange elementer i mennesket. Hver 
gang det kommer noe nytt, er det det nye 
saliggjørende. Det forkynnes at trening er 
veien til saliggjørelse, men det snevrer bare 
gruppa inn. Da får du et a-lag og et b-lag, og 
derfor sier jeg at vi går i noen grøfter. 

Kommune

Hvis du sitter lenge nok i ensomheten 
uten rusen, så virker rusen så deilig. 
For du sitter jo der og kjenner på 
dine egne følelser, mens om du er 
med andre så blir du avledet og  får 
heller kjenne på følelsene i små 
doser. Det er noe med å ha tid for alt, 
men begrenset tid. Du skal ikke sitte 
å kose deg med misnøyen. 

No Limitation

Den største utfordringen er egentlig det økonomiske. Jeg har 
ikke økonomisk trygghet og det sliter meg helt ut. Det gjør meg 
skikkelig deprimert. Og så er det litt det at jeg har lyst til å klare 
meg selv og så må jeg bare innse at jeg trenger hjelp enda. 

Økonomi er vanskelig. Jeg synes min økonomi fortsatt er vanskelig. 
Jeg har mye gjeld og NAV må hjelpe. Det går rundt, jeg har nok til 
å gå på kino uten at det blir dekket. 

Det er knalltøft… Og det med økonomi er så viktig. Det stresser 
så mye, det gjør ting så mye verre. Det å ha kreditorer på nakken, 
og ikke ha penger til å leve. Jeg skulle ønske at NAV kunne hjelpe 
denne gruppen bedre økonomisk, en ordning som ga disse litt mer.  

Erfaringskonsulenter

Ettervern? - Vi er ettervernet! Jeg har 
stått på for sønnen min i snart ti år, men 
nå er jeg i ferd med å resignere. Vi er 
et godt team, jeg og min mann, men 
nå begynner min mann å bli tom og jeg 
nærmer meg, jeg også. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Å gå sammen med noen som har felles mål, det er 
kraftfullt. Det begynner å skje litt ting utenfor systemet. 
Skal ikke gjøre folk avhengige et system, heller uavhengige 
av systemet. Selvhjulpne og hjelper hverandre. 

Erfaringskonsulent

Del 1: 
Henvisning og start

Del 2: 
Kartlegging og utredning

Del 3: 
Behandling og oppfølging

Del 4: 
Avslutning og oppfølging

Henvisning og start
1. Bakgrunn 
2. Hospits
3. Vil ikke ha hjelp
4. Kommune som motivator
5. Vil bli rusfri
6. Første kontakt
7. Omsorgsinstitusjon
8. Ventetid

Kartlegging og utredning
9.  Utredning
10. Avrusing
11. Koordinering
12. Rusfri i rusmiljø 
13. Tilbakefall 
14. Familie som rød tråd
15. Ansvarsgruppemøter
16. Ventetid igjen

Behandling og oppfølging
17. Døgnbehandling
18. Dropper ut
19. Overganger 
20. Flytte hjem
21. Pårørende
22. AAP og NAV
23. No Limitation
24. Samhandling

Avslutning og oppfølging
25. Ettervern - hjem til hva?

26. Viktige aktører 
27. Dagtilbud
28. Rusfritt nettverk
29. Selvhjelpsgrupper
30. Trening
31. Fritid og ferie
32. Økonomi som rusfri
33. Ut i jobb

Dagens tjenestereise



Nettverket utgjør størst risiko for tilbakefall. De to 
første gangene på behandling var min sønn ikke klar. 
Etter ett år ble han skrevet ut og han fant en leilighet 
midt i smørøyet. Ettervernet møtte opp, men han var 
ikke jo selvsagt ikke hjemme.

Pårørende

Sitater 



Workshops på tvers 



Hva skjer, egentlig? 



“Det var nok litt vel mye alkohol 
hjemme i helgene da Rune vokste opp. 
Rune hadde en uro i kroppen allerede 
som barn og begynte å ruse seg 
allerede på ungdomsskolen. 

Jeg har kjempet for Rune i flere år, 
men etter at far til Rune og jeg gikk 
fra hverandre i fjor, har jeg hatt litt 
nok med meg selv.”

 Mamma

“Rune har en tendens til å slå ned folk 
på byen i ruset tilstand og har vært 
i fengsel flere ganger på grunn av 
voldshendelser. Ja, det gikk nok mest i 
dealing og rusing i ungdomsårene.”

Christer, erfaringskonsulent

“Som 21-åring fikk han sitt første barn 
med ei venninne, og har siden det 
forsøkt ulike behandlinger uten hell. 
På den tiden har han fått to nye barn 
med ei i miljøet. ” 

Siren, ruskonsulent

Navn:   RUNE
Alder:   31 år (bildet er fra 25års  
   dagen, så litt gammelt)
Utdanning:   Mangelfull, droppet ut  
   av videregående skole
Jobb:    Arbeidsledig, går på  
   AAP 
Bosted:   Kjip leilighet, derfor  
   litt rundt omkring
Ønsker:   Å kunne få litt kontakt  
   med barna, bo bedre  
   og kanskje bli rusfri.

Dagens tjenestereise
Historien til "Rune" - en behovskartlegging



BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Henvisning og start GRUPPE 1

• Bli sett, bli hørt og bli motivert.
• Mange har ruset seg siden ungdomsskolen, så 

både drømmer og mye hverdagslig kunnskap er 
mistet på veien.

• Trygghet og omsorg.
• Ildsjeler som ser dem, eller holder et øye med dem.
• Å bli fjernet fra rusmiljøet.

• Motivasjon, gjentakelse, overtaling, holde i 
hånden-følelse, vi skal hjelpe deg-følelse, du er 
ikke alene-følelse, trygghet og støtte. 

• Mange har nok behov for å få noen forbilder, 
snakke med noen som har klart det. 

• Motivasjon, trygge situasjonen, 
oppfølging.

• At noen er der i det vendepunktet, griper de i 
hånden og viser vei kan være avgjørende. 

• Bli tatt seriøst, selv om de har fått mange sjanser.

• Motivasjon. Vil jeg bli rusfri? Vil jeg det bare 
halvveis? Vil jeg det helt? Spesielt hos de unge. 
Hvordan kan jeg vite det?

• Bli tatt imot raskt, bli sett og hørt. Er du nysgjerrig 
på hvem jeg er? Hva jeg vil? Hvordan jeg har det? 
Hvordan jeg skal klare dette? Og hva trenger jeg 
når jeg kommer ut? Er du opptatt av meg? 

• Informasjon om veier til målet.
• Kontinuerlig motivasjon.

• Se hver person.
• Individuelt tilpasse behandlingsløp basert på 

brukerens utgangspunkt, behov, ønsker og 
diagnoser.

• Finne løsninger som dekker behovet, og ikke 
motsatt. 

• Av og til er det et «tørkestativ» de trenger, da de 
selv ikke ønsker noe annet. (erfaringskonsulent)

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i 

ventetiden? Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Utallige utgangspunkt, hvor noen har hele 
hjelpeapparatet i ryggen, mens andre har holdt 
rusproblemet skjult for alle.  

• Er det lettere å bli rusfri i fengsel enn i 
behandling? En bruker sa hun heller ville i fengsel 
enn i behandling..

• Av pårørende og brukerne kalt «siste endestasjon», 
«det aller verste» og «verre enn helvete».

• Hospits er et tilbud verken brukerne, pårørende, 
kommunen eller NAV er fornøyde med, faktisk er 
samtlige svært misfornøyde med tilbudet som gis. 

• Her får de nye rusvenner, får prøve nye ting, har 
innbrudd på rommet og en konstant utrygghet.

• I denne perioden er det ofte ingen aktører fra 
hjelpeapparatet inne; NAV må slippe når det ikke 
er noe jobbutsikter og kommunen slipper når 
brukerne ikke vil ha hjelp. Så da er det foreldrene 
og rusbekjente igjen, da.. 

• Denne tiden virker spesielt kritisk og tappende 
for pårørende.

• Deltakerkommunene har alle en svært oppsøkende 
tjeneste, de drar ut til brukerne. 

• Ifølge brukerne og pårørende, er erfarings-
konsulenter de viktigste forbildene i veien til å bli 
rusfri. For noen er de selve vendepunktet. 

• Det er sjelden brukerne kommer inn til kommunen 
og sier «jeg vil bli rusfri», de må motiveres.

• Hendelser i livet, ofte i familien, ser ut til å kunne 
utløse et vendepunkt i en rushverdag, hvor 
plutselig ønske om å bli rusfri blir høyaktuelt. Veien 
fra et vendepunkt til å bli rusfri, viser seg likevel å 
være mye lengre enn de ser for seg.

• De fleste brukerne har hatt flere behanlingsrunder, 
og tatt valget om å bli rusfri mange ganger. 

• Flere pårørende hadde «premie» til sine brukere i 
denne fasen, men det nytter ikke om familien vil,  
hvis ikke brukeren selv er klar. Spørsmål dukker 
opp. Når er jeg klar? Vil jeg bli rusfri nok? Mange 
kjenner ikke alternativet, hvordan et nøkternt liv er.

• Dette steget er svært tidskritisk, hvor rask kontakt 
og henvisning kan holde flere rusfrie i startfasen. 
Kommune, fastlege og NAV er mulige første 
kontaktpunkt. Fastlegen det raskeste alternativet til 
å komme i behandling. Hvorfor?

• Kommunen kan bare henvise til utredning, hvordan 
være en rød tråd uten myndighet?

• Bortimot samtlige prosjektdeltakere i 
kommunene etterlyser større valgfrihet omkring 
behandlingsløp, hvor deres faglige vurdering og 
deres kunnskap om brukeren kan bli hørt bedre.

• Noen kommenterte at det var mer individuelt 
tilpasset og mindre systemstyrt før. 

• Den røde tråden i behandlingsløp oppleves ikke-
tilstedeværende for mange pårørende, spesielt 
der hvor alternative tilbud er aktuelle. Hva passer 
best for denne personen? Og hvorfor er det kun 
spesialisthelsetjenesten som kalles behandlere? 

• Flere ønsker å bruke omsorgsinstitusjoner i 
enkelte tilfeller, men det går av et eget budsjet.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte 
beskrevet som noe av det mest kritiske ved å 
bli rusfri og er også grunnen til at det er mange 
tilbakefall allerede før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

1. BAKGRUNN   2. HOSPITS 3. VIL IKKE HA HJELP 5. VENDEPUNKT 6. VIL BLI RUSFRI 7. FØRSTE KONTAKT 8. MIN REISE 9. OMSORGSINSTITUSJON 10. VENTETID / RYDDETID4.  KOMMUNE MOTIVATOR

Etter å ha sittet i varetekt i 14 dager, tenker Rune litt 
på om han skulle prøvd å bli litt rusfri, ja, for kanskje 
å få treffe barna igjen. Han blir hentet av faren i 
fengselet, stemningen i bilen er kald. Han har ikke 
særlig kontakt med faren etter skilsmissen, og føler 
egentlig litt skyld i hele greia. 

Rune har fått tilbud om å bo på Hospits til 
kommunen finner en leilighet til ham, og han har jo 
ikke noe annet sted å dra. Moren er så deprimert 
og sliten for tiden, at faren fraråder Rune å ringe 
henne og spørre om plass på gutterommet. Hun 
hadde jo sagt ja, tenker Rune litt irritert… Med en 
adidas-bag over skulderen ankommer han hotellet, 
han er igjen midt i smørøyet. Det kribler i fingrene. 
Allerede samme kveld får han testet ut noe nytt 
stoff fra en bekjent. 

Noen dager etter ringer Rune moren sin for å fortelle 
at han er kommet ut ifra fengselet. Tanken om å bli 
rusfri har allerede blitt erstattet med andre tanker. 
Moren forteller at kommunen hadde prøvd å få 
kontakt med ham et par dager for å fortelle at de 
har funnet en hybel i nærheten av familien. Moren 
forteller at kommunen også har lyst til å treffe Rune 
for å bli enige om veien videre. Hva trenger han? 
Hvor er han i livet? Ja, for å hjelpe han videre, da 
spesielt med praktiske ting. Rune ler og roper «aldri 
faen». Rune er ikke helt med, han er for det meste av 
tiden ruset.

Leiligheten er ganske steril og slitt, og kommunen 
kan ikke hjelpe med slikt, så moren har ordnet med 
en ny sofa og oppvaskmaskin fra finn.no. Omsider 
får hun satt Rune i kontakt med den nyansatte 
erfaringskonsulenten i kommunen, Christer. 
Christer kjenner Rune fra miljøet, og de får raskt en 
kameratslig tone. Moren øyner et håp i det fjerne, 
selv om det lar vente på seg. Gjennom Christer får 
kommunen innpass og de hjelper han med både 
handling, regninger og en søknad til NAV.

Rune er på middag hos moren en søndag i mars. 
Onkelen er også der. Det er ikke noe konkret som 
skjer, men moren merker en endring. Det er ofte 
Rune klarer å ta seg sammen til søndagsmiddagene 
hun inviterer til, så det at han er rusfri akkurat den 
dagen er halve årsaken til at hun inviterer. Men 
det er ikke det.. han snakker om barna sine, om 
at Christer har fått samvær med sønnen sin og at 
eldstedattera hans skal begynne på skole til høsten. 

Rune bestemmer seg, han vil bli rusfri, han er for 
gammel for dette livet, han er sliten. 

Med litt hjelp fra moren og en ruskonsulent i 
kommunen som av og til er ok å snakke litt med, 
finner han ut at han skal snakke med fastlegen. Han 
får omsider ringt og får time om to uker. Det skal gå 
greit, sier han voksent. Og det går greit, fastlegen 
henviser han til utredning. 

Rune vil bare til behandling fortest mulig, 
motvillig ser han fastlegen skriver en henvisning 
til RUPO. På vei til leiligheten irriterer han seg 
over at ikke kommunen kan bistå mer i løpet 
hans, de burde fikset dette. Jeg vil ikke gå denne 
omveien om RUPO. Hvordan blir dette løpet når 
jeg blir plassert utifra tilgjengelige løsninger og 
ikke utifra mine ekte behov?

Rune har hørt om et sted i Kristiansand, mor til to av 
barna hans ble rusfri der. Og er det enda. Christer i 
kommunen nevner noe at det ikke er spesialisthelse-
et eller annet, men en annen institusjon på et annet 
budsjett. Rune skjønner ikke problemet, samme 
for han, vel..  Christer gir beskjed til RUPO at Rune 
ønsker å dra dit, eller til Fjordhagen, i alle fall ikke på 
Veksthuset, det blir for tøft for han foreløpig...

Christer har forberedt Rune at det vil kreve litt 
venting denne reisen han har begitt seg ut på. Men 
allerede nå, liksom, jeg har jo ikke begynt reisen 
enda, tenker Rune pessimistisk. Vil jeg dette nok? 
Sånn egentlig? Dagene i leiligheten er lange, og 
det blir rusing inni mellom. Gamle bekjente stikker 
innom iblant for å ta seg en joint eller noe, det går 
på et vis, i alle fall av og til uten at Rune slenger seg 
med. 

Fri vilje. Alle skylder på at han(min sønn) ikke vil, men da må 
jo de motivere han og overtale ham. Alternativet er jo at vi 
må ta vare på ham. Det er de periodene han ikke vil noe som 
er de tøffeste, det er jo akkurat i de periodene vi hadde trengt 
hjelpeapparatet mest. Det tar livet av oss. Han er jo syk, vi må 
slutte å gjemme oss bak «han ville ikke»-syndromet. Jeg går 
ikke på det lenger. Sier vi det til barn? Min sønn er et barn, 
han trenger veiledning og noen som ser han. 

Pårørende

Jeg har bare hørt helt grufulle ting om hospits. Ikke en 
positiv ting. Det er jo ikke bra at vi tilbyr noe som ingen 
har lyst til å benytte seg av. Folk vil heller sove i bilen, 
sover rundt hos venner. De tar ikke imot hospits. 

NAV

Det er ingen fast start på hvor de er når de finner ut at 
de vil bli rusfri, de kan komme i fra overalt.. Så da er det 
jo, vi aner ikke... En som kom hit( til No Limitation) og har 
aldri har om ruskonsulter, mens en annen som kom, har jo 
hele apparatet allerede. Så det er ingen fasiter og det kan 
være over hele reisen. Det er noen som kjenner det for 
første gangen «Nå er jeg klar» og så er de klar, mens alle 
andre må gjerne gå 50 runder, de har gjerne vært på 8-9 
forskjellige behandlingsplasser. 

No Limitation

Ingen som klarer å bli nøkterne bare av å bli far, 
men noen ganger kommer det noe over folk, en 
motivasjon som er litt utenfor, det kan være mange 
årsaker. 

Erfaringskonsulent

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne 
å vente… lære å vente...vente,… det nytter 
ikke det. Kan ikke det. Hvis han(min sønn) 
skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og 
ingen så var der og hjalp han. «Du må bare 
vente.»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Det eneste han vil nå er å komme inn i en omsorgsinstitusjon, 
men det får han ikke. Det går på to ulike budsjetter. Jeg bryr 
meg ikke om budsjetter, jeg bryr meg kun om min sønn. Har 
ikke de som rusmisbrukere fått nok motgang, kan ikke bare 
folk gi dem en sjanse? De gir oss andre sjanse på sjanse. Om 
de så trenger 10 forsøk på å bli rusfrie, gi dem det, da. 

Pårørende

Det var først da jeg ble kalt behandlingsresistent, at de sendte 
meg til en omsorgsinstitusjon. Det er ikke behandlingsplass 
i statens sine øyne, men der ble jeg rusfri. Vært rusfri siden, 
ikke hatt en sprekk. Rett kompetanse til rett tid. For meg er det  
behandlingsplass, mer behandlingsplass enn noen andre. 

På omsorgsinstitusjoner, som Fjordhagen, er det ikke ventetid, men 
det blir ikke brukt. Kommunene bruker det ikke, for de må betale 
for det selv. Det andre dekker staten… Forskjellige lommebøker. Nei, 
det er problematisk.

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er motivatorer vi burde kalle oss. Sjelden de har 
motivasjon når vi treffer dem, vi må lete eller prøve å skape en 
motivasjon. De ruser seg og kommer til sin personlige bunn og 
blir, etter hvert, kanskje klare til å gjøre en endring. Det er i alle 
fall sånn vi opplever det. 

Motivasjon er en ferskvare, sånn som jeg opplever det, noe som 
er en kort periode. Utforingen vår er å tilby en plass å reise til, 
en behandlingsplass å komme til der og da. Det har vært mye 
frustrasjon rundt dette. 

Kommune
Kommunene møter de tidlig og det er 
ofte glidende når de tar valget om å bli 
rusfri. Mange sier de har bedre støtte i 
rus enn etter.

Kommune

Jeg sier at det er så utrolig mange 
forskjellige måter å bli rusmisbruker på. 
Men å ha et rusproblem føles ganske likt, 
enten det er alkohol, amfetamin, etc. 
Skoen er lik, den trykker på samme plass 
når du har den på. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror han var 19 da han sist jobbet litt... Så har det 
ikke vært noe etterpå, ingenting jobb, ingen tiltak. Det 
har bare gått i sus og dus for å si det sånn. Vi måtte 
hanke han inn etterhvert… 

Pårørende

Barnevernet kom aldri inn i min barndom. Jeg kommer fra en 
fasadefamilie med mye helgefull. Vi vokste opp med mye krangling, 
drikking og mye mer rus enn det folk rundt oss visste. Jeg ble tatt av 
barnevernet da jeg var 17år, da var jeg sprøytenarkoman. Jeg hadde 
tatt flere overdoser. Jeg flyttet hjemmefra da jeg var 15 år og hadde 
vært på kjøret siden. Så var jeg på forskjellige institusjoner rundt om 
i landet, men det gikk galt hver gang jeg kom tilbake til byen. Ingen 
unger skal ha en slik barndom. 

Tidligere rusmisbruker

De må ikke sende folk på hospits, jeg skulle egentlig flytte dit, da 
hadde jeg ikke vært her i dag. Hvis mor min ikke hadde tatt meg 
hjem, da hadde jeg vært død. Siste endestasjon er på hospits. Da 
hadde jeg mange tanker i hodet, da ville jeg ikke mer. Det burde 
vært et sted å sende folk før de kommer inn på behandling, å 
sende folk på hospits er det verste av det verste. Eneste plassen 
NAV sender de er på hospits, tenk hva de kunne fått til. Send de 
langt ut på heia!

Tidligere rusmisbruker

Hospits.. Hva er greia der? Hvordan kan kommunen forsvare 
å bruke tusenvis av kroner på hospits når de kunne vært på 
omsorgsinstitusjoner? Dette er helt ubegripelig. De kunne 
kanskje klart seg med dagaktivitet og ikke døgnplass, bare at 
de hadde noe og noen som hadde øynene rettet mot dem. 
Dette er helt feil prioritering. 

Pårørende

Jeg tror vi kan legge til. Noe som av og til gjør det 
vanskelig. For psykisk helsetjeneste er et frivillig tilbud, så 
om noen sier jeg vil ikke snakke med deg, da bare melder 
de seg ut og da har ikke brukeren noen. Og det kan jo 
være et problem. Vi skulle kanskje ønske at de var litt 
mer påtrengende. Slik at brukerne hadde noen som var 
der når de trenger dem. Brukerne sier, de vil ikke snakke 
med meg. Kommunen sier, «nei, han vil ikke snakke med 
oss, så da gjør vi ikke det.» Og vi slipper dem fordi vi ikke 
klarer å jobbe mot arbeid lenger. Så burde det være noen 
som  ikke slipper dem. Den ser jeg. 

NAV

De månedene han bodde hjemme mellom 
behandling og soning, det var ikke mange 
gangene kommunen kom innom. «Han lukket 
ikke opp døra» «Han ville ikke» Jeg holder på 
å spy av alle bortforklaringene. Ser det bra 
ut på papiret, for det fungerer i alle fall ikke i 
virkeligheten? Hvem er det de lurer? 

Pårørende

Kommunen har ikke tilbudt meg noe annet 
enn samtaler, de viste meg ulike tilbud, men 
tilbudene har ikke kostet kommunen noe. 

Tidligere rusmisbruker

Du kommer ikke lenger ned enn hospits, det er helvete. 
De burde få komme inn et sted hvor de må gjøre noe. Å 
bli satt i hospits med den verste raben, da er det fort at du 
eksprimenterer og prøver nye ting. Tenk at hospits er den 
eneste plassen du kan bo når du ikke har bolig!

Tidligere rusmisbruker

Det største høydepunktet var da erfaringskonsulenten 
kom inn i bildet. Ruskonsulenter må sette mer 
krav, gå med brukerne og ikke være for snille. 
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Jeg har veldig troen på dette med mangel på ord for følelser, 
at de rusavhengige ikke kjenner igjen følelsene sine. De hadde 
ikke ord for dem, de vet ikke hvordan de skal reagere på de. 
Alt er bare en klump i magen. 

No Limitation

Jeg ruset meg heftig fra ungene flyttet og brydde ikke om hva jeg 
fikk i meg; GHB, jeg spiste tabletter som det var snop, injiserte 
amfetamin mange ganger daglig.
 
A-senteret la meg inn akutt i to uker. Jeg har vært på én sprekk 
siden, da var det leva eller dø, liksom, og jeg ville tydeligvis ikke 
dø. Ingen trodde at jeg skulle klare å reise meg denne gangen. 
Det nyttet ikke med alle som var på meg, jeg måtte komme på det 
selv. Tror vendepunktet var da datteren min ringte meg og sa at 
mamma, du er nødt til å få hjelp. 

Tidligere rusmisbruker

Av og til blir noen stemplet som 
behandlingsudyktige.. Men det er de, du 
må bare finne rette plassen. Det avgjøres 
i spesialisthelsetjenesten. Da må vi gå inn 
og tilby private omsorgsinstitusjoner som 
kan hjelpe i situasjonen. Dette er dyrt, det 
går utover våre budsjetter. Vi må formidle 
det videre til ledelsen, men jeg mener det 
bare er en gevinst. 

Erfaringskonsulent

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. 
Jeg ruste meg mellom hvert møte med RUPO, 
kommunen og NAV. Jeg brukte min ventetid på å 
ruse meg og bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

Motivasjon og ventetiden er 
kanskje det viktigste av alt. 

Kommune

Nå er det et tjenestekontor som gir og fordeler 
tjenestene. Før kunne vi individuelt tilpasse det.. 
Noen ganger gikk vi inn med mye hjelp i starten, 
og så fant vi behovet og kunne trappe ned. 

Erfaringskonsulent

Hvis noen står der alene og vil bli rusfri og ikke har kommunen 
på døra... det hadde jo ikke gått. Jeg hadde aldri klart det alene, 
da hadde ikke jeg stått her i dag. Jeg kom ut fra psyk. og fikk 
plass på hospits. Samme dag traff jeg erfaringskonsulenten 
min, da ga jeg opp det gamle livet. Jeg så han hadde klart det, 
det måtte en endring. Flaks at kommunen kunne møte, der og 
da. Min mor har gjort en god jobb i forkant, hun hadde dialog 
med de. Hun hadde preppet kommunen. Mor fikset alt. Jajaja.. 
Jævlig heldig...

Tidligere rusmisbruker

Jeg bruker fastlegen mye. Jeg sier alltid Har du en fastlege? 
Få fastlegen til å søke, det går mye kvikkere. Da slipper de å 
forholde seg til enda en ny person og fortelle nok engang… Det 
verste som skjer er: Jeg går til en type behandling(i dette tilfellet 
utredning), men det skjer jo ikke noe.» Så er det behandlingen 
de mister motivasjonen til, selv om de vil bli rusfrie. Ja,… vi må 
coache de videre i livet.

Erfaringskonsulent

For meg gikk det ganske smertefritt. Hun på LAR 
skrev henvisning, det pleier å ta flere uker, men for 
meg tok det en dag. Det var viktig for meg, jeg var 
klar og ville helst komme inn samme dagen. Kan 
ikke vente 3 måneder, for da hadde jeg begynt å 
ruse meg igjen. Valget å bli rusfri skjedde da jeg 
kom til det punktet selv at jeg hadde mistet alt 
igjen, jeg stod uten leilighet og noenting, jeg måtte 
gjøre det for å komme meg opp igjen. 

Tidligere rusmisbruker

Ja, og sånn nymotens.. Ja, som recovery-satsningen… 
Ja, jeg hører hva de sier… men vår sønn er ikke klar til 
dette. Han passer ikke inn. Selv om noen, ja, som Pål 
Berger og andre, har klart det, betyr ikke det at det 
passer for vår sønn. Vi må individuelt tilpasse tjenestene 
etter hver bruker. - Hva trenger du? 

Pårørende

Før den siste reformen kom, var det vi i kommunen som 
valgte behandlingssted og fylket som dekket det. Før var det 
mer individuelle tilpasninger. Ja, det føler jeg. Det er den 
store tragedien! Da var det mange omsorgssentre og det 
var mye kompetanse der. Nå er alt et helseproblem, ikke et 
sosialproblem. Nå sender vi dem til RUPO, og da går de ut av 
våre budsjetter, og rådmannen er sikkert jublende glad. 

Vi så nok personene bedre før, og visste om institusjonene. 
Selv om noen institusjoner var ikke gode, ble de brukt som 
«tørkestativer» og da fikk vi også av og til en sideeffekt som 
kalles edruskap. 

Kommune

For å du få behandlet, må du ha motivasjon. Men 
hvordan kan vi forvente det? Når de ikke vet hva de går 
til? Når de ikke vet hvordan det er å være rusfri. Jeg tror 
det å få seg et rusfritt liv handler om evnen til å stå i det 
ukomfortable. Hvordan kan de vite at de vil bli rusfri? De 
kan jo ikke det, for de vet jo ikke hva livet uten er.   
              No Limitation

«Jeg kom til et punkt, hvis jeg fortsetter å leve 
sånn så dør jeg… fort.» Som aktiv rusmisbruker, 
vil du ikke kjenne på ubehag og har lite 
tålmodighet. Det å treffe de akkurat den dagen 
de ønsker å bli rusfri og sette i gang noe der og 
da, det tror jeg er kjempeviktig. 

Erfaringskonsulent

Jeg har jo hatt lyst til å bli rusfri lenge før og, men 
jeg har rett og slett ikke visst om et sånt tilbud.

Tidligere rusmisbruker
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SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Kartlegging og utredning GRUPPE 1

• Få utredning for eventuelle tilleggsdiagnoser.
• Samtlige brukere i prosjektet ville helst raskest 

mulig i behandling og ønsket å heller utrede 
parallelt med behandling.

• Brukerne trenger ofte hjelp fra kommunen til 
transport fra Jæren til RUPO. 

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Bli rusfri 
• Trygghet og oppfølging

• Hjelp til å rydde i livet; økonomi, 
praktiske ting og samtaler

• Rusfritt miljø
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig? 
• Raskest mulig inn i behandling.

• Oppfølging
• Omsorg

• Noen som ser hele forløpet og som setter brukeren 
i sentrum av reisen.

• Avlastning for familie
• Tilhørighet for bruker

• Samle involverte aktører rundt samme bord med 
brukeren.

• smidig og gradvis overgang mellom ulike aktører 
og tilbud.

• én aktør som er ”prosjektleder” gjennom hele 
løpet og sørger for at prosjektet blir vellykket.

• Flere brukere opplever utredning hos RUPO 
som en omvei, da de allerede har utbrodert 
historien til fagpersoner og må forholde seg til 
helt nye personer på veien til sin rusfrihet. Deres 
tålmodighet og motivasjon settes på prøve.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

• De fleste brukerne i prosjektet var innom 
A-senteret til avrusing, men noen brukere går 
under radaren til hjelpeapparatet og avruser seg 
selv. Ofte har denne gruppen et godt apparat og 
nettverk rundt seg allerede.

• Hva er krise? Når benyttes ø-hjelp? Når 
pårørende er pågående nok? 

• Kommunens rus og psykisk helsetjeneste minner 
ofte mye om hjemmesykepleien, bare med færre 
brukere og bedre tid. 

• Kommunen sier de hjelper brukerne med praktiske 
gjøremål, kjører brukerne rundt, tar de til tannlegen 
og NAV, går en tur, etc. Hvordan er fordelingen 
mellom de som ruser seg og de som vil blir rusfri? 

• I denne tiden har de rusmiljøet rundt seg og de bor 
gjerne i leiligheten som de ruste seg i. Fristelsene 
er mange, russuget stort og motivasjonen er 
svingende.

• Rusfri i rusmiljø

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

• Stykkevis og delt. 
• Forløpet er delt mellom flere aktører, da både 

kommunale, statlige, private og frivillige. I noen 
steg er det ikke hjelpeapparat inne i det hele tatt, 
mens i andre steg er samtlige inne.  

• Mange opplever at den eneste røde tråden 
gjennom hele forløpet ofte er familien. Og uten 
pårørende, ingen rød tråd.. 

• Det virker som spesielt foreldres engasjement 
spiller stor rolle om brukerne klarer å stå løpet 
ut, spesielt i stegene uten hjelpeapparat.   

• Ansvarsgruppemøtene har liten «opplevd verdi» 
og oppleves som en «plikt» for brukerne før 
de selv er klare. Det er et tydelig skille etter at 
brukerne selv ønsker å bli rusfri, og oppdager at 
aktørene faktisk ønsker å hjelpe vedkommende.  

• Det bør være mer behovsdrevet, mener brukerne. 

• Det virker som forløpet er delt inn i ulike bolker 
med tjenester, med egne budsjetter og rutiner. 
For brukerne og pårørende er det, ifølge NAV, «en 
jungel å navigere seg i». 

• Noen brukere benytter kun mail med 
hjelpeapparatet, mens andre benytter kun 
telefon og fysiske møter. 

11. UTREDNING 12. VENTETID 13. AVRUSING 15. RUSFRI I RUSMILJØ 16. TILBAKEFALL 17. FORLØPET 18. FAMILIE SOM RØD TRÅD 19. ANSVARSGRUPPEMØTE 20. OVERGANG14. KOORDINERING

Heldigvis får Rune komme relativt raskt igang med 
en kartlegging hos RUPO, moren og Christer har visst 
ringt inn flere ganger. Stakkars RUPO, eneste Rune 
vil, er å komme i behandling, så han er ikke veldig 
snakkesalig og medgjørlig i samtalene. Psykolog, 
liksom, han har vel ikke lyst å snakke med en jævla 
psykolog, klager han til rusvennene sine, de ler av 
ham.

Hun i kommunen, Rune husker aldri hva hun heter, 
hun sier at de må lære å vente. At det er en del 
av det å bli rusfri. Rune gir faen og ruser seg inni 
mellom, men ikke i nærheten av så mye som han 
pleide før fengselet. Han synes selv han er flink, 
moren synes til og med at han har lagt på seg 
litt. Rune har svingende motivasjon til å bli rusfri, 
faktisk glemmer han det helt ut noen dager og bare 
lever i nuet.

Moren har sett tendensen med at Rune ruser seg 
enda og har jobbet i kulissene, mast og mast og 
mast. Etter en fin vår med en del rus, blir det rene 
tisseprøver som gjelder og inn på Rogaland a-senter. 
Rune er mindre klar og motivert enn da han snakket 
med fastlegen i mars. Men a-senteret er en grei plass, 
og Rune klarer seg overraskede bra. De er fornøyde 
med ham og vil ha han inn på Veksthuset, det vil 
gjøre deg godt, sier de.   

Christer i kommunen kommer på banen, prøver 
å si hva Rune ønsker og hvorfor. Behandleren er 
sikker i sin sak, og har allerede sendt henvisning til 
Veksthuset. Hun ruskonsulenten, med navn Siren, har 
også kommet på banen. Hun drar i litt tråder og finner 
ut at de har ledig plass nede i Kristiansand. Rune blir 
giret.

Etter a-senteret, ja, det var en tung tid. Rune er 
rusfri i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet 
han må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om 
Rune er grønn på papiret, er hodet og livet generelt 
i kaos. Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, 
han føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De 
hjelper og rydder i leiligheten og de tar Rune med 
på kino og sånn. Dagene går sakte, er det dette livet 
jeg søker, undrer en nedbrutt Rune.

Og dagene blir for lange. Det er tungt, ass. Og så 
er det skikkelig digg vær ute… Rune får en sms om 
at det er hyttetur på gang, ja, bare til Lutsivannet 
i Sandnes. Den helga er Rune skikkelig på tur, han 
våkner opp på sofaen på hytta mandagsmorgen. 
Skitt ja, tenker Rune, dette var kanskje ikke det 
lureste, eller kanskje det er like greit å bare ruse seg 
nå som det nærmer seg sommer? Siren får han inn 
på A-senteret en kjapp tur. Men Rune er skeptisk, er 
han klar for dette? Blir han noensinne klar? 

Rune ser ikke for seg at han klarer å stå løpet ut, han 
tviler. Christer motiverer og motiverer, «det gikk jo 
med meg, jeg klarte det!». Men ett år på Veksthuset 
uten Christer som er så positiv, Rune tviler enda 
mer. Rune etterlyser en helhet. Hvorfor er alt så 
stykkevis og delt, hvorfor snakker alle om forskjellige 
budsjetter hele tiden? Kan de ikke heller bare 
lære å si litt JA av og til, kanskje blir de overrasket, 
freser Rune til ruskonsulenten da hun forteller om 
søknaden til Veksthuset og at det er noen måneders 
ventetid der.  Hvor er jeg i dette bildet, sier Rune idet 
han går ut av kontoret til Siren for å ta seg en røyk.

I ventetiden har familien fått litt ny giv, det er 
som om de tror litt på at Rune skal klare det 
denne gangen. Jeg tror de tror på det mer enn 
jeg gjør, tenker han inni seg, ja, kanskje de vil 
mer enn meg også?... Moren har jo alltid hatt 
en finger med i spillet, selv hvor deprimert og 
dårlig hun selv har vært. Som mor så har jeg et 
ansvar, jeg må være i forkant, pleier hun å si, 
hvis ikke går det til pieces.  

Selv på ansvarsgruppemøter har moren stilt opp og 
stilt krav. Fastlegen og NAV er der sjelden, bare de 
gangene møtet er hos de. Jeg synes kommunen er 
altfor rause her, liksom alltid på tilbudssiden for de 
andre, kommunen inviterer til møtet, leder møtet og 
skriver referat, ja, de gjør alt, pleier moren å klage 
etter møtene. Rune ser ikke nytten av disse møtene, 
og opplever de mest som en plikt. Han gjør det for 
moren og for det forpulte systemet. Bare vent, sier 
Christer, plutselig innser du at disse er her for å 
hjelpe deg, du er bare ikke klar enda… Rune trekker 
på skuldrene og tar en røyk.

Rune skjønner ikke prosessene… Nå står han på 
venteliste til Veksthuset, det vil ta noen måneder, 
mens de i Kristiansand har ledig plass til han i 
morgen. What the f***? Snakker ikke folk sammen 
lenger? Selv er Rune ikke veldig tilgjengelig, han har 
av og til en mobil, men han er aldri på mail. Han liker 
best å møte opp, han klarer nemlig ofte å ta seg litt 
mer sammen og snakke seg ut av ting på møter. Hvis 
han husker å møte opp, da. 

Der er jeg sikkert den kjedeligste personen du kommer til å 
ha her. Fordi… det har gått for langt og det er et apparat rundt 
meg som synes dette begynner å bli krise. Og får meg akutt 
inn på A-senteret, så får jeg... ehhh… tilbud om 3 forskjellige 
plasser. Det er et 3 mnd opplegg, et 6 mnd opplegg og det er 
et års opplegg. Jeg hadde ikke peiling på hva som var hva. Alt 
dette skjer var på en gang.

Tidligere rusmisbruker

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne å vente… 
lære å vente...vente,… det nytter ikke det. Kan ikke det. 
Hvis min sønn skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og ingen så var der og 
hjalp han. «Du må bare vente»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Omsorgsinsitusjoner kunne reddet mye tror jeg, sånn som 
No Limit, F16 og andre. De følger opp, de bryr seg og ser 
hver enkelt. Der er det ildsjeler som utfordrer de på å se 
fremtiden, ja, til og med å drømme. Hvorfor? Hvorfor skal 
de via RUPO? For noe tull! Vår sønn trenger verken RUPO 
eller spesialisthelsetjenesten, han er ikke klar for slikt enda, 
han trenger et sted å bare være. Gi ham det!

Pårørende

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får 
et helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men 
delt opp og så er du tilbake igjen. 

Folk forventer at du skal være edru og nøktern etter en 
avrusing, men du har verken rusfritt nettverk eller noe.. 
du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller jeg 
det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. 

Så skal du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og 
venner kommer på besøk... Selv om de starter med gode 
intensjoner, men så trør de inn døra og alt påminner om 
rusen og suget blir utrolig stort. Så jeg forstår hvorfor det 
skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Noen ganger går overgangene ok, da går det lett, 
men det er unntaket som bekrefter regelen. Jeg 
opplever det er en høy mur mellom oss i kommunen 
og spesialisthelsetjenesten. Kompetansen vår blir 
ikke alltid hørt.. Det er en behandler som må inn i 
situasjonen. Ja, nei, jeg synes det er høye murer, et 
stort gap mellom oss. Selv om brukerne ønsker noe 
spesifikt som f.eks. Valdresklinikken, møter du fagfolk 
som vet best selv inne på A-senteret. Og det har nok 
hengt i veggene i ganske lang tid.

Erfaringskonsulent

Jeg har visst at ansvarsgruppa skal hjelpe 
meg, men jeg har ikke følt det hele veien. 
Jeg har blitt flinkere å benytte meg av det. Å 
være ærlig og saklig har hjulpet meg. 

Tidligere rusmisbruker

Våre dager varierer veldig. Hvis den blir vanlig, 
for det skjer jo alltid endringer. Vi har forskjellige 
avtaler med forskjellige brukere, et møte på NAV 
eller hos en fastlege, et ansvarsgruppemøte. 
Masse telefoner, koordinering, bestille timer til 
lege og jordmor… En del skriving.. henvisninger.. 
Dokumentere alt vi gjør med brukerne, skrive 
referat… Vi er veldig koordinatorer.

Kommune

Rusmisbruket er på en måte som en 
heis som går nedover. Når jeg ble edru, 
stanset heisen. Jeg gikk på heisen der jeg 
hadde gått av den. Så tenker jeg.. Jeg har 
en formening om at hvis jeg begynner å 
ruse meg igjen, går jeg på heisen der jeg 
gikk av den.. Vet ikke om det stemmer.. 

Erfaringskonsulent 

For å få henvisning til Veksthuset måtte jeg via en 
psykolog på Jæren DPS. Det er jo det som er så 
gale at det er kun de som kan sende henvisning! 
Det er så gale at du må gå mange runder. De ville 
først ikke henvise meg, men kommunen presset på 
for å få fortgang. De ville egentlig trekke det ut for 
psykologen ville bli bedre kjent med meg først. 

Tidligere rusmisbruker

Når de har kommet til RUPO… Åh ja, det kan gå lang tid, det. Stakkars 
RUPO, de føler de har kniven på strupen enkelte ganger. Ikke fra oss, 
men fra brukerne som vil i behandling, nå og i dag... Men det går 
ikke, og det skjer ikke i løpet av en uke, det. Det er en lang prosess. 
Det går ikke så fort. Vi skal først blit kjent, kartlegge litt, så henvise til 
behandler. Så skal de finne ut og kartlegge. Ja, for det er ikke nok med 
kommunen, vi må ha Rupo i tillegg. Det kan ta sin tid for å se om de 
er klare. Det hender ofte at de ikke møter på Rupo. Nei, det er ikke 
strake veien.

Kommune

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. Jeg ruste meg 
mellom hvert møte med RUPO, kommunen eller NAV. Jeg brukte 
min ventetid på å bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

I teorien heter det seg at alle som har mange aktører 
rundt seg skal ha en fanzy individuell plan. Det eksisterer 
ikke i praksis. Jeg tror ikke vi har en eneste med det. Det 
er kommunen sitt ansvar. Vi har samarbeidsmøter, vi har 
aktivitetsbehandler og vi snakker sammen, men det er 
ikke en indiviuell plan. Vi savner at kommunen tar en 
sterkere koordinerde rolle, noen som holder i trådene. 
Det er kommunens ansvar å koordinere. Hvis de tok både 
koordinering og individuell plan, tror jeg det kunne vært bra. 
       NAV 

Nå hadde vi nettopp en som var på en lengre sprekk som vi skulle 
få inn på Rogaland A-senter på en akutt plass. Da måtte vi inn til 
fastlegen. Fastlegen sa da at dette blir jo egentlig kjempeteit at 
jeg skal sitte og skrive det som du vet om brukeren som du kunne 
skrevet og så må jeg ta den telefonen og bruke min og din tid og 
så kunne du egentlig bare du ha gjort dette. 

Jeg er opptatt av ventetiden. Hvor lang er den? Hjem til et skal 
uten innhold. Det vet vi alle hva gjør. Vi er sosiale vesener. Vi 
trenger en flokk å knytte oss til. - Kan være opp til 6. mnd. Hadde 
vi holdt ut i 6 mnd? 

Kommune

Det største høydepunktet var jo når 
erfaringskonsulenten kom inn i bildet. Ruskonsulenter 

må sette mer krav, gå med dem, ikke være for snille.  
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Hva er viktig for meg? Hva hvis det ikkje går? Hva om jeg 
sliter? Mangler motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når motivasjonen ikke er 
der, hvor er du da?  - det er jo dette vi ikke får til..? 

Kommune

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til 
avrusing, så kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 
og 5 måneder før de kommer til behandling. Da går det 
til pieces. Jeg tenker nesten de blir vaksinert med litt 
edruskap. Det at de har fått litt av det og blir immune 
mot det å bli helt edru, et eller annet sånn.  Så tar det 
lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der som 
hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. 
Synes det har vært å kaste bort ressurser på å sende de 
der uten en sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

Min erfaring er at fastlegen nokså sjelden 
deltar på ansvarsgruppemøter. Hvis vi 
er på legekontoret, kan det hende de 
kommer. Det samme er det med NAV. NAV 
er ofte ikke med, men muligens hvis vi har 
møtet hos dem.

Kommune

Ut ifra fengsel skulle jeg ønske at vi var mer 
forberedte. Spesielt fengsel.Da er det litt sånn 
«Nå er han her»… Vanskelig å få telefontid og 
snakke med dem. Det er ikke oss i kommunen de 
vil snakke først med når de kommer ut av fengsel 
og når festen er slutt. 

Kommune

Jeg er egentlig ganske dårlig på overganger. 
Jeg har en tendens til å bare slutte på det 
ene og begynne på det neste, så det blir 
ikke noen overgang. Det blir fort veldig brå 
overganger, ofte et impulsivt og desperat 
forsøk på å gjøre noe annet. Jeg må bli 
bedre å planlegge i god tid og forholde 
meg til planen.

Tidligere rusmisbruker

Før var jeg alt; Jeg var mor, jeg var psykolog, jeg var 
økonomisjef, jeg var sjåfør.  Jeg har til og med kjørt 
han for å kjøpe rus. Jeg var alt. Jeg var far også... 
Han bad meg ikke om det, men jeg gjorde det jo. 

Pårørende
Forløp?… Det er ikke et forløp. Det er ingen rød tråd.. Ingen 
som kjemper for brukerstemmen. 

Ingenting henger sammen innen rusomsorg og krimialomsorg, 
jeg har gitt opp systemet. Jeg har det… Jeg har innsett at dette 
ikke kommer til å redde vår sønn, han kommer nok til å dø ung. 
Jeg er overbevist om at mange, både i kommunen, NAV og 
spesialisthelsetjenesten, har gitt rusmisbrukerne opp selv, det 
virker i alle fall sånn. De gir de ikke sjanser. Jeg skulle ønske de 
lærte å si «ja, ja, JA», jeg er overbevist om at det regnskapet 
hadde gått i pluss i lengden. Jeg hadde heller ikke taklet å 
bare bli møtt med avslag på avslag, en kald skulder og en 
skoletilnærming av et rusproblem. Bullshit! Som Bent Høye sa 
«skal jeg fortelle deg noe, må du gi litt av deg selv også.» Det er 
ikke sånn, ikke litt engang.   

Pårørende

Vi er jo der i forhold til økonomien og få den til pass. Jeg tror det 
er vel så viktig med kommunens psykiske helsetjeneste at de er 
koblet på. Ja, for de er nok mer i overgangene. 

NAV

Hjelpeapparatet sier de ikke kan behandle 
vår sønn psykiske sykdom så lenge han har 
et rusproblem, så da lar de han bo alene 
på hospits med sitt rusproblem i stedet. 
Selvfølgelig kan de det, hva kom først? 
Rusen eller sykdommen? Det henger jo i 
sammen. Han burde blitt ung uføre og fått 
noen rettigheter som det. 

Pårørende

Kommunen er viktig hvis de kan møte oss og se hva vi 
trenger, men jeg hadde aldri klart det uten mor.   

Tidligere rusmisbruker

En aktør er ofte overalt, typisk mor. 
Hvorfor er det ingen som tenker at 
hun ofte bærer det hele? 

Kommune

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Vi, som pårørende, trenger ikke noen å prate med, vi trenger 
noen som legger til rette og kjemper for at sønnen vår skal ha 
det best mulig. Dette skjer ikke i dag, alt er stykkevis og ingen ser 
helheten utenom oss. 

Andre pårørende trenger kanskje noen å snakke med. Jeg er nok 
for ressurssterk, jeg tipper at hjelpeapparatet opplever meg som 
en «slitsom» pårørende, men mammahjertet vil banke til jeg dør.

Pårørende

Alle kan bli rusfri, men det er 
ikke alle som skal bli rusfri fordi 
de ikke vil. 

Erfaringskonsulent

Forstod egentlig ikke hva jeg gjorde på RUPO. 
Det er en annen rase folk. Det han pratet om, 
det gjelder ikke i mitt liv, tenkte jeg. 

Nei, vi må skifte ut lekeplass, lekekamerater 
og leketøy. Det er det essensielle, hvis du ikke 
gjør det, er det rett tilbake. Men det er jo 
et problem, du er gjerne 40år og skal få nye 
venner… Kan ikke ringe på døra til folk… 

Erfaringskonsulent

KARTLEGGING OG UTREDNING 

Ventetid          Rusfri i rusmiljø          Overganger



BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Behandling og oppfølging GRUPPE 1

• Tett oppfølging for å klare å forbli rusfri 
• Få gode vaner

• Motivasjon • Noen som er der i overgangene, spesielt mellom 
institusjon og hjem.

• Rutiner og gode vaner
• Trygge ramme
• Oppfølging

• Tilhørighet til familien
• Trygghet, kjærlighet og omsorg

• Hjelp til å søke på ulike støtteordninger i NAV.
• Hjelp til navigere seg igjennom systemet, med 

ulike søknader og plikter. 
• 

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett 
og se andre, omsorg. 

• At kommune, NAV, spesialisthelsetjenesten og 
pårørende samhandler om brukeren. Hvem er 
brukeren? Hva trenger brukeren? Hva er best for 
brukeren? 

• Utfordringen er å finne passende behandlingsløp 
for hver enkelt, Veksthuset og STAB er ikke for alle, 
ei heller er LAR for alle. 

• Flere av brukerne i prosjektet presiserer at det 
burde vært aldersgrense på behandling, samtidig 
er det en satsning mot de unge brukerne både 
hos kommune, RUPO og NAV. Kan vi se en 
vridning hvor satsningen med raskere løp, tettere 
oppfølgning og mindre rigide vedtak hos de 
yngste kan gi resultater over tid?

• Det er svært ulike erfaringer på overgangen 
mellom behandling og hjem. Noen berømmer 
gradvise overganger, mens andre opplever å 
komme hjem til ingenting. «Hjem til hva?» 

• Overgangen mellom institusjon og hjem er 
et kritisk steg, som kan få uheldige utfall om 
samhandling er fraværende. 

• Flere av brukerne som beskriver en grei overgang 
mellom behandling og hjem, har først bodd hos 
familien før de flyttet for seg selv.

• Involverte pårørende står med brukerne i nærmest 
alle stegene i forløpet, de står i de, sånn midt i de... 

• Samtlige brukere i prosjektet hadde pårørende, 
selv om noen hadde farmor og noen hadde de 
langt borte.  

• Flere av brukerne i prosjektet har mistet AAP og 
er tilbake på sosial stønad selv om de jobber 100% 
på No Limitation. Flere i kommunen kommenterer 
dette, at NAV er for raske med å sette dem på AAP. 

• Digitalisering skal frigjøre tid til brukeren, men den 
foreløpige digitalisering i NAV har skapt avstand til 
brukerne.

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne hive 
seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Både prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV 
synes at det er kommunen, de som har ansvar for 
ettervernet, som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Det virker som de fleste aktørene må være på banen 
for at forløpet skal lykkes for brukeren, mangler en av 
aktørene er det mye vanskeligere å komme i mål. 

• Digitalisering skjer både i kommunene og i NAV 
for tiden, og desto viktigere blir samhandling 
på tvers. Kommunene etterlyser mer tillit fra 
spesialisthelsetjenesten.

21. VENTETID 22. DØGNBEHANDLING 23. DROPPER UT 25. OVERGANGER 26. FLYTTE HJEM 27. PÅRØRENDE 28. AAP OG NAV 29. NO LIMITATION 30. SAMHANDLING24. TILBAKEFALL

Etter avrusing... Ja, det var en tung tid. Rune er rusfri 
i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet han 
må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om Rune 
er grønn på papiret, er hodet og livet generelt i kaos. 
Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, men han 
føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De hjelper 
og rydder i leiligheten og de tar Rune med på kino og 
sånn. Dagene går sakte. Er det dette livet jeg søker?, 
undrer en nedbrutt Rune.

Omsider er dagen kommet, Rune blir kjørt til 
Veksthuset. Han ser det er flere kjente fjes, eller 
kjente og kjente, han vet hvem de er. Han ser en av 
verstingene, Richard. Eller Rikk, som han ble kalt i 
miljøet. Rikk er en av de eldste på huset og skal vise 
Rune rundt og følge ham opp. De første dagene er 
heftige, Rune gjør alt han skal, men føler han mister 
seg selv på veien. Dagene går, Rune brytes ned før 
han skal bygges opp.

En dag orker Rune ikke mer av behandlingen, i 3-4 
måneder har han vært der. Han får ringe til moren. 
Jeg må puste, jeg vil hjem, sier han til moren. 
Det klytter seg i magen til moren. Søren og. Men 
mammahjertet hører Rune mener det, så hun setter 
seg i bilen og henter ham dagen etter. Han får bo der 
enn så lenge, tenker hun, nå er han jo rusfri, i alle fall. 

Rusfri og rusfri.. Det går ikke mer enn et par timer før 
Rune går inn på gutterommet for å hvile, han er sliten 
og tom. Han tror han har noe liggende i kommoden, 
han må ta noe for å roe adrenalinet, tenker han. Det 
fortjener han, søren heller… 
 

Siren fra kommunen blir informert og er på, og etter 
3 uker hos mor med rusing på barnerommet og 
hos noen venner, får hun han inn på A-senteret og 
videre til Veksthuset. Rune har nemlig klart seg greit 
i perioden han var der, ifølge de ansatte, og de kan 
ta han inn så snart han er rusfri igjen. Det tar av og 
til noen runder før de er helt ferdige, beroliger en 
av de eldste Rune idet han kommer inn igjen. Rune 
takker moren for bilturen til Veksthuset og for at 
han fikk bo der, uten henne hadde han nok bodd 
på Hospits eller hos noen kamerater og vært langt 
nede i grusen nå. Kanskje død for den saks skyld. 
Siste delen av behandlingen, får Rune mer ansvar 
inne i behandlingen og vokser på det. 

Han går på et par smeller i perm, men ellers har 
han overrasket seg selv. Kommunen har ordnet en 
hybel til Rune, og han får prøve seg litt i perm. Det 
er her han går på den siste smellen, hybelen minner 
om hospitset, den ser ut som et «hål» av et sterilt 
hotellrom. Å bo alene, ass… det er ikke lett, klager 
han på vei hjem, og det ender med at Rune flytter 
hjem til moren igjen istedet. Når han kommer 
hjem, kommer det frem at familien har stått på og 
innredet hybelen til hjemkomst. Rune takker, men 
er ikke klar. Til og med en ny stor tv og Playstation 
har de spleiset på. 

Foreldrene har kjempet for Rune siden han gikk på 
ungdomsskolen. I starten klarte de å få han gjennom 
skolen og inn på videregående. Mens moren fotfulgte 
Rune i perioder, reagerte faren med sinne da han 
kom hjem ruset. De kranglet mye, Rune og faren, så 
moren og faren. Forrige gang Rune var på dødkjøret, 
hadde pluteslig faren flyttet ut, han orket ikke mer 
av morens depresjon og frustrasjon. Han ville leve et 
normalt liv, sa han. 

Storesøstera til Rune har prøvd å støtte på sin måte, 
men hadde nok med festing og skole. Etterpå har 
hun vært støttekontakt for Rune, men det ble for tøft 
for henne. Jeg må beskytte meg selv, du kan gå til 
kommunen, jeg har ingen, sa søstera da hun sa opp 
som støttekontakt. 

Siren ifra kommunen blir med i et møte med NAV 
for å finne ut hvor lenge Rune har igjen av AAP’en 
han startet da han ville bli rusfri for første gang.. 2 
måneder, svarer den nye saksbehandleren, da må 
han enten ha funnet seg en jobb eller gå over på 
sosial stønad. Rune har ikke hatt kontakt med NAV 
på lenge, ikke under behandling, de var vel heller 
ikke på ansvargruppemøtene før. 

De snakker om hva Rune skal fylle dagene med, 
NAV skal sjekke opp. Dette burde egentlig vært 
klart da han kom ut av behandling. Kommunen har 
ingenting å tilby og det er kjempe dårlig, jeg vet. Vi 
har noe for rusmisbrukere, men kundemassen er for 
liten for å få til noe for de rusfrie, unnskylder Siren. 

Etter et par mislykkede forsøk på ulike aktiviteter, 
deriblant et tilrettelagt arbeid på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, gir Rune opp. Han er over på sosial 
stønad og bor i hybelen i ukedagene. Rune er alene. 
Både fysisk og psykisk. 

Rune ringer Christer, han slet også i denne perioden. 
Christer kommer innom dagen etter, og han har 
funnet et tilbud som kanskje kan være noe for Rune 
– No Limitation heter det og de sykler Trondheim- 
Oslo. Rune er skeptisk, han hater å sykle, og synes 
sånne treningsnarkomaner er slitsomme vesen. 
Christer ringer dem og får tilbud om å trene med 
dem samme kveld, det vil ikke Rune. Christer sjekker 
opp med NAV om han kan begynne på gården til No 
Limitation, heller. Vi som hjelpeapparat må tilby noe 
dagsaktivitet til han, han går faen meg på veggene, 
sier Christer i telefonen til saksbehandleren i NAV. 

Rune hører ikke noe mer fra NAV om søknaden til 
arbeidstrening på No Limitation og han har mistet 
AAP’en sin. Kommunen trakk seg også ut under året 
på Veksthuset. De var kun på et ansvarsgruppemøte 
etter tilbakefallet, ellers kom vel Christer på besøk 
en gang, også dette etter en smell. 2-3 timer på ett 
år er ikke å holde i tråden, tenker Rune. Veksthuset 
er ute av loopen nå, selv om Rune sliter. Det føles 
nesten som i ventetiden.. Men hva venter jeg på nå?

Hvorfor er det ingen som kan holde Rune 
litt i hånda utenom meg, spør moren i neste 
ansvarsgruppemøte. Ingen svarer, utenom Siren 
som mener kommunen har ganske god oversikt over 
situasjonen. Fastlegen er ute av bildet for lengst, 
men han var jo overarbeidet i utgangspunktet. Den 
nye saksbehandleren i NAV sier NAV fulgte tett opp 
for to år siden, da han tok et kurs for å få seg en 
jobb. 

Jeg var på en veksthus-modell første gang da jeg var 23 år og 
sa at jeg ikke skulle ruse meg mer. Men det gikk ikkje lang tid 
før… Jeg var der og fullførte, men det var masse episoder og… 
jeg tror det gikk 6 timer fra jeg flyttet ut til det var bånn gass 
igjen. Du er ikke gammel nok til å slutte. Det er på en måte en 
aldersgrense der og…

Tidligere rusmisbruker

A-senteret var i kontakt med Veksthuset, det var enten 
Veksthuset eller ingenting. Jeg var lenge på avrusing, de 
trappet meg langsomt ned og fulgte meg tett opp. Skulle 
inn i LAR, alle ville ha meg inn i LAR, men jeg ville ikke inn 
i LAR, jeg ville ikke hekte meg på noe nytt. Jeg var ferdig. 

Tidligere rusmisbruker

Det er ingen overganger. Det er vi som 
pårørende er overgangene.

Pårørende

Det er jo alltid utenom ansvarsgruppemøtene det skjærer seg. Da skal 
beskjeder gis videre. Det må ringes til den riktige. Uff... det er mange 
fallgruver der mellom spesialisthelsetjenesten, kommunen og andre. 
Det er noen store gap i mellom kommune og spesialisthelsetjenesten 
og de gapene kunne vi godt ha minsket litt. 

Kommune

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig helt på 
utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det som gjør at det 
ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake igjen. No limitation 
er ikke godkjent i NAV, og problemet er på systemnivå, så vi kan 
ikke gjøre så mye med det. De store rammeavtalene er alle bare i 
arbeidstiden. No limitation og TAFU er kjempebra opplegg og får 
gode resultater, meg bekjent. Forskjellen er at de gir brukerne noe på 
fritiden, så det er mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Staten er den nye drugdealeren. 
(mtp. Subutex i LAR-behandling)

Tidligere rusmisbruker

I en undersøkelse jeg har gjort, hadde 38 av 44 vært i kontakt 
med NAV før de ble satt inn. De som ikke hadde hatt kontakt var 
fordi de var under 18 år. Kun 4 av de 40 hadde hatt kontakt med 
NAV under soning. Så det sier litt om at når de her, under soning, 
så slipper vi i NAV. Og det forstår jeg godt, for jeg tenkte slik selv 
på NAV lokal i Sandnes. Vi tenkte nok ikke at det var så mye de 
kunne gjøre arbeidsrettet mens de var i fengsel. Jeg tenker det er 
veldig viktig å ha en NAV veileder i fengsel for å ta nettop denne 
utfordringen. 

NAV

Den verste overgangen er fra behandling og hjem.. det 
er den tyngste og tøffeste for alle. Jeg følte meg som en 
ganske oppegående person, jeg fikk hjelp til å jobbe med 
meg selv i behandling. Jeg hadde venner som ruset seg, 
gjerne de bare koste seg med litt vin, men jeg kunne ikke 
være med dem. Jeg ble utrolig ensom. «Oaoh, her sliter 
jeg… Hvordan er det for alle andre? Jeg har jo en jobb å gå 
til, hva med de uten nettverk og uten jobb?», husker jeg 
at jeg tenkte. Ettervern, det er vanskelig, men det er der vi 
må sette inn ressursene. 

Erfaringskonsulent

Overgangene har ikke vært kritiske for oss. Jeg har jo vært 
forkant og når min sønn droppet ut av behandling, måtte vi 
finne en annen plass til han. Erfaringskonsulenten hjalp til 
og fikk sendt ham på en rusfri båttur. 

Pårørende

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, for 
kommunen og NAV støttet ikke opplegget. Og det er jo sånn 
helt ekstremt spesielt. Får ikke å dekket reise, engang ... Og det 
betyr jo at det er mor som betaler… og betaler og betaler. Sant? 
Og det er så sykt fordi de har sånn rigid system. Så nå har jo No 
Limitation hun der…gratis. Vi hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Vi er på mail med NAV, har både mailadresse 
og telefonnummer til saksbehandlere. De er 
vanskelige å nå på telefon. De er lettere å nå på 
mail, så da tar vi det bare fram og tilbake på mail. 
NAV er blitt lukket og stengt og ikke er åpne for 
brukerne lenger… Men for de brukerne som har 
kontakt med oss, er det en fordel for de da vi har 
linken inn mot NAV. 

Kommune

Samarbeid på tvers er viktig for å få 
brukerne ut i jobb og det er stor forskjell 
der det fungerer og ikke fungerer med 
NAV, det er sjelden i midten.

No Limitation
 

Jeg har mistet retten på AAP da jeg har gått på det i så 
mange år. Jeg søkte på ettervernstønad, men det var ikke 
AAP godkjent. Penger til mat får jeg fra No Limitation. 

Tidligere rusmisbruker

Ingen som bryr seg om oss, kommunen tar oss inn når de 
trenger vår hjelp. Ellers gjemmer de seg bak «vi har ikke 
samtykke»-unnskyldningen. Hvor lenge skal de bruke den? 
Ja, så få samtykke, da! Etter vår sønn kom ut av soning, 
måtte vi gjøre alt; kjøpe møbler, klær og mat. Kommunen 
hadde ordnet tak over hodet, det vil si en tom hybel, men 
hva hjelper det når vår sønn er så syk at han ikke klarer å gå 
ut engang? Det henger ikke sammen... 

Pårørende

Foreldrene skal være der som en positiv 
ressurs, men ikke som fagperson. Jeg vil 
heller være der i tillegg. 

Pårørende

Vi synes NAV er slakke. De… det mangler engasjement, men de kan sikkert 
ikke engasjere seg i alle… Men… jeg har ikke sett dem engasjere seg i 
noen. De er flinkest til å si nei, nei, nei… Nei, det er mye å ta tak i, tenker 
jeg, men folk blir jo sliten også når de har hjerterøttene på rette plass. 
Sånn som NAV legger opp, så skal de nesten ut i jobb rett etter de har 
kommet ut fra en institusjon og det er jo ganske heftig. De er ikke jordet, 
verken NAV eller kommunen. Det er stort hull det her. 

Pårørende

Det er frustrerende mange ganger, denne digitaliseringen… Vi er jo 
ikke IT-konsulenter, vi. Og så kommer vi der.. Pc’en står der, sier NAV. 
Går det ikke an å få litt hjelp til dette akkurat nå? sier jeg og jeg har 
blitt sur noen ganger. Er det min jobb? Heldigvis kan unge brukerne 
mer enn meg som regel, men det er veldig spesielt. Så vanskelig. Jeg 
sier det selv.. høyt.. Jeg valgte å bli sykepleier, ikke IT-konsulent.

Det er en kulturrevolusjon som må skje. Når NAV digitaliserer 
seg og blir mer fjerne fra brukeren så må de i hvert fall inn med 
samarbeidspartneren som eier brukeren. De digitaliserer for å få mer 
tid til å gjøre andre ting, men hva skal de andre tingene være?

Kommune

Mine utfordringer er knyttet til det å flytte for meg selv, 
dilemmaet mellom å ruse seg og ikke ruse seg. Ja... Nå 
begynner det å roe seg, men jeg brukte vel fem minutter i 
leiligheten før planene var klare og jeg er alene og… men 
igjen. Det er sykkelen som er redningen denne gangen altså, 
det er ikke bare det som står i hodet, så sykkelen er liksom 
halve årsaken til at jeg fungerer bra i dag. Største utfordringen 
er å holde på de gode rutinene, at det ikke sklir ut. Å spise 
alene og lage middag til meg selv er den største utfordringen.

Tidligere rusmisbruker

Det er mange elementer i livet som må være tilstede før jobb er 
aktuelt, så vi må spare AAP og aktivitetsplikten til perioden etterpå, 
til de er klare. Begrepet «Housing first» er ganske bra. Jeg tror det 
viktigste i livet er å ha et hjem, en plass som i alle fall kan bli ditt 
hjem. Boligen kan gjerne stå klar under behandling, det tar jo tid å 
skape den livskvaliteten du skal ha. 

Kommune

Det NAV bommer skikkelig på , er at så snart de kommer inn 
til samtale med kommunen om å bli rusfri, setter de i gang en 
AAP. AAP er et treårig forløp, så når de virkelig trenger AAP, 
gjerne etter en behandling, så har de brukt opp hele AAP’en og 
må tilbake til sosial stønad. De setter inn tiltaket altfor tidlig. 
Kanskje skal den brukes på en annen måte? Jeg skulle ønske at 
det var først etter behandling at AAP’en slo inn, da kunne de 
hatt aktivitetsplikt på den AAP’en hvor de forsiktig må bevege 
seg uti dette. Spesielt de som skal ut i jobb for første gang. 

Erfaringskonsulent

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får et 
helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men delt opp 
og så er du tilbake igjen. Folk forventer at du skal være edru og 
nøktern etter en avrusing, men du har verken rusfritt nettverk 
eller noe.. du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller 
jeg det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. Så skal 
du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og venner kommer 
på besøk. Selv om de starter med gode intensjoner, men så trør 
de inn døra, alt påminner om rusen og suget blir utrolig stort. Så 
jeg forstår hvorfor det skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Hva er viktig for meg? Hva hvis det 
ikkje går? Hva om jeg sliter? Mangler 
motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når 
motivasjonen ikke er der, hvor er du da?  
- det er jo dette vi ikke får til..? 

Ruskonsulent

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til avrusing, så 
kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 og 5 måneder før de 
kommer til behandling. Da går det til pieces. Jeg tenker nesten de 
blir vaksinert med litt edruskap. Det at de har fått litt av det og 
blir immune mot det å bli helt edru, et eller annet sånn. 

Så tar det lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der 
som hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. Synes det 
har vært å kaste bort ressurser på å sende de der uten en 
sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

For det nytter ikke å være på Veksthuset 
som en 18 åring. Det har ingen hensikt, 
heller ikke en på 22 år. For det er ganske 
tøft,.. det er ikke ganske, det er veldig 
tøft. De forlanger mye av deg. Du må 
være veldig motivert selv. 

Pårørende

• Oppfølging
• Omsorg

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Jeg har hatt en del utfordringer med å bo hjemme som rusfri. 
Jeg gikk på en sprekk for to måneder siden. Jeg øver på å dra 
hjem. Det er blytungt å reise tilbake til egen leilighet, både i 
forhold til minner, ensomhet og så er jeg dårlig på å si ifra at 
jeg trenger folk rundt meg. Jeg blir så sårbar av å reise hjem. 

Det har vært skikkelig tungt. Jeg skal nå flytte, mest for å 
forebygge. Datteren min skal tilbake, så jeg kan ikke ta sjansen. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han 
sier fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, 
jeg må ha kicket.» Han orket ikke 
behandling, men fant redningen i No 
Limitation. Utfordringen er å finne 
plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Politiet sier at jeg må bruke dem mer. Men det skjer så 
fort, min datter er jo ferdig å banke meg før de kommer. 
De har kommet hjem, og det var drit flaut for jeg bor i 
blokk. Og når de kommer da så ser jo alle... Så det er en 
stor ekstra belastning, tenker jeg [gråtkvalt] og så er det 
skam også. Absolutt. Det har vært heise, det er det enda.

Jeg er sikkert ikke den eneste pårørende som har holdt 
på sånn, og jeg bare dekker over og dekker over. Skjule, 
skjule… Og det å våge å si «Ja, jeg er faktisk mor til en 
rusavhengig. Det tårer jeg nesten ikke den dag i dag.

Pårørende

De som roper høyest, får mest. Vi blir gal av pågående 
pårørende... men det er ikke tull engang. Pårørende 
vil, men det hjelper ikke hvis brukeren ikke vil selv. Vi 
ønsker mer kontakt med pårørende, men så kommer 
jo taushetsplikten og avklaringer. Hva kan vi si og hva 
kan vi ikke si? Vi kunne nok involvert pårørende mer.

Kommune

BEHANDLING OG OPPFØLGING

Ventetid          Tilbakefall          Flytte hjem       Pårørende
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SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Avslutning og oppfølging GRUPPE 1

• Oppfølging, gjerne i grupper
• Noe meningsfult å fylle dagene med
• Et sted å bo

• Bli sett og hørt
• Bli sett på som et menneske og ikke bare som en 

«jævla narkoman», ref. en tidligere rusmisbruker.

• Noe meningsfullt å fylle dagene med for å holde 
tankene borte fra rus

• Fylle tomrommet i livet 
• Opparbeide seg et selvbilde og selvtillit «jeg kan, 

altså er jeg»

• rusfrie venner
• dele erfaringer og utfordringer

• Håp
• Høre om andre som har gått veien før deg.

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett og 
se andre, omsorg.

• Fysisk aktivitet
• Få tankene over på noe annet.

• Samhold
• Noen å prate med
• Få fokuset bort fra egne tanker og følelser.

• Økonomisk trygghet
• Økonomisk gulrot – at det skal svare seg å bli 

rusfri.

• Gradvis tilvenning 
• Trygghet og omsorg.

• Pårørende utbrøt «Hjem til hva?» under punktet 
om ettervern. Mens rusmisbrukerne kan jobbe 
for 200kr dagen i noen kommuner, er det svært få 
tilbud for de som ønsker å bli rusfrie. Ettervern er et 
ømt punkt. Kundemassen er for liten, er svaret. Kan 
gulrøtter, som 200kr dagen, gjør kundemassen av 
rusfrie litt større, fremfor å gi lønn til rus? 

• Det kom tydelig frem at det, som regel, er flere 
viktige aktører inne i bildet i veien til å bli rusfri. 
Kommunene og No Limitation skilte seg ut som de 
som var aller viktigst for brukerne og pårørende, 
noe som ble begrunnet av den koordinerende og 
støttende rollen aktørene innehar.  

• Det kan virke som det er et skrikende behov for 
dagaktiviteter for rusfrie i kommunen, det virker 
faktisk som det er mer for de som ruser seg 
enn for de som jobber med å bli rusfrie. Mindre 
gruppetiltak testes ut, men kundemassen er 
liten.

• Noen har et rusfritt nettverk i bunn et sted, mens 
andre har ødelagt sine rusfrie relasjoner.

• Det krever mot og selvtillit å opparbeide seg nye 
nettverk, selvhjelpsgrupper og tilbud som No 
Limitation kan åpne for nye venner og relasjoner.

• Flere av brukerne mener at selvhjelpsgrupper har 
vært en av de viktigste faktorene til å forbli rusfri.  

• Brukerne må selv dekke reisekostnader til 
og fra arrangementer og møter arrangert av 
ulike selvhjelpsgrupper. Selvhjelpsgruppene er 
brukerdrevet og koster ikke kommunen eller 
brukerne noe. 

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne 
hive seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV synes at 
det er kommunen, de som har ansvar for ettervernet, 
som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Trening som metode i veien til å forbli rusfri er bra 
på mange plan, men om det er løsninger for alle 
som vil bli rusfrie, har flere av prosjektdeltakerne 
vært tvilende til.  

• Selv erfaringskonsulentene kjenner på 
ensomheten etter å ha ødelagt gode nettverk 
og kuttet rusnettverk.Nye relasjoner må bygges 
og videreutvikles, slikt tar tid og krever innsats 
som voksen. Fritiden er et svært kritisk punkt 
for brukerne, og samtlige aktører har påpekt 
nettopp dette. 

• Det virker som det å bli rusfri er økonomisk 
krevende, spesielt erfaringskonsulentene forteller 
om deres økonomi som preges av livet de har levd. 

• Får brukerne mer penger fra NAV som rusmisbruker 
enn rusfri? Eller er det dealing/låning som gjør at 
følelsen er slik? Så når du omsider våkner opp edru, 
skal du betale for hele festen resten av livet?

• Dette er en tøff overgang, en overgang som trolig 
ikke alle brukerne klarer å komme seg igjennom 
uten hjelp. Normalisering, hverdag og jobb, dette er 
store barrierer for mange. Å ta denne overgangen 
gradvis kan føre til at flere kommer seg forbi 
overgangen og inn i en normalisert hverdag, fremfor 
å komme raskt ut i arbeid og falle like raskt tilbake.
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På et ansvarsgruppemøtet 4 måneder etter 
behandling, gråter moren. Hun har selv blitt verre i 
den siste perioden og Rune har måttet flytte ut fra 
henne og inn i hybelen, selv om han ikke var klar, 
ikke litt engang. Moren sier: Ettervernet, det er oss, 
det. Vi har gjort alt. Fikset opp hybelen, tatt Rune 
med oss rundt omkring, kjørt og hentet han på ørten 
mislykkede tiltak og tilbud. En gang møtte kun han 
opp, da ble han med hjem igjen, heller. Hvem har 
ballen egentlig, jeg trodde det var kommunen, stotrer 
moren frem. Rune beskytter kommunen og sier de har 
vært viktige for ham i denne tiden, de har pratet med 
ham og hjulpet han å finne ulike tilbud, men at det er 
så få i hans situasjon at de ikke kan ha noen grupper 
eller noe relevant tilbud. I allefall ikke på kveldene, 
som er den tyngste tiden for Rune. 

Til tross for negativt svar fra NAV, får Rune et 
møte med No Limitation, han besøker gården og 
hilser på de andre. De spør hvilke aktører som 
har vært viktigst for han å bli rusfri. Rune tenker… 
ehhh…eh.. litt av alle, kanskje. For mange er 
det Veksthuset, men jeg tror kanskje at mor og 
erfaringskonsulenten i kommunen har gjort at 
jeg har kommet så langt jeg har kommet. De har 
hanket meg inn, pratet med meg på de mørkeste 
dagene både før og etter behandling. Men,… jeg 
har russuget like sterkt i dag, og jeg sliter med 
dumme tanker hver kveld. Jeg føler meg ensom 
og at livet er helt tomt, liksom. Nei, jeg er ikke i 
mål, hvis det er lov å si. Får jeg sjansen i et svakt 
øyeblikk, hadde jeg nok grepet den med begge 
hendene, er jeg redd. 

Månedene går, og nå har Rune vært på enda en 
arbeidsrettet aktivitet etter de to mislykkede 
forsøkene like etter endt behandling. Det var egentlig 
på det tilrettelagte arbeidet på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, at Rune ga opp. Han var over 
på sosial stønad og bodde i hybelen i ukedagene. 
Rune var alene. Både fysisk og psykisk. Han ruste 
seg, men han holdt seg kun til hasj. Han ringte 
erfaringskonsulenten Christer, han slet også i denne 
perioden. Christer foreslo No Limitation, men det 
støttet ikke NAV, så i det siste har han deltatt på litt 
AA-møter med Christer og litt på Crux. Alarm, også, 
da de har noe kafégreier på Bryne. 

Etter hvert som tiden går innser Rune at det er han 
som må gjøre noe med livet sitt selv, det heter jo 
ikke recovery-fylke for ingenting. Man skal jo gjøre 
alt selv nå, ta initiativ, være på og helst trene. Rune 
er ingen av delene, og den egentlige motivasjonen 
med å få kontakt med barna igjen, forsvant allerede 
før behandlingen, men noe holder han rusfri nå… 
Er han blitt voksen? Vil liksom ikke skuffe familien 
nok engang, og Christer som kjemper for ham. Og 
seg selv. Ja, han vil forbli rusfri. Og nå ser han at ikke 
er like alene lenger, han har til og med en stående 
invitasjon til No Limitation når han er klar for det.

AA-møtene gir Rune et nytt perspektiv, han er ikke 
så superspesiell som han før trodde, mange der 
har hatt det mye tøffere enn han og de er til og 
med i jobb og har familie. Her kan ikke diagnosen 
hans brukes som unnskyldning, i beste fall som en 
forklaring. Han føler seg litt mindre alene, faktisk.

Kommunen til Rune er med i prosjektet Ny Start og 
han får derfor «GO» til å prøve seg på No Limitation. 
Rune begynner rolig, med noen timer i uka og øker 
ganske raskt opp til hver dag. Han holder litt igjen i 
forhold til treningen, der går grensen. Rune merker 
han blir en del av en ny «familie», det er mange 
i hans situasjon, og han er ikke like alene lenger. 
Rune er trett når han kommer hjem, selv om det 
ikke er så veldig krevende alltid og så blir det jo mye 
snakk inni mellom. Både moren og kommunen blir 
avlastet, da No Limitation hjelper med å koordinere 
både NAV og gir han penger til skysskort.   

Etter endelig å ha noe å fylle dagene med, blir 
kveldene farlig tomme. Rune har fått seg ny leilighet  
av kommunen, han måtte komme seg litt bort fra 
hjembygda si og nærmere No Limitation. Rune får 
russug i den tomme leiligheten, det hadde vært så 
godt med… Han må finne noe å gjøre om kveldene, 
og til slutt blir han med på hockeytreningene til No 
Limitation. Det er gøy, høyt tempo og litt action, 
akkurat som han liker det. Rune sover bedre om 
natten de dagene han har trent, det gjør godt på det 
psykiske, også, merker han. Så lenge han slipper den 
syklingen, så er han fornøyd. 

Rune forteller erfaringskonsulenten Christer 
om ishockey’en og Christer forteller at også han 
sliter med ensomheten og kjedsomheten på 
kveldene. Det er liksom ikke bare å begynne på 
noe i voksen alder, som sjakk, boksirkel, liksom…  
Det blir fort Netflix, sier Christer. Rune får med 
seg Christer på hockey’en . 

Nå som Rune ikke får AAP lenger, og har fått seg 
en leilighet som skal betales. Han får litt bostøtte, 
men han merker det går ikke helt rundt lenger. Han 
stresser med det, sover dårlig, og føler han gjør et 
stykke arbeid på No Limitation som ikke belønnes. 
No Limitation sender med ham litt frysevarer i ny 
og ne, og dekker transportutgiftene hans. Men det 
er ikke bare det… Rune vet også at Christer sliter 
med økonomien, han lever fortsatt med rusgjelden 
som trekkes av lønna hver måned og han har ikke 
opparbeidet seg noe kapital. Skal det være sånn å bli 
rusfri? En evig kamp om å overleve?, undres Rune.     

Rune vokser på å jobbe på gården til No Limitation, 
men han er etter hvert klar for nye utfordringer og 
ikke minst, å få litt lønn for strevet. Onkelen driver et 
gartneri og Rune får begynne der i en 100%-stilling. 
Christer og alle rundt han er imponerte over Rune 
sin stå-på-vilje og guts. Rune kjenner arbeidsplassen 
da han har jobber der en del somrer i oppveksten. 
Så kommer stillheten. Ingen heier lenger, ingen 
ringer for å følge opp. Rune går inn i en rar modus, 
kommer nesten inn i et rusmønster bare uten rusen. 
Moren fanger opp tendensen og tar kontakt med 
No Limitation om råd, de blir enige om å be Rune 
begynne gradvis heller på gartneriet. De når han rett 
før rusen slår inn, denne gangen var moren heldig. 
Og tett nok på til å fange det opp. Rune jobber nå to 
dager i uka og er på gården resten.  

Her i kommunen har vi ikke noe tilbud etter behandling slik 
som No Limitation og sånn.  Vi har heller ikke noe tilbud på 
kveldstid som jo er ganske dumt, jeg tror de savner det. 

Erfaringskonsulent

En blanding av alle, synes jeg. 
Jeg har ikke én viktig aktør, men mange små og 
forskjellige aktører som har vært viktige. Det som hjalp 
mest av alt var å se noen som har gått veien før meg. 
Jeg må trekke ned Veksthuset, men alle andre har vært 
positive. Litt av den, litt av den og litt av den… Må lage 
det til ditt eget.

Tidligere rusmisbruker

Det satt jævlig langt inne, men til slutt gjorde jeg det. 
Det jeg tror folk trenger i begynnelsen, å se folk som 
har gått veien før seg. Jeg har gått til psykolog, men jeg 
tror ikke på de, de har ikke erfaring. Her ble det litt sånn 
«Klarer han det, han galningen der, skal iallefall jeg klare 
det.» Jeg følte meg superspesiell, at ingen andre var som 
meg. Jeg måtte ta det litt etter litt, først klarte jeg ikke 
å si noe, det er fortsatt godt å bare sitte der og lytte. 
Selvhjelpsgruppene har vært veldig viktig i hele løpet 
mitt og jeg har fått reist mye rundt.

Tidligere rusmisbruker

Etter tre år kom en krisesituasjon, da kom hverdagen, 
det ble slutt med skryt. Ingen sa lenger «bra jobba» og 
hverdagen ble grå. Regningene kom som vanlig. Da var det 
lett å gå i en stor felle. Alle tror alt er greit, men det er ikke 
så greit. Det er en utfordring resten av livet. Jeg tenker at 
noen er allergiske, jeg er på en måte allergisk, jeg også, så 
det er viktig at jeg ikke kommer borti det igjen. Derfor tror 
jeg AA er en god ting, du blir påminnet om at dette er noe 
du har hatt og du kan få det igjen. Nettverk må du være 
bevisst på selv, det er for lett å skylde på alle andre.

Erfaringskonsulent

Før hadde jeg full AAP, jeg hadde så jeg klarte meg, 
men nå, som rusfri, har jeg ingenting. Jeg tenker det er 
viktigere at jeg er rusfri enn at jeg har penger. Når jeg 
ruser meg, har jeg ingenting i livet. Jeg klarer meg sånn 
sett og har det godt, men det er jo ganske tungvindt, 
da det økonomisk jo ikke går rundt. Jeg kunne begynt å 
jobbe litt, men det er jeg ikke helt klar for enda. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg har hatt en fot i hver leir i mange, mange år 
da jeg har vært fungerende narkoman. Jeg har et 
nettverk som venter på meg, men så føler jeg at 
jeg har brukt de litt opp, så jeg tar det veldig rolig. 
Fantastisk nettverk under Veksthuset, så jeg har 
vært svinheldige med gode folk rundt meg.

Tidligere rusmisbruker

Å komme ut av behandling uten å ha noe å gjøre på er 
døden. Mange føler tomhet etter behandling, «Det er 
ingenting i dette livet.. Var det ikke bedre…» Og du vet 
hvordan du kan få det.. Vi er systemet og systemet er 
tregt. Vi klarer ikke å henge med i svingene til hver enkelt. 
Derfor liker jeg godt grupper, her er mye kompetanse og 
mye egenerfaring som kan hentes ut. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er mange som faller litt ut fordi de har behov for at 
noen tar litt ansvar. Det kan være behov fra de er små, at de aldri 
har følt kjærlighet. At noen sier «Jeg skal hjelpe deg». Jeg tror ikke 
samfunnet klarer det uten ildsjeler fordi de er villige til å gi den 
omsorgen når alle kontor har stengt og er villige til å åpne hjemmene 
og hjertene sine. Hvis ikke vi har det,… så går det ikke. 

Hvis kommunen hadde hatt ansvar for rehabilitering, så hadde de 
satset mer på ettervern, men kommunen har ikke ansvar for det. 
Spesialisthelsetjenesten er rett på fylket. Så hvis de hadde hatt  beta-
lingsansvaret, så hadde de gjort mye mer for at de ikke skulle havne 
der. Alt dette er politisk spill; det går på penger, det går på budsjett.

No Limitation

Kommunen har for meg vært viktigst. Kommunen hadde 
oppfølging og jeg ble veldig trygg på dem. De har liksom alltid 
vært der, uansett. Det var veldig bra, jeg bare pratet med dem. 
Kommunen har skylda for at det har gått så bra. De har tid 
til meg. Også på Veksthuset kom de inn annen hver uke. Jeg 
hadde to forskjellige, en ruskonsulent og en erfaringskonsulent. 
Kommunen har vært inne hele veien – og vel så det. 

Tidligere rusmisbruker

Den største utfordringen med å bo alene er ensomhet. 
Ensomhet og kjedsomhet, jeg kjeder meg fortsatt. A-larm har 
hjulpet meg, og det er gratis. A-larm og netflix. Vi går turer 
på lørdagene, jeg prøver å ha litt forskjellig hver dag. 

Erfaringskonsulent

Jeg må nesten få trekke frem hun Grete i No Limitation. Før den 
tid så følte jeg meg veldig alene med min sønn. Det var meg han 
bodde hos. Det var han og meg som slet i sammen, men så kom 
No Limitation inn i bildet og det har vært en stor oppløft for ham. 
Min sønn har fått all den støtte han kan få, så jeg klager ikke på 
noen institusjoner, men det er jo ikke alle plasser som passer for 
alle. Men når du føler deg alene, så… så kom Grete inn akkurat 
som… ja, hva skal jeg si... ei mor?

Pårørende

Noen blir fort leie, de som jeg ikke ser igjen. Det er 
akkurat som om jeg får en magefølelse på at du mener 
det, men de kommer ofte fra en mer ressursterk 
familie og de har litt mer god bagasje i forhold til 
tidligere jobb. De har mye de kan hente opp igjen. 
De har et kriminelt og et nettverk som er rusfritt, så 
da kan de velge bort det ene. Noen har jo bare det 
kriminelle og da er det vanskeligere, så jeg tenker 
nettverksarbeid er viktig. De blir så leie av å sitte alene 
i leiligheten, og så blir det ekstra vanskelig når de blir 
oppsøkt av det gamle miljøet. 

NAV

Jeg hadde en kompis som var på Fjordhagen og han tok 
meg med på disse selvhjelpsmøtene... og så kjente jeg at 
det ikke var noe for meg. Jeg vil jo legge det bak meg, det 
er jo ikke meg, det er bare en del av meg. Når jeg er rusfri, 
så er jeg jo ikke rusavhengig lenger. 

Erfaringskonsulent

I stedet for å dekke hospits, kunne de dekket litt her… 
turene til selvhjelpsgrupper. De har møter hver dag i 
hele Rogaland. Det går litt penger på reising, men det 
har gått for meg siden jeg har bodd hos mor og fått AAP. 
Hadde jeg hatt leilighet, hadde jeg ikke hatt råd til å reise 
på selvhjelpsgrupper.

Tidligere rusmisbruker

Når du er så på trynet ruset at du ikke vet hvor du er, da får du 
mye fra NAV. Jeg fulgte opp ei jente og hun visse jo ikke hvor 
hun var engang. Hun fikk den luksusleiligheten på Sola. Og så 
bestemte denne jenta seg for at nei, nå vil jeg ta tak i livet mitt. 
Da begynte problemene hennes, da fikk hun «gallide» penger. 
Det var en måned hu ikke klarte å betale husleie, så måtte 
foreldrene gå inn og betale. Og hvis ikke så hadde hun bare 
skyldt og skyldt. Tenk at det var da hun hadde bestemt seg for å 
bli rusfri at problemet begynte, da var det helt krise. 

No Limitation

Vi hadde en suksesshistorie. En kar hadde, sammen med 
kommunen, klart å trappe ned. Han hadde oppfølgingstiltak på seg, 
gikk inn i arbeidstrening og etter hvert ut i lønnet arbeid. Alle jublet 
og alle trakk seg ut. 2 måneder senere så krasjet alt fordi han var 
ruset på arbeid og så falt han ut av arbeidslivet. Vi vet det i teorien, 
men i praksis så er du så glad for lykkehistorien. Der skulle jo alle 
vært med i bildet i et halvt år til. Det er ikke måloppnåelse når du har 
vært i jobb i en dag, men over tid. Det var en viktig lærepenge. 

NAV

Overgangene fungerer greit til du skal ut i samfunnet igjen. Den 
overgangen var tøff. Hvis du ikke har jobb eller skole å gå til, blir 
det veldig stille når du kommer ut av behandling. Noen er klare 
for jobb, men de fleste ikke. Jeg var klar. Jeg startet i Nordsjøen 
og jobbet der i 3 år. Det fungerte til jeg sprakk, eller det fungerte 
jo ikke helt siden jeg sprakk, da... Jeg klarte å hente meg inn igjen 
da jeg flyttet ut hit. Jeg sluttet av meg selv da, det var utrolig 
vanskelig, men det gikk. Jeg hadde lært mye på Veksthuset, tror 
det at jeg fullførte Veksthuset gjør at jeg er rusfri i dag. 

Erfaringskonsulent

Tomrommet kommer om kvelden. Det hjelper ikke 
bare med arbeid, det er bare en liten del av å kunne 
leve. Vi i kommunen har hatt litt gruppearbeid, men 
ikke så mye av det, vi har ikke flere ressurser og vi 
har ikke nok brukere. 

Erfaringskonsulent

Jeg kjeder meg fortsatt. 
Det er ensomheten, Netflix og meg. 

Erfaringskonsulent

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig er 
de helt på utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det 
som gjør at det ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake 
igjen. 
No limitation er ikke godkjent i NAV, og problemet er på 
systemnivå, så vi kan ikke gjøre så mye med det. De store 
rammeavtalene er alle bare i arbeidstiden. No limitation og 
TAFU som er kjempebra opplegg som får gode resultater, meg 
bekjent. Forskjellen er også at de gir brukerne noe på fritiden, 
så det er jo et mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, 
kommunen og NAV ville ikke støtte det opplegget. Og det 
er jo sånn helt ekstremt spesielt. Får ikke dekket reise, 
engang ... Og det betyr jo at det er mor som betaler… og 
betaler og betaler. Sant? Og det er så sykt fordi de har sånt 
rigid system. Så nå har jo No Limitation hun der… gratis. Vi 
hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han sier 
fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, jeg må 
ha kicket.» Han orket ikke behandling, men 
fant redningen i No Limitation. Utfordringen 
er å finne plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Hva med jul? Som pårørende har vi allerede nå begynt å tenke 
på jul.. Vi går jo på eggeskall hele julen. Jeg skulle ønske at 
kommunen hver høytid samlet alle rusmisbrukerne inn på 
omsorgsinstitusjoner, da hadde dere gitt oss pårørende et 
sårt etterlengtet pusterom. Vår sønn kunne godt kommet 
hjem på julemiddag i noen timer, men vi klarer ikke hele julen, 
altså. Resten av julehøytiden, i 1-2 uker, kunne de vært på 
omsorgsinstitusjon. Min sønn hadde blitt med på det uten å 
blunke. Det hadde vært reell avlastning for pårørende, det. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Vi har ikke et fullverdig godt ettervernstilbud, men det er jo 
diverse plasser de kan dra og være med andre, som Crux og rusfrie 
nettverk. Vi har ikke noe med dette å gjøre, og igjen blir vi litt den 
som legger til rette. Dagtilbudet blir litt NAV sitt ansvar, da vi ikke 
har noe å tilby.

Kommune

Nei, det hadde vært bra om det var flere alternativer å velge i, som 
Fretex, gjerne med flere avdelinger og arbeidsfelt. For mange er det 
veldig bra med dyr og gård, men for de fleste som skal ut i arbeid, så 
kunne de trengt flere tilbud. Mekanisk, tømring, snekring, lager og 
logistikkarbeid er de tingene som går igjen som de kunne tenke seg… 

Det burde absolutt vært mer av de helhetlige tiltakene. Det er så mye 
som må ryddes opp først som for eksempel dette med Bank ID. Man 
må begynne med å få på plass det som de aller fleste har.

NAV

Trening er bra for 
ensomheten. 

Erfaringskonsulent

No Limitation presser meg når jeg sykler. Når du tror du ikke 
har mer å gi, så har du mer å gi, sa de. Det vet du ingenting om, 
svarte jeg da. Men det er så sant. Som når du er på kjøret, når 
du tror du er på bånn, kan du synke enda lenger ned og når du 
er på bånn, så kan du reise deg. 

Tidligere rusmisbruker

Det er bra om No Limitation forstår at trening 
og gårdsdrift ikke er for alle, det er jo en trend 
med en del unge mennesker som har påvirket 
rusforskningen og recovery-tenkingen at 
trening er veien til saliggjørelse. Det samme 
som at arbeid er veien til saliggjørelse. 

Jeg sier vi er på vei fra en grøft til en 
annen grøft. Så vi er på vei... Ja, for det er 
så mange elementer i mennesket. Hver 
gang det kommer noe nytt, er det det nye 
saliggjørende. Det forkynnes at trening er 
veien til saliggjørelse, men det snevrer bare 
gruppa inn. Da får du et a-lag og et b-lag, og 
derfor sier jeg at vi går i noen grøfter. 

Kommune

Hvis du sitter lenge nok i ensomheten 
uten rusen, så virker rusen så deilig. 
For du sitter jo der og kjenner på 
dine egne følelser, mens om du er 
med andre så blir du avledet og  får 
heller kjenne på følelsene i små 
doser. Det er noe med å ha tid for alt, 
men begrenset tid. Du skal ikke sitte 
å kose deg med misnøyen. 

No Limitation

Den største utfordringen er egentlig det økonomiske. Jeg har 
ikke økonomisk trygghet og det sliter meg helt ut. Det gjør meg 
skikkelig deprimert. Og så er det litt det at jeg har lyst til å klare 
meg selv og så må jeg bare innse at jeg trenger hjelp enda. 

Økonomi er vanskelig. Jeg synes min økonomi fortsatt er vanskelig. 
Jeg har mye gjeld og NAV må hjelpe. Det går rundt, jeg har nok til 
å gå på kino uten at det blir dekket. 

Det er knalltøft… Og det med økonomi er så viktig. Det stresser 
så mye, det gjør ting så mye verre. Det å ha kreditorer på nakken, 
og ikke ha penger til å leve. Jeg skulle ønske at NAV kunne hjelpe 
denne gruppen bedre økonomisk, en ordning som ga disse litt mer.  

Erfaringskonsulenter

Ettervern? - Vi er ettervernet! Jeg har 
stått på for sønnen min i snart ti år, men 
nå er jeg i ferd med å resignere. Vi er 
et godt team, jeg og min mann, men 
nå begynner min mann å bli tom og jeg 
nærmer meg, jeg også. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Å gå sammen med noen som har felles mål, det er 
kraftfullt. Det begynner å skje litt ting utenfor systemet. 
Skal ikke gjøre folk avhengige et system, heller uavhengige 
av systemet. Selvhjulpne og hjelper hverandre. 

Erfaringskonsulent

AVSLUTNING OG OPPFØLGING

Ettervern - hjem til hva?       Dagtilbud       Økonomi som rusfri    Ut i jobb
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SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Kartlegging og utredning GRUPPE 1

• Få utredning for eventuelle tilleggsdiagnoser.
• Samtlige brukere i prosjektet ville helst raskest 

mulig i behandling og ønsket å heller utrede 
parallelt med behandling.

• Brukerne trenger ofte hjelp fra kommunen til 
transport fra Jæren til RUPO. 

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Bli rusfri 
• Trygghet og oppfølging

• Hjelp til å rydde i livet; økonomi, 
praktiske ting og samtaler

• Rusfritt miljø
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig? 
• Raskest mulig inn i behandling.

• Oppfølging
• Omsorg

• Noen som ser hele forløpet og som setter brukeren 
i sentrum av reisen.

• Avlastning for familie
• Tilhørighet for bruker

• Samle involverte aktører rundt samme bord med 
brukeren.

• smidig og gradvis overgang mellom ulike aktører 
og tilbud.

• én aktør som er ”prosjektleder” gjennom hele 
løpet og sørger for at prosjektet blir vellykket.

• Flere brukere opplever utredning hos RUPO 
som en omvei, da de allerede har utbrodert 
historien til fagpersoner og må forholde seg til 
helt nye personer på veien til sin rusfrihet. Deres 
tålmodighet og motivasjon settes på prøve.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

• De fleste brukerne i prosjektet var innom 
A-senteret til avrusing, men noen brukere går 
under radaren til hjelpeapparatet og avruser seg 
selv. Ofte har denne gruppen et godt apparat og 
nettverk rundt seg allerede.

• Hva er krise? Når benyttes ø-hjelp? Når 
pårørende er pågående nok? 

• Kommunens rus og psykisk helsetjeneste minner 
ofte mye om hjemmesykepleien, bare med færre 
brukere og bedre tid. 

• Kommunen sier de hjelper brukerne med praktiske 
gjøremål, kjører brukerne rundt, tar de til tannlegen 
og NAV, går en tur, etc. Hvordan er fordelingen 
mellom de som ruser seg og de som vil blir rusfri? 

• I denne tiden har de rusmiljøet rundt seg og de bor 
gjerne i leiligheten som de ruste seg i. Fristelsene 
er mange, russuget stort og motivasjonen er 
svingende.

• Rusfri i rusmiljø

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

• Stykkevis og delt. 
• Forløpet er delt mellom flere aktører, da både 

kommunale, statlige, private og frivillige. I noen 
steg er det ikke hjelpeapparat inne i det hele tatt, 
mens i andre steg er samtlige inne.  

• Mange opplever at den eneste røde tråden 
gjennom hele forløpet ofte er familien. Og uten 
pårørende, ingen rød tråd.. 

• Det virker som spesielt foreldres engasjement 
spiller stor rolle om brukerne klarer å stå løpet 
ut, spesielt i stegene uten hjelpeapparat.   

• Ansvarsgruppemøtene har liten «opplevd verdi» 
og oppleves som en «plikt» for brukerne før 
de selv er klare. Det er et tydelig skille etter at 
brukerne selv ønsker å bli rusfri, og oppdager at 
aktørene faktisk ønsker å hjelpe vedkommende.  

• Det bør være mer behovsdrevet, mener brukerne. 

• Det virker som forløpet er delt inn i ulike bolker 
med tjenester, med egne budsjetter og rutiner. 
For brukerne og pårørende er det, ifølge NAV, «en 
jungel å navigere seg i». 

• Noen brukere benytter kun mail med 
hjelpeapparatet, mens andre benytter kun 
telefon og fysiske møter. 

11. UTREDNING 12. VENTETID 13. AVRUSING 15. RUSFRI I RUSMILJØ 16. TILBAKEFALL 17. FORLØPET 18. FAMILIE SOM RØD TRÅD 19. ANSVARSGRUPPEMØTE 20. OVERGANG14. KOORDINERING

Heldigvis får Rune komme relativt raskt igang med 
en kartlegging hos RUPO, moren og Christer har visst 
ringt inn flere ganger. Stakkars RUPO, eneste Rune 
vil, er å komme i behandling, så han er ikke veldig 
snakkesalig og medgjørlig i samtalene. Psykolog, 
liksom, han har vel ikke lyst å snakke med en jævla 
psykolog, klager han til rusvennene sine, de ler av 
ham.

Hun i kommunen, Rune husker aldri hva hun heter, 
hun sier at de må lære å vente. At det er en del 
av det å bli rusfri. Rune gir faen og ruser seg inni 
mellom, men ikke i nærheten av så mye som han 
pleide før fengselet. Han synes selv han er flink, 
moren synes til og med at han har lagt på seg 
litt. Rune har svingende motivasjon til å bli rusfri, 
faktisk glemmer han det helt ut noen dager og bare 
lever i nuet.

Moren har sett tendensen med at Rune ruser seg 
enda og har jobbet i kulissene, mast og mast og 
mast. Etter en fin vår med en del rus, blir det rene 
tisseprøver som gjelder og inn på Rogaland a-senter. 
Rune er mindre klar og motivert enn da han snakket 
med fastlegen i mars. Men a-senteret er en grei plass, 
og Rune klarer seg overraskede bra. De er fornøyde 
med ham og vil ha han inn på Veksthuset, det vil 
gjøre deg godt, sier de.   

Christer i kommunen kommer på banen, prøver 
å si hva Rune ønsker og hvorfor. Behandleren er 
sikker i sin sak, og har allerede sendt henvisning til 
Veksthuset. Hun ruskonsulenten, med navn Siren, har 
også kommet på banen. Hun drar i litt tråder og finner 
ut at de har ledig plass nede i Kristiansand. Rune blir 
giret.

Etter a-senteret, ja, det var en tung tid. Rune er 
rusfri i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet 
han må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om 
Rune er grønn på papiret, er hodet og livet generelt 
i kaos. Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, 
han føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De 
hjelper og rydder i leiligheten og de tar Rune med 
på kino og sånn. Dagene går sakte, er det dette livet 
jeg søker, undrer en nedbrutt Rune.

Og dagene blir for lange. Det er tungt, ass. Og så 
er det skikkelig digg vær ute… Rune får en sms om 
at det er hyttetur på gang, ja, bare til Lutsivannet 
i Sandnes. Den helga er Rune skikkelig på tur, han 
våkner opp på sofaen på hytta mandagsmorgen. 
Skitt ja, tenker Rune, dette var kanskje ikke det 
lureste, eller kanskje det er like greit å bare ruse seg 
nå som det nærmer seg sommer? Siren får han inn 
på A-senteret en kjapp tur. Men Rune er skeptisk, er 
han klar for dette? Blir han noensinne klar? 

Rune ser ikke for seg at han klarer å stå løpet ut, han 
tviler. Christer motiverer og motiverer, «det gikk jo 
med meg, jeg klarte det!». Men ett år på Veksthuset 
uten Christer som er så positiv, Rune tviler enda 
mer. Rune etterlyser en helhet. Hvorfor er alt så 
stykkevis og delt, hvorfor snakker alle om forskjellige 
budsjetter hele tiden? Kan de ikke heller bare 
lære å si litt JA av og til, kanskje blir de overrasket, 
freser Rune til ruskonsulenten da hun forteller om 
søknaden til Veksthuset og at det er noen måneders 
ventetid der.  Hvor er jeg i dette bildet, sier Rune idet 
han går ut av kontoret til Siren for å ta seg en røyk.

I ventetiden har familien fått litt ny giv, det er 
som om de tror litt på at Rune skal klare det 
denne gangen. Jeg tror de tror på det mer enn 
jeg gjør, tenker han inni seg, ja, kanskje de vil 
mer enn meg også?... Moren har jo alltid hatt 
en finger med i spillet, selv hvor deprimert og 
dårlig hun selv har vært. Som mor så har jeg et 
ansvar, jeg må være i forkant, pleier hun å si, 
hvis ikke går det til pieces.  

Selv på ansvarsgruppemøter har moren stilt opp og 
stilt krav. Fastlegen og NAV er der sjelden, bare de 
gangene møtet er hos de. Jeg synes kommunen er 
altfor rause her, liksom alltid på tilbudssiden for de 
andre, kommunen inviterer til møtet, leder møtet og 
skriver referat, ja, de gjør alt, pleier moren å klage 
etter møtene. Rune ser ikke nytten av disse møtene, 
og opplever de mest som en plikt. Han gjør det for 
moren og for det forpulte systemet. Bare vent, sier 
Christer, plutselig innser du at disse er her for å 
hjelpe deg, du er bare ikke klar enda… Rune trekker 
på skuldrene og tar en røyk.

Rune skjønner ikke prosessene… Nå står han på 
venteliste til Veksthuset, det vil ta noen måneder, 
mens de i Kristiansand har ledig plass til han i 
morgen. What the f***? Snakker ikke folk sammen 
lenger? Selv er Rune ikke veldig tilgjengelig, han har 
av og til en mobil, men han er aldri på mail. Han liker 
best å møte opp, han klarer nemlig ofte å ta seg litt 
mer sammen og snakke seg ut av ting på møter. Hvis 
han husker å møte opp, da. 

Der er jeg sikkert den kjedeligste personen du kommer til å 
ha her. Fordi… det har gått for langt og det er et apparat rundt 
meg som synes dette begynner å bli krise. Og får meg akutt 
inn på A-senteret, så får jeg... ehhh… tilbud om 3 forskjellige 
plasser. Det er et 3 mnd opplegg, et 6 mnd opplegg og det er 
et års opplegg. Jeg hadde ikke peiling på hva som var hva. Alt 
dette skjer var på en gang.

Tidligere rusmisbruker

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne å vente… 
lære å vente...vente,… det nytter ikke det. Kan ikke det. 
Hvis min sønn skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og ingen så var der og 
hjalp han. «Du må bare vente»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Omsorgsinsitusjoner kunne reddet mye tror jeg, sånn som 
No Limit, F16 og andre. De følger opp, de bryr seg og ser 
hver enkelt. Der er det ildsjeler som utfordrer de på å se 
fremtiden, ja, til og med å drømme. Hvorfor? Hvorfor skal 
de via RUPO? For noe tull! Vår sønn trenger verken RUPO 
eller spesialisthelsetjenesten, han er ikke klar for slikt enda, 
han trenger et sted å bare være. Gi ham det!

Pårørende

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får 
et helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men 
delt opp og så er du tilbake igjen. 

Folk forventer at du skal være edru og nøktern etter en 
avrusing, men du har verken rusfritt nettverk eller noe.. 
du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller jeg 
det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. 

Så skal du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og 
venner kommer på besøk... Selv om de starter med gode 
intensjoner, men så trør de inn døra og alt påminner om 
rusen og suget blir utrolig stort. Så jeg forstår hvorfor det 
skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Noen ganger går overgangene ok, da går det lett, 
men det er unntaket som bekrefter regelen. Jeg 
opplever det er en høy mur mellom oss i kommunen 
og spesialisthelsetjenesten. Kompetansen vår blir 
ikke alltid hørt.. Det er en behandler som må inn i 
situasjonen. Ja, nei, jeg synes det er høye murer, et 
stort gap mellom oss. Selv om brukerne ønsker noe 
spesifikt som f.eks. Valdresklinikken, møter du fagfolk 
som vet best selv inne på A-senteret. Og det har nok 
hengt i veggene i ganske lang tid.

Erfaringskonsulent

Jeg har visst at ansvarsgruppa skal hjelpe 
meg, men jeg har ikke følt det hele veien. 
Jeg har blitt flinkere å benytte meg av det. Å 
være ærlig og saklig har hjulpet meg. 

Tidligere rusmisbruker

Våre dager varierer veldig. Hvis den blir vanlig, 
for det skjer jo alltid endringer. Vi har forskjellige 
avtaler med forskjellige brukere, et møte på NAV 
eller hos en fastlege, et ansvarsgruppemøte. 
Masse telefoner, koordinering, bestille timer til 
lege og jordmor… En del skriving.. henvisninger.. 
Dokumentere alt vi gjør med brukerne, skrive 
referat… Vi er veldig koordinatorer.

Kommune

Rusmisbruket er på en måte som en 
heis som går nedover. Når jeg ble edru, 
stanset heisen. Jeg gikk på heisen der jeg 
hadde gått av den. Så tenker jeg.. Jeg har 
en formening om at hvis jeg begynner å 
ruse meg igjen, går jeg på heisen der jeg 
gikk av den.. Vet ikke om det stemmer.. 

Erfaringskonsulent 

For å få henvisning til Veksthuset måtte jeg via en 
psykolog på Jæren DPS. Det er jo det som er så 
gale at det er kun de som kan sende henvisning! 
Det er så gale at du må gå mange runder. De ville 
først ikke henvise meg, men kommunen presset på 
for å få fortgang. De ville egentlig trekke det ut for 
psykologen ville bli bedre kjent med meg først. 

Tidligere rusmisbruker

Når de har kommet til RUPO… Åh ja, det kan gå lang tid, det. Stakkars 
RUPO, de føler de har kniven på strupen enkelte ganger. Ikke fra oss, 
men fra brukerne som vil i behandling, nå og i dag... Men det går 
ikke, og det skjer ikke i løpet av en uke, det. Det er en lang prosess. 
Det går ikke så fort. Vi skal først blit kjent, kartlegge litt, så henvise til 
behandler. Så skal de finne ut og kartlegge. Ja, for det er ikke nok med 
kommunen, vi må ha Rupo i tillegg. Det kan ta sin tid for å se om de 
er klare. Det hender ofte at de ikke møter på Rupo. Nei, det er ikke 
strake veien.

Kommune

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. Jeg ruste meg 
mellom hvert møte med RUPO, kommunen eller NAV. Jeg brukte 
min ventetid på å bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

I teorien heter det seg at alle som har mange aktører 
rundt seg skal ha en fanzy individuell plan. Det eksisterer 
ikke i praksis. Jeg tror ikke vi har en eneste med det. Det 
er kommunen sitt ansvar. Vi har samarbeidsmøter, vi har 
aktivitetsbehandler og vi snakker sammen, men det er 
ikke en indiviuell plan. Vi savner at kommunen tar en 
sterkere koordinerde rolle, noen som holder i trådene. 
Det er kommunens ansvar å koordinere. Hvis de tok både 
koordinering og individuell plan, tror jeg det kunne vært bra. 
       NAV 

Nå hadde vi nettopp en som var på en lengre sprekk som vi skulle 
få inn på Rogaland A-senter på en akutt plass. Da måtte vi inn til 
fastlegen. Fastlegen sa da at dette blir jo egentlig kjempeteit at 
jeg skal sitte og skrive det som du vet om brukeren som du kunne 
skrevet og så må jeg ta den telefonen og bruke min og din tid og 
så kunne du egentlig bare du ha gjort dette. 

Jeg er opptatt av ventetiden. Hvor lang er den? Hjem til et skal 
uten innhold. Det vet vi alle hva gjør. Vi er sosiale vesener. Vi 
trenger en flokk å knytte oss til. - Kan være opp til 6. mnd. Hadde 
vi holdt ut i 6 mnd? 

Kommune

Det største høydepunktet var jo når 
erfaringskonsulenten kom inn i bildet. Ruskonsulenter 

må sette mer krav, gå med dem, ikke være for snille.  
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Hva er viktig for meg? Hva hvis det ikkje går? Hva om jeg 
sliter? Mangler motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når motivasjonen ikke er 
der, hvor er du da?  - det er jo dette vi ikke får til..? 

Kommune

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til 
avrusing, så kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 
og 5 måneder før de kommer til behandling. Da går det 
til pieces. Jeg tenker nesten de blir vaksinert med litt 
edruskap. Det at de har fått litt av det og blir immune 
mot det å bli helt edru, et eller annet sånn.  Så tar det 
lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der som 
hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. 
Synes det har vært å kaste bort ressurser på å sende de 
der uten en sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

Min erfaring er at fastlegen nokså sjelden 
deltar på ansvarsgruppemøter. Hvis vi 
er på legekontoret, kan det hende de 
kommer. Det samme er det med NAV. NAV 
er ofte ikke med, men muligens hvis vi har 
møtet hos dem.

Kommune

Ut ifra fengsel skulle jeg ønske at vi var mer 
forberedte. Spesielt fengsel.Da er det litt sånn 
«Nå er han her»… Vanskelig å få telefontid og 
snakke med dem. Det er ikke oss i kommunen de 
vil snakke først med når de kommer ut av fengsel 
og når festen er slutt. 

Kommune

Jeg er egentlig ganske dårlig på overganger. 
Jeg har en tendens til å bare slutte på det 
ene og begynne på det neste, så det blir 
ikke noen overgang. Det blir fort veldig brå 
overganger, ofte et impulsivt og desperat 
forsøk på å gjøre noe annet. Jeg må bli 
bedre å planlegge i god tid og forholde 
meg til planen.

Tidligere rusmisbruker

Før var jeg alt; Jeg var mor, jeg var psykolog, jeg var 
økonomisjef, jeg var sjåfør.  Jeg har til og med kjørt 
han for å kjøpe rus. Jeg var alt. Jeg var far også... 
Han bad meg ikke om det, men jeg gjorde det jo. 

Pårørende
Forløp?… Det er ikke et forløp. Det er ingen rød tråd.. Ingen 
som kjemper for brukerstemmen. 

Ingenting henger sammen innen rusomsorg og krimialomsorg, 
jeg har gitt opp systemet. Jeg har det… Jeg har innsett at dette 
ikke kommer til å redde vår sønn, han kommer nok til å dø ung. 
Jeg er overbevist om at mange, både i kommunen, NAV og 
spesialisthelsetjenesten, har gitt rusmisbrukerne opp selv, det 
virker i alle fall sånn. De gir de ikke sjanser. Jeg skulle ønske de 
lærte å si «ja, ja, JA», jeg er overbevist om at det regnskapet 
hadde gått i pluss i lengden. Jeg hadde heller ikke taklet å 
bare bli møtt med avslag på avslag, en kald skulder og en 
skoletilnærming av et rusproblem. Bullshit! Som Bent Høye sa 
«skal jeg fortelle deg noe, må du gi litt av deg selv også.» Det er 
ikke sånn, ikke litt engang.   

Pårørende

Vi er jo der i forhold til økonomien og få den til pass. Jeg tror det 
er vel så viktig med kommunens psykiske helsetjeneste at de er 
koblet på. Ja, for de er nok mer i overgangene. 

NAV

Hjelpeapparatet sier de ikke kan behandle 
vår sønn psykiske sykdom så lenge han har 
et rusproblem, så da lar de han bo alene 
på hospits med sitt rusproblem i stedet. 
Selvfølgelig kan de det, hva kom først? 
Rusen eller sykdommen? Det henger jo i 
sammen. Han burde blitt ung uføre og fått 
noen rettigheter som det. 

Pårørende

Kommunen er viktig hvis de kan møte oss og se hva vi 
trenger, men jeg hadde aldri klart det uten mor.   

Tidligere rusmisbruker

En aktør er ofte overalt, typisk mor. 
Hvorfor er det ingen som tenker at 
hun ofte bærer det hele? 

Kommune

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Vi, som pårørende, trenger ikke noen å prate med, vi trenger 
noen som legger til rette og kjemper for at sønnen vår skal ha 
det best mulig. Dette skjer ikke i dag, alt er stykkevis og ingen ser 
helheten utenom oss. 

Andre pårørende trenger kanskje noen å snakke med. Jeg er nok 
for ressurssterk, jeg tipper at hjelpeapparatet opplever meg som 
en «slitsom» pårørende, men mammahjertet vil banke til jeg dør.

Pårørende

Alle kan bli rusfri, men det er 
ikke alle som skal bli rusfri fordi 
de ikke vil. 

Erfaringskonsulent

Forstod egentlig ikke hva jeg gjorde på RUPO. 
Det er en annen rase folk. Det han pratet om, 
det gjelder ikke i mitt liv, tenkte jeg. 

Nei, vi må skifte ut lekeplass, lekekamerater 
og leketøy. Det er det essensielle, hvis du ikke 
gjør det, er det rett tilbake. Men det er jo 
et problem, du er gjerne 40år og skal få nye 
venner… Kan ikke ringe på døra til folk… 

Erfaringskonsulent

BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

Henvisning og start GRUPPE 1

• Bli sett, bli hørt og bli motivert.
• Mange har ruset seg siden ungdomsskolen, så 

både drømmer og mye hverdagslig kunnskap er 
mistet på veien.

• Trygghet og omsorg.
• Ildsjeler som ser dem, eller holder et øye med dem.
• Å bli fjernet fra rusmiljøet.

• Motivasjon, gjentakelse, overtaling, holde i 
hånden-følelse, vi skal hjelpe deg-følelse, du er 
ikke alene-følelse, trygghet og støtte. 

• Mange har nok behov for å få noen forbilder, 
snakke med noen som har klart det. 

• Motivasjon, trygge situasjonen, 
oppfølging.

• At noen er der i det vendepunktet, griper de i 
hånden og viser vei kan være avgjørende. 

• Bli tatt seriøst, selv om de har fått mange sjanser.

• Motivasjon. Vil jeg bli rusfri? Vil jeg det bare 
halvveis? Vil jeg det helt? Spesielt hos de unge. 
Hvordan kan jeg vite det?

• Bli tatt imot raskt, bli sett og hørt. Er du nysgjerrig 
på hvem jeg er? Hva jeg vil? Hvordan jeg har det? 
Hvordan jeg skal klare dette? Og hva trenger jeg 
når jeg kommer ut? Er du opptatt av meg? 

• Informasjon om veier til målet.
• Kontinuerlig motivasjon.

• Se hver person.
• Individuelt tilpasse behandlingsløp basert på 

brukerens utgangspunkt, behov, ønsker og 
diagnoser.

• Finne løsninger som dekker behovet, og ikke 
motsatt. 

• Av og til er det et «tørkestativ» de trenger, da de 
selv ikke ønsker noe annet. (erfaringskonsulent)

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i 

ventetiden? Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Utallige utgangspunkt, hvor noen har hele 
hjelpeapparatet i ryggen, mens andre har holdt 
rusproblemet skjult for alle.  

• Er det lettere å bli rusfri i fengsel enn i 
behandling? En bruker sa hun heller ville i fengsel 
enn i behandling..

• Av pårørende og brukerne kalt «siste endestasjon», 
«det aller verste» og «verre enn helvete».

• Hospits er et tilbud verken brukerne, pårørende, 
kommunen eller NAV er fornøyde med, faktisk er 
samtlige svært misfornøyde med tilbudet som gis. 

• Her får de nye rusvenner, får prøve nye ting, har 
innbrudd på rommet og en konstant utrygghet.

• I denne perioden er det ofte ingen aktører fra 
hjelpeapparatet inne; NAV må slippe når det ikke 
er noe jobbutsikter og kommunen slipper når 
brukerne ikke vil ha hjelp. Så da er det foreldrene 
og rusbekjente igjen, da.. 

• Denne tiden virker spesielt kritisk og tappende 
for pårørende.

• Deltakerkommunene har alle en svært oppsøkende 
tjeneste, de drar ut til brukerne. 

• Ifølge brukerne og pårørende, er erfarings-
konsulenter de viktigste forbildene i veien til å bli 
rusfri. For noen er de selve vendepunktet. 

• Det er sjelden brukerne kommer inn til kommunen 
og sier «jeg vil bli rusfri», de må motiveres.

• Hendelser i livet, ofte i familien, ser ut til å kunne 
utløse et vendepunkt i en rushverdag, hvor 
plutselig ønske om å bli rusfri blir høyaktuelt. Veien 
fra et vendepunkt til å bli rusfri, viser seg likevel å 
være mye lengre enn de ser for seg.

• De fleste brukerne har hatt flere behanlingsrunder, 
og tatt valget om å bli rusfri mange ganger. 

• Flere pårørende hadde «premie» til sine brukere i 
denne fasen, men det nytter ikke om familien vil,  
hvis ikke brukeren selv er klar. Spørsmål dukker 
opp. Når er jeg klar? Vil jeg bli rusfri nok? Mange 
kjenner ikke alternativet, hvordan et nøkternt liv er.

• Dette steget er svært tidskritisk, hvor rask kontakt 
og henvisning kan holde flere rusfrie i startfasen. 
Kommune, fastlege og NAV er mulige første 
kontaktpunkt. Fastlegen det raskeste alternativet til 
å komme i behandling. Hvorfor?

• Kommunen kan bare henvise til utredning, hvordan 
være en rød tråd uten myndighet?

• Bortimot samtlige prosjektdeltakere i 
kommunene etterlyser større valgfrihet omkring 
behandlingsløp, hvor deres faglige vurdering og 
deres kunnskap om brukeren kan bli hørt bedre.

• Noen kommenterte at det var mer individuelt 
tilpasset og mindre systemstyrt før. 

• Den røde tråden i behandlingsløp oppleves ikke-
tilstedeværende for mange pårørende, spesielt 
der hvor alternative tilbud er aktuelle. Hva passer 
best for denne personen? Og hvorfor er det kun 
spesialisthelsetjenesten som kalles behandlere? 

• Flere ønsker å bruke omsorgsinstitusjoner i 
enkelte tilfeller, men det går av et eget budsjet.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte 
beskrevet som noe av det mest kritiske ved å 
bli rusfri og er også grunnen til at det er mange 
tilbakefall allerede før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

1. BAKGRUNN   2. HOSPITS 3. VIL IKKE HA HJELP 5. VENDEPUNKT 6. VIL BLI RUSFRI 7. FØRSTE KONTAKT 8. MIN REISE 9. OMSORGSINSTITUSJON 10. VENTETID / RYDDETID4.  KOMMUNE MOTIVATOR

Etter å ha sittet i varetekt i 14 dager, tenker Rune litt 
på om han skulle prøvd å bli litt rusfri, ja, for kanskje 
å få treffe barna igjen. Han blir hentet av faren i 
fengselet, stemningen i bilen er kald. Han har ikke 
særlig kontakt med faren etter skilsmissen, og føler 
egentlig litt skyld i hele greia. 

Rune har fått tilbud om å bo på Hospits til 
kommunen finner en leilighet til ham, og han har jo 
ikke noe annet sted å dra. Moren er så deprimert 
og sliten for tiden, at faren fraråder Rune å ringe 
henne og spørre om plass på gutterommet. Hun 
hadde jo sagt ja, tenker Rune litt irritert… Med en 
adidas-bag over skulderen ankommer han hotellet, 
han er igjen midt i smørøyet. Det kribler i fingrene. 
Allerede samme kveld får han testet ut noe nytt 
stoff fra en bekjent. 

Noen dager etter ringer Rune moren sin for å fortelle 
at han er kommet ut ifra fengselet. Tanken om å bli 
rusfri har allerede blitt erstattet med andre tanker. 
Moren forteller at kommunen hadde prøvd å få 
kontakt med ham et par dager for å fortelle at de 
har funnet en hybel i nærheten av familien. Moren 
forteller at kommunen også har lyst til å treffe Rune 
for å bli enige om veien videre. Hva trenger han? 
Hvor er han i livet? Ja, for å hjelpe han videre, da 
spesielt med praktiske ting. Rune ler og roper «aldri 
faen». Rune er ikke helt med, han er for det meste av 
tiden ruset.

Leiligheten er ganske steril og slitt, og kommunen 
kan ikke hjelpe med slikt, så moren har ordnet med 
en ny sofa og oppvaskmaskin fra finn.no. Omsider 
får hun satt Rune i kontakt med den nyansatte 
erfaringskonsulenten i kommunen, Christer. 
Christer kjenner Rune fra miljøet, og de får raskt en 
kameratslig tone. Moren øyner et håp i det fjerne, 
selv om det lar vente på seg. Gjennom Christer får 
kommunen innpass og de hjelper han med både 
handling, regninger og en søknad til NAV.

Rune er på middag hos moren en søndag i mars. 
Onkelen er også der. Det er ikke noe konkret som 
skjer, men moren merker en endring. Det er ofte 
Rune klarer å ta seg sammen til søndagsmiddagene 
hun inviterer til, så det at han er rusfri akkurat den 
dagen er halve årsaken til at hun inviterer. Men 
det er ikke det.. han snakker om barna sine, om 
at Christer har fått samvær med sønnen sin og at 
eldstedattera hans skal begynne på skole til høsten. 

Rune bestemmer seg, han vil bli rusfri, han er for 
gammel for dette livet, han er sliten. 

Med litt hjelp fra moren og en ruskonsulent i 
kommunen som av og til er ok å snakke litt med, 
finner han ut at han skal snakke med fastlegen. Han 
får omsider ringt og får time om to uker. Det skal gå 
greit, sier han voksent. Og det går greit, fastlegen 
henviser han til utredning. 

Rune vil bare til behandling fortest mulig, 
motvillig ser han fastlegen skriver en henvisning 
til RUPO. På vei til leiligheten irriterer han seg 
over at ikke kommunen kan bistå mer i løpet 
hans, de burde fikset dette. Jeg vil ikke gå denne 
omveien om RUPO. Hvordan blir dette løpet når 
jeg blir plassert utifra tilgjengelige løsninger og 
ikke utifra mine ekte behov?

Rune har hørt om et sted i Kristiansand, mor til to av 
barna hans ble rusfri der. Og er det enda. Christer i 
kommunen nevner noe at det ikke er spesialisthelse-
et eller annet, men en annen institusjon på et annet 
budsjett. Rune skjønner ikke problemet, samme 
for han, vel..  Christer gir beskjed til RUPO at Rune 
ønsker å dra dit, eller til Fjordhagen, i alle fall ikke på 
Veksthuset, det blir for tøft for han foreløpig...

Christer har forberedt Rune at det vil kreve litt 
venting denne reisen han har begitt seg ut på. Men 
allerede nå, liksom, jeg har jo ikke begynt reisen 
enda, tenker Rune pessimistisk. Vil jeg dette nok? 
Sånn egentlig? Dagene i leiligheten er lange, og 
det blir rusing inni mellom. Gamle bekjente stikker 
innom iblant for å ta seg en joint eller noe, det går 
på et vis, i alle fall av og til uten at Rune slenger seg 
med. 

Fri vilje. Alle skylder på at han(min sønn) ikke vil, men da må 
jo de motivere han og overtale ham. Alternativet er jo at vi 
må ta vare på ham. Det er de periodene han ikke vil noe som 
er de tøffeste, det er jo akkurat i de periodene vi hadde trengt 
hjelpeapparatet mest. Det tar livet av oss. Han er jo syk, vi må 
slutte å gjemme oss bak «han ville ikke»-syndromet. Jeg går 
ikke på det lenger. Sier vi det til barn? Min sønn er et barn, 
han trenger veiledning og noen som ser han. 

Pårørende

Jeg har bare hørt helt grufulle ting om hospits. Ikke en 
positiv ting. Det er jo ikke bra at vi tilbyr noe som ingen 
har lyst til å benytte seg av. Folk vil heller sove i bilen, 
sover rundt hos venner. De tar ikke imot hospits. 

NAV

Det er ingen fast start på hvor de er når de finner ut at 
de vil bli rusfri, de kan komme i fra overalt.. Så da er det 
jo, vi aner ikke... En som kom hit( til No Limitation) og har 
aldri har om ruskonsulter, mens en annen som kom, har jo 
hele apparatet allerede. Så det er ingen fasiter og det kan 
være over hele reisen. Det er noen som kjenner det for 
første gangen «Nå er jeg klar» og så er de klar, mens alle 
andre må gjerne gå 50 runder, de har gjerne vært på 8-9 
forskjellige behandlingsplasser. 

No Limitation

Ingen som klarer å bli nøkterne bare av å bli far, 
men noen ganger kommer det noe over folk, en 
motivasjon som er litt utenfor, det kan være mange 
årsaker. 

Erfaringskonsulent

Det at kommunen skal lære rusmisbrukerne 
å vente… lære å vente...vente,… det nytter 
ikke det. Kan ikke det. Hvis han(min sønn) 
skal vente i halvannen måned, hva skulle 
han gjort på? Med sitt kaos i hodet og 
ingen så var der og hjalp han. «Du må bare 
vente.»  Nei, det går ikke an. 

Pårørende

Det eneste han vil nå er å komme inn i en omsorgsinstitusjon, 
men det får han ikke. Det går på to ulike budsjetter. Jeg bryr 
meg ikke om budsjetter, jeg bryr meg kun om min sønn. Har 
ikke de som rusmisbrukere fått nok motgang, kan ikke bare 
folk gi dem en sjanse? De gir oss andre sjanse på sjanse. Om 
de så trenger 10 forsøk på å bli rusfrie, gi dem det, da. 

Pårørende

Det var først da jeg ble kalt behandlingsresistent, at de sendte 
meg til en omsorgsinstitusjon. Det er ikke behandlingsplass 
i statens sine øyne, men der ble jeg rusfri. Vært rusfri siden, 
ikke hatt en sprekk. Rett kompetanse til rett tid. For meg er det  
behandlingsplass, mer behandlingsplass enn noen andre. 

På omsorgsinstitusjoner, som Fjordhagen, er det ikke ventetid, men 
det blir ikke brukt. Kommunene bruker det ikke, for de må betale 
for det selv. Det andre dekker staten… Forskjellige lommebøker. Nei, 
det er problematisk.

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er motivatorer vi burde kalle oss. Sjelden de har 
motivasjon når vi treffer dem, vi må lete eller prøve å skape en 
motivasjon. De ruser seg og kommer til sin personlige bunn og 
blir, etter hvert, kanskje klare til å gjøre en endring. Det er i alle 
fall sånn vi opplever det. 

Motivasjon er en ferskvare, sånn som jeg opplever det, noe som 
er en kort periode. Utforingen vår er å tilby en plass å reise til, 
en behandlingsplass å komme til der og da. Det har vært mye 
frustrasjon rundt dette. 

Kommune
Kommunene møter de tidlig og det er 
ofte glidende når de tar valget om å bli 
rusfri. Mange sier de har bedre støtte i 
rus enn etter.

Kommune

Jeg sier at det er så utrolig mange 
forskjellige måter å bli rusmisbruker på. 
Men å ha et rusproblem føles ganske likt, 
enten det er alkohol, amfetamin, etc. 
Skoen er lik, den trykker på samme plass 
når du har den på. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror han var 19 da han sist jobbet litt... Så har det 
ikke vært noe etterpå, ingenting jobb, ingen tiltak. Det 
har bare gått i sus og dus for å si det sånn. Vi måtte 
hanke han inn etterhvert… 

Pårørende

Barnevernet kom aldri inn i min barndom. Jeg kommer fra en 
fasadefamilie med mye helgefull. Vi vokste opp med mye krangling, 
drikking og mye mer rus enn det folk rundt oss visste. Jeg ble tatt av 
barnevernet da jeg var 17år, da var jeg sprøytenarkoman. Jeg hadde 
tatt flere overdoser. Jeg flyttet hjemmefra da jeg var 15 år og hadde 
vært på kjøret siden. Så var jeg på forskjellige institusjoner rundt om 
i landet, men det gikk galt hver gang jeg kom tilbake til byen. Ingen 
unger skal ha en slik barndom. 

Tidligere rusmisbruker

De må ikke sende folk på hospits, jeg skulle egentlig flytte dit, da 
hadde jeg ikke vært her i dag. Hvis mor min ikke hadde tatt meg 
hjem, da hadde jeg vært død. Siste endestasjon er på hospits. Da 
hadde jeg mange tanker i hodet, da ville jeg ikke mer. Det burde 
vært et sted å sende folk før de kommer inn på behandling, å 
sende folk på hospits er det verste av det verste. Eneste plassen 
NAV sender de er på hospits, tenk hva de kunne fått til. Send de 
langt ut på heia!

Tidligere rusmisbruker

Hospits.. Hva er greia der? Hvordan kan kommunen forsvare 
å bruke tusenvis av kroner på hospits når de kunne vært på 
omsorgsinstitusjoner? Dette er helt ubegripelig. De kunne 
kanskje klart seg med dagaktivitet og ikke døgnplass, bare at 
de hadde noe og noen som hadde øynene rettet mot dem. 
Dette er helt feil prioritering. 

Pårørende

Jeg tror vi kan legge til. Noe som av og til gjør det 
vanskelig. For psykisk helsetjeneste er et frivillig tilbud, så 
om noen sier jeg vil ikke snakke med deg, da bare melder 
de seg ut og da har ikke brukeren noen. Og det kan jo 
være et problem. Vi skulle kanskje ønske at de var litt 
mer påtrengende. Slik at brukerne hadde noen som var 
der når de trenger dem. Brukerne sier, de vil ikke snakke 
med meg. Kommunen sier, «nei, han vil ikke snakke med 
oss, så da gjør vi ikke det.» Og vi slipper dem fordi vi ikke 
klarer å jobbe mot arbeid lenger. Så burde det være noen 
som  ikke slipper dem. Den ser jeg. 

NAV

De månedene han bodde hjemme mellom 
behandling og soning, det var ikke mange 
gangene kommunen kom innom. «Han lukket 
ikke opp døra» «Han ville ikke» Jeg holder på 
å spy av alle bortforklaringene. Ser det bra 
ut på papiret, for det fungerer i alle fall ikke i 
virkeligheten? Hvem er det de lurer? 

Pårørende

Kommunen har ikke tilbudt meg noe annet 
enn samtaler, de viste meg ulike tilbud, men 
tilbudene har ikke kostet kommunen noe. 

Tidligere rusmisbruker

Du kommer ikke lenger ned enn hospits, det er helvete. 
De burde få komme inn et sted hvor de må gjøre noe. Å 
bli satt i hospits med den verste raben, da er det fort at du 
eksprimenterer og prøver nye ting. Tenk at hospits er den 
eneste plassen du kan bo når du ikke har bolig!

Tidligere rusmisbruker

Det største høydepunktet var da erfaringskonsulenten 
kom inn i bildet. Ruskonsulenter må sette mer 
krav, gå med brukerne og ikke være for snille. 
Erfaringskonsulentene kan triksene i ludo.

Pårørende

Jeg har veldig troen på dette med mangel på ord for følelser, 
at de rusavhengige ikke kjenner igjen følelsene sine. De hadde 
ikke ord for dem, de vet ikke hvordan de skal reagere på de. 
Alt er bare en klump i magen. 

No Limitation

Jeg ruset meg heftig fra ungene flyttet og brydde ikke om hva jeg 
fikk i meg; GHB, jeg spiste tabletter som det var snop, injiserte 
amfetamin mange ganger daglig.
 
A-senteret la meg inn akutt i to uker. Jeg har vært på én sprekk 
siden, da var det leva eller dø, liksom, og jeg ville tydeligvis ikke 
dø. Ingen trodde at jeg skulle klare å reise meg denne gangen. 
Det nyttet ikke med alle som var på meg, jeg måtte komme på det 
selv. Tror vendepunktet var da datteren min ringte meg og sa at 
mamma, du er nødt til å få hjelp. 

Tidligere rusmisbruker

Av og til blir noen stemplet som 
behandlingsudyktige.. Men det er de, du 
må bare finne rette plassen. Det avgjøres 
i spesialisthelsetjenesten. Da må vi gå inn 
og tilby private omsorgsinstitusjoner som 
kan hjelpe i situasjonen. Dette er dyrt, det 
går utover våre budsjetter. Vi må formidle 
det videre til ledelsen, men jeg mener det 
bare er en gevinst. 

Erfaringskonsulent

Jeg bare ruste meg på de andre dagene, jeg. 
Jeg ruste meg mellom hvert møte med RUPO, 
kommunen og NAV. Jeg brukte min ventetid på å 
ruse meg og bli klar, liksom.

Tidligere rusmisbruker

Motivasjon og ventetiden er 
kanskje det viktigste av alt. 

Kommune

Nå er det et tjenestekontor som gir og fordeler 
tjenestene. Før kunne vi individuelt tilpasse det.. 
Noen ganger gikk vi inn med mye hjelp i starten, 
og så fant vi behovet og kunne trappe ned. 

Erfaringskonsulent

Hvis noen står der alene og vil bli rusfri og ikke har kommunen 
på døra... det hadde jo ikke gått. Jeg hadde aldri klart det alene, 
da hadde ikke jeg stått her i dag. Jeg kom ut fra psyk. og fikk 
plass på hospits. Samme dag traff jeg erfaringskonsulenten 
min, da ga jeg opp det gamle livet. Jeg så han hadde klart det, 
det måtte en endring. Flaks at kommunen kunne møte, der og 
da. Min mor har gjort en god jobb i forkant, hun hadde dialog 
med de. Hun hadde preppet kommunen. Mor fikset alt. Jajaja.. 
Jævlig heldig...

Tidligere rusmisbruker

Jeg bruker fastlegen mye. Jeg sier alltid Har du en fastlege? 
Få fastlegen til å søke, det går mye kvikkere. Da slipper de å 
forholde seg til enda en ny person og fortelle nok engang… Det 
verste som skjer er: Jeg går til en type behandling(i dette tilfellet 
utredning), men det skjer jo ikke noe.» Så er det behandlingen 
de mister motivasjonen til, selv om de vil bli rusfrie. Ja,… vi må 
coache de videre i livet.

Erfaringskonsulent

For meg gikk det ganske smertefritt. Hun på LAR 
skrev henvisning, det pleier å ta flere uker, men for 
meg tok det en dag. Det var viktig for meg, jeg var 
klar og ville helst komme inn samme dagen. Kan 
ikke vente 3 måneder, for da hadde jeg begynt å 
ruse meg igjen. Valget å bli rusfri skjedde da jeg 
kom til det punktet selv at jeg hadde mistet alt 
igjen, jeg stod uten leilighet og noenting, jeg måtte 
gjøre det for å komme meg opp igjen. 

Tidligere rusmisbruker

Ja, og sånn nymotens.. Ja, som recovery-satsningen… 
Ja, jeg hører hva de sier… men vår sønn er ikke klar til 
dette. Han passer ikke inn. Selv om noen, ja, som Pål 
Berger og andre, har klart det, betyr ikke det at det 
passer for vår sønn. Vi må individuelt tilpasse tjenestene 
etter hver bruker. - Hva trenger du? 

Pårørende

Før den siste reformen kom, var det vi i kommunen som 
valgte behandlingssted og fylket som dekket det. Før var det 
mer individuelle tilpasninger. Ja, det føler jeg. Det er den 
store tragedien! Da var det mange omsorgssentre og det 
var mye kompetanse der. Nå er alt et helseproblem, ikke et 
sosialproblem. Nå sender vi dem til RUPO, og da går de ut av 
våre budsjetter, og rådmannen er sikkert jublende glad. 

Vi så nok personene bedre før, og visste om institusjonene. 
Selv om noen institusjoner var ikke gode, ble de brukt som 
«tørkestativer» og da fikk vi også av og til en sideeffekt som 
kalles edruskap. 

Kommune

For å du få behandlet, må du ha motivasjon. Men 
hvordan kan vi forvente det? Når de ikke vet hva de går 
til? Når de ikke vet hvordan det er å være rusfri. Jeg tror 
det å få seg et rusfritt liv handler om evnen til å stå i det 
ukomfortable. Hvordan kan de vite at de vil bli rusfri? De 
kan jo ikke det, for de vet jo ikke hva livet uten er.   
              No Limitation

«Jeg kom til et punkt, hvis jeg fortsetter å leve 
sånn så dør jeg… fort.» Som aktiv rusmisbruker, 
vil du ikke kjenne på ubehag og har lite 
tålmodighet. Det å treffe de akkurat den dagen 
de ønsker å bli rusfri og sette i gang noe der og 
da, det tror jeg er kjempeviktig. 

Erfaringskonsulent

Jeg har jo hatt lyst til å bli rusfri lenge før og, men 
jeg har rett og slett ikke visst om et sånt tilbud.

Tidligere rusmisbruker
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SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Behandling og oppfølging GRUPPE 1

• Tett oppfølging for å klare å forbli rusfri 
• Få gode vaner

• Motivasjon • Noen som er der i overgangene, spesielt mellom 
institusjon og hjem.

• Rutiner og gode vaner
• Trygge ramme
• Oppfølging

• Tilhørighet til familien
• Trygghet, kjærlighet og omsorg

• Hjelp til å søke på ulike støtteordninger i NAV.
• Hjelp til navigere seg igjennom systemet, med 

ulike søknader og plikter. 
• 

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett 
og se andre, omsorg. 

• At kommune, NAV, spesialisthelsetjenesten og 
pårørende samhandler om brukeren. Hvem er 
brukeren? Hva trenger brukeren? Hva er best for 
brukeren? 

• Utfordringen er å finne passende behandlingsløp 
for hver enkelt, Veksthuset og STAB er ikke for alle, 
ei heller er LAR for alle. 

• Flere av brukerne i prosjektet presiserer at det 
burde vært aldersgrense på behandling, samtidig 
er det en satsning mot de unge brukerne både 
hos kommune, RUPO og NAV. Kan vi se en 
vridning hvor satsningen med raskere løp, tettere 
oppfølgning og mindre rigide vedtak hos de 
yngste kan gi resultater over tid?

• Det er svært ulike erfaringer på overgangen 
mellom behandling og hjem. Noen berømmer 
gradvise overganger, mens andre opplever å 
komme hjem til ingenting. «Hjem til hva?» 

• Overgangen mellom institusjon og hjem er 
et kritisk steg, som kan få uheldige utfall om 
samhandling er fraværende. 

• Flere av brukerne som beskriver en grei overgang 
mellom behandling og hjem, har først bodd hos 
familien før de flyttet for seg selv.

• Involverte pårørende står med brukerne i nærmest 
alle stegene i forløpet, de står i de, sånn midt i de... 

• Samtlige brukere i prosjektet hadde pårørende, 
selv om noen hadde farmor og noen hadde de 
langt borte.  

• Flere av brukerne i prosjektet har mistet AAP og 
er tilbake på sosial stønad selv om de jobber 100% 
på No Limitation. Flere i kommunen kommenterer 
dette, at NAV er for raske med å sette dem på AAP. 

• Digitalisering skal frigjøre tid til brukeren, men den 
foreløpige digitalisering i NAV har skapt avstand til 
brukerne.

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne hive 
seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Både prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV 
synes at det er kommunen, de som har ansvar for 
ettervernet, som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Det virker som de fleste aktørene må være på banen 
for at forløpet skal lykkes for brukeren, mangler en av 
aktørene er det mye vanskeligere å komme i mål. 

• Digitalisering skjer både i kommunene og i NAV 
for tiden, og desto viktigere blir samhandling 
på tvers. Kommunene etterlyser mer tillit fra 
spesialisthelsetjenesten.
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Etter avrusing... Ja, det var en tung tid. Rune er rusfri 
i sitt rusmiljø. Venner kommer innom, han vet han 
må kutte kontakten med dette miljøet. Selv om Rune 
er grønn på papiret, er hodet og livet generelt i kaos. 
Familien blir plutselig viktigere enn tidligere, men han 
føler seg så alene, så uten et liv, liksom. De hjelper 
og rydder i leiligheten og de tar Rune med på kino og 
sånn. Dagene går sakte. Er det dette livet jeg søker?, 
undrer en nedbrutt Rune.

Omsider er dagen kommet, Rune blir kjørt til 
Veksthuset. Han ser det er flere kjente fjes, eller 
kjente og kjente, han vet hvem de er. Han ser en av 
verstingene, Richard. Eller Rikk, som han ble kalt i 
miljøet. Rikk er en av de eldste på huset og skal vise 
Rune rundt og følge ham opp. De første dagene er 
heftige, Rune gjør alt han skal, men føler han mister 
seg selv på veien. Dagene går, Rune brytes ned før 
han skal bygges opp.

En dag orker Rune ikke mer av behandlingen, i 3-4 
måneder har han vært der. Han får ringe til moren. 
Jeg må puste, jeg vil hjem, sier han til moren. 
Det klytter seg i magen til moren. Søren og. Men 
mammahjertet hører Rune mener det, så hun setter 
seg i bilen og henter ham dagen etter. Han får bo der 
enn så lenge, tenker hun, nå er han jo rusfri, i alle fall. 

Rusfri og rusfri.. Det går ikke mer enn et par timer før 
Rune går inn på gutterommet for å hvile, han er sliten 
og tom. Han tror han har noe liggende i kommoden, 
han må ta noe for å roe adrenalinet, tenker han. Det 
fortjener han, søren heller… 
 

Siren fra kommunen blir informert og er på, og etter 
3 uker hos mor med rusing på barnerommet og 
hos noen venner, får hun han inn på A-senteret og 
videre til Veksthuset. Rune har nemlig klart seg greit 
i perioden han var der, ifølge de ansatte, og de kan 
ta han inn så snart han er rusfri igjen. Det tar av og 
til noen runder før de er helt ferdige, beroliger en 
av de eldste Rune idet han kommer inn igjen. Rune 
takker moren for bilturen til Veksthuset og for at 
han fikk bo der, uten henne hadde han nok bodd 
på Hospits eller hos noen kamerater og vært langt 
nede i grusen nå. Kanskje død for den saks skyld. 
Siste delen av behandlingen, får Rune mer ansvar 
inne i behandlingen og vokser på det. 

Han går på et par smeller i perm, men ellers har 
han overrasket seg selv. Kommunen har ordnet en 
hybel til Rune, og han får prøve seg litt i perm. Det 
er her han går på den siste smellen, hybelen minner 
om hospitset, den ser ut som et «hål» av et sterilt 
hotellrom. Å bo alene, ass… det er ikke lett, klager 
han på vei hjem, og det ender med at Rune flytter 
hjem til moren igjen istedet. Når han kommer 
hjem, kommer det frem at familien har stått på og 
innredet hybelen til hjemkomst. Rune takker, men 
er ikke klar. Til og med en ny stor tv og Playstation 
har de spleiset på. 

Foreldrene har kjempet for Rune siden han gikk på 
ungdomsskolen. I starten klarte de å få han gjennom 
skolen og inn på videregående. Mens moren fotfulgte 
Rune i perioder, reagerte faren med sinne da han 
kom hjem ruset. De kranglet mye, Rune og faren, så 
moren og faren. Forrige gang Rune var på dødkjøret, 
hadde pluteslig faren flyttet ut, han orket ikke mer 
av morens depresjon og frustrasjon. Han ville leve et 
normalt liv, sa han. 

Storesøstera til Rune har prøvd å støtte på sin måte, 
men hadde nok med festing og skole. Etterpå har 
hun vært støttekontakt for Rune, men det ble for tøft 
for henne. Jeg må beskytte meg selv, du kan gå til 
kommunen, jeg har ingen, sa søstera da hun sa opp 
som støttekontakt. 

Siren ifra kommunen blir med i et møte med NAV 
for å finne ut hvor lenge Rune har igjen av AAP’en 
han startet da han ville bli rusfri for første gang.. 2 
måneder, svarer den nye saksbehandleren, da må 
han enten ha funnet seg en jobb eller gå over på 
sosial stønad. Rune har ikke hatt kontakt med NAV 
på lenge, ikke under behandling, de var vel heller 
ikke på ansvargruppemøtene før. 

De snakker om hva Rune skal fylle dagene med, 
NAV skal sjekke opp. Dette burde egentlig vært 
klart da han kom ut av behandling. Kommunen har 
ingenting å tilby og det er kjempe dårlig, jeg vet. Vi 
har noe for rusmisbrukere, men kundemassen er for 
liten for å få til noe for de rusfrie, unnskylder Siren. 

Etter et par mislykkede forsøk på ulike aktiviteter, 
deriblant et tilrettelagt arbeid på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, gir Rune opp. Han er over på sosial 
stønad og bor i hybelen i ukedagene. Rune er alene. 
Både fysisk og psykisk. 

Rune ringer Christer, han slet også i denne perioden. 
Christer kommer innom dagen etter, og han har 
funnet et tilbud som kanskje kan være noe for Rune 
– No Limitation heter det og de sykler Trondheim- 
Oslo. Rune er skeptisk, han hater å sykle, og synes 
sånne treningsnarkomaner er slitsomme vesen. 
Christer ringer dem og får tilbud om å trene med 
dem samme kveld, det vil ikke Rune. Christer sjekker 
opp med NAV om han kan begynne på gården til No 
Limitation, heller. Vi som hjelpeapparat må tilby noe 
dagsaktivitet til han, han går faen meg på veggene, 
sier Christer i telefonen til saksbehandleren i NAV. 

Rune hører ikke noe mer fra NAV om søknaden til 
arbeidstrening på No Limitation og han har mistet 
AAP’en sin. Kommunen trakk seg også ut under året 
på Veksthuset. De var kun på et ansvarsgruppemøte 
etter tilbakefallet, ellers kom vel Christer på besøk 
en gang, også dette etter en smell. 2-3 timer på ett 
år er ikke å holde i tråden, tenker Rune. Veksthuset 
er ute av loopen nå, selv om Rune sliter. Det føles 
nesten som i ventetiden.. Men hva venter jeg på nå?

Hvorfor er det ingen som kan holde Rune 
litt i hånda utenom meg, spør moren i neste 
ansvarsgruppemøte. Ingen svarer, utenom Siren 
som mener kommunen har ganske god oversikt over 
situasjonen. Fastlegen er ute av bildet for lengst, 
men han var jo overarbeidet i utgangspunktet. Den 
nye saksbehandleren i NAV sier NAV fulgte tett opp 
for to år siden, da han tok et kurs for å få seg en 
jobb. 

Jeg var på en veksthus-modell første gang da jeg var 23 år og 
sa at jeg ikke skulle ruse meg mer. Men det gikk ikkje lang tid 
før… Jeg var der og fullførte, men det var masse episoder og… 
jeg tror det gikk 6 timer fra jeg flyttet ut til det var bånn gass 
igjen. Du er ikke gammel nok til å slutte. Det er på en måte en 
aldersgrense der og…

Tidligere rusmisbruker

A-senteret var i kontakt med Veksthuset, det var enten 
Veksthuset eller ingenting. Jeg var lenge på avrusing, de 
trappet meg langsomt ned og fulgte meg tett opp. Skulle 
inn i LAR, alle ville ha meg inn i LAR, men jeg ville ikke inn 
i LAR, jeg ville ikke hekte meg på noe nytt. Jeg var ferdig. 

Tidligere rusmisbruker

Det er ingen overganger. Det er vi som 
pårørende er overgangene.

Pårørende

Det er jo alltid utenom ansvarsgruppemøtene det skjærer seg. Da skal 
beskjeder gis videre. Det må ringes til den riktige. Uff... det er mange 
fallgruver der mellom spesialisthelsetjenesten, kommunen og andre. 
Det er noen store gap i mellom kommune og spesialisthelsetjenesten 
og de gapene kunne vi godt ha minsket litt. 

Kommune

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig helt på 
utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det som gjør at det 
ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake igjen. No limitation 
er ikke godkjent i NAV, og problemet er på systemnivå, så vi kan 
ikke gjøre så mye med det. De store rammeavtalene er alle bare i 
arbeidstiden. No limitation og TAFU er kjempebra opplegg og får 
gode resultater, meg bekjent. Forskjellen er at de gir brukerne noe på 
fritiden, så det er mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Staten er den nye drugdealeren. 
(mtp. Subutex i LAR-behandling)

Tidligere rusmisbruker

I en undersøkelse jeg har gjort, hadde 38 av 44 vært i kontakt 
med NAV før de ble satt inn. De som ikke hadde hatt kontakt var 
fordi de var under 18 år. Kun 4 av de 40 hadde hatt kontakt med 
NAV under soning. Så det sier litt om at når de her, under soning, 
så slipper vi i NAV. Og det forstår jeg godt, for jeg tenkte slik selv 
på NAV lokal i Sandnes. Vi tenkte nok ikke at det var så mye de 
kunne gjøre arbeidsrettet mens de var i fengsel. Jeg tenker det er 
veldig viktig å ha en NAV veileder i fengsel for å ta nettop denne 
utfordringen. 

NAV

Den verste overgangen er fra behandling og hjem.. det 
er den tyngste og tøffeste for alle. Jeg følte meg som en 
ganske oppegående person, jeg fikk hjelp til å jobbe med 
meg selv i behandling. Jeg hadde venner som ruset seg, 
gjerne de bare koste seg med litt vin, men jeg kunne ikke 
være med dem. Jeg ble utrolig ensom. «Oaoh, her sliter 
jeg… Hvordan er det for alle andre? Jeg har jo en jobb å gå 
til, hva med de uten nettverk og uten jobb?», husker jeg 
at jeg tenkte. Ettervern, det er vanskelig, men det er der vi 
må sette inn ressursene. 

Erfaringskonsulent

Overgangene har ikke vært kritiske for oss. Jeg har jo vært 
forkant og når min sønn droppet ut av behandling, måtte vi 
finne en annen plass til han. Erfaringskonsulenten hjalp til 
og fikk sendt ham på en rusfri båttur. 

Pårørende

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, for 
kommunen og NAV støttet ikke opplegget. Og det er jo sånn 
helt ekstremt spesielt. Får ikke å dekket reise, engang ... Og det 
betyr jo at det er mor som betaler… og betaler og betaler. Sant? 
Og det er så sykt fordi de har sånn rigid system. Så nå har jo No 
Limitation hun der…gratis. Vi hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Vi er på mail med NAV, har både mailadresse 
og telefonnummer til saksbehandlere. De er 
vanskelige å nå på telefon. De er lettere å nå på 
mail, så da tar vi det bare fram og tilbake på mail. 
NAV er blitt lukket og stengt og ikke er åpne for 
brukerne lenger… Men for de brukerne som har 
kontakt med oss, er det en fordel for de da vi har 
linken inn mot NAV. 

Kommune

Samarbeid på tvers er viktig for å få 
brukerne ut i jobb og det er stor forskjell 
der det fungerer og ikke fungerer med 
NAV, det er sjelden i midten.

No Limitation
 

Jeg har mistet retten på AAP da jeg har gått på det i så 
mange år. Jeg søkte på ettervernstønad, men det var ikke 
AAP godkjent. Penger til mat får jeg fra No Limitation. 

Tidligere rusmisbruker

Ingen som bryr seg om oss, kommunen tar oss inn når de 
trenger vår hjelp. Ellers gjemmer de seg bak «vi har ikke 
samtykke»-unnskyldningen. Hvor lenge skal de bruke den? 
Ja, så få samtykke, da! Etter vår sønn kom ut av soning, 
måtte vi gjøre alt; kjøpe møbler, klær og mat. Kommunen 
hadde ordnet tak over hodet, det vil si en tom hybel, men 
hva hjelper det når vår sønn er så syk at han ikke klarer å gå 
ut engang? Det henger ikke sammen... 

Pårørende

Foreldrene skal være der som en positiv 
ressurs, men ikke som fagperson. Jeg vil 
heller være der i tillegg. 

Pårørende

Vi synes NAV er slakke. De… det mangler engasjement, men de kan sikkert 
ikke engasjere seg i alle… Men… jeg har ikke sett dem engasjere seg i 
noen. De er flinkest til å si nei, nei, nei… Nei, det er mye å ta tak i, tenker 
jeg, men folk blir jo sliten også når de har hjerterøttene på rette plass. 
Sånn som NAV legger opp, så skal de nesten ut i jobb rett etter de har 
kommet ut fra en institusjon og det er jo ganske heftig. De er ikke jordet, 
verken NAV eller kommunen. Det er stort hull det her. 

Pårørende

Det er frustrerende mange ganger, denne digitaliseringen… Vi er jo 
ikke IT-konsulenter, vi. Og så kommer vi der.. Pc’en står der, sier NAV. 
Går det ikke an å få litt hjelp til dette akkurat nå? sier jeg og jeg har 
blitt sur noen ganger. Er det min jobb? Heldigvis kan unge brukerne 
mer enn meg som regel, men det er veldig spesielt. Så vanskelig. Jeg 
sier det selv.. høyt.. Jeg valgte å bli sykepleier, ikke IT-konsulent.

Det er en kulturrevolusjon som må skje. Når NAV digitaliserer 
seg og blir mer fjerne fra brukeren så må de i hvert fall inn med 
samarbeidspartneren som eier brukeren. De digitaliserer for å få mer 
tid til å gjøre andre ting, men hva skal de andre tingene være?

Kommune

Mine utfordringer er knyttet til det å flytte for meg selv, 
dilemmaet mellom å ruse seg og ikke ruse seg. Ja... Nå 
begynner det å roe seg, men jeg brukte vel fem minutter i 
leiligheten før planene var klare og jeg er alene og… men 
igjen. Det er sykkelen som er redningen denne gangen altså, 
det er ikke bare det som står i hodet, så sykkelen er liksom 
halve årsaken til at jeg fungerer bra i dag. Største utfordringen 
er å holde på de gode rutinene, at det ikke sklir ut. Å spise 
alene og lage middag til meg selv er den største utfordringen.

Tidligere rusmisbruker

Det er mange elementer i livet som må være tilstede før jobb er 
aktuelt, så vi må spare AAP og aktivitetsplikten til perioden etterpå, 
til de er klare. Begrepet «Housing first» er ganske bra. Jeg tror det 
viktigste i livet er å ha et hjem, en plass som i alle fall kan bli ditt 
hjem. Boligen kan gjerne stå klar under behandling, det tar jo tid å 
skape den livskvaliteten du skal ha. 

Kommune

Det NAV bommer skikkelig på , er at så snart de kommer inn 
til samtale med kommunen om å bli rusfri, setter de i gang en 
AAP. AAP er et treårig forløp, så når de virkelig trenger AAP, 
gjerne etter en behandling, så har de brukt opp hele AAP’en og 
må tilbake til sosial stønad. De setter inn tiltaket altfor tidlig. 
Kanskje skal den brukes på en annen måte? Jeg skulle ønske at 
det var først etter behandling at AAP’en slo inn, da kunne de 
hatt aktivitetsplikt på den AAP’en hvor de forsiktig må bevege 
seg uti dette. Spesielt de som skal ut i jobb for første gang. 

Erfaringskonsulent

• Rusfritt miljø.
• Tett oppfølging - Hva er viktig for meg i ventetiden? 

Hvor lang er den tiden egentlig?
• Raskest mulig inn i behandling.

• Alle ventetidene før behandling blir ofte beskrevet 
som noe av det mest kritiske ved å bli rusfri og er 
også grunnen til at det er mange tilbakefall allerede 
før behandling har startet. 

• Ventetid er en utholdenhetstest, i denne tiden 
har de rusmiljøet rundt seg. Fristelsene er mange, 
russuget stort og motivasjonen er svingende. 

Jeg tenker den mest kritiske tiden er etter de har vært på 
avrusing, mellom avrusing og behandling. at du ikke får et 
helhetlig løp… å ikke gå videre inn i behandling, men delt opp 
og så er du tilbake igjen. Folk forventer at du skal være edru og 
nøktern etter en avrusing, men du har verken rusfritt nettverk 
eller noe.. du har ingenting.. Du er så vidt blitt promillefri, kaller 
jeg det, ikke blitt edru engang. Det tar mange år å bli edru. Så skal 
du inn i en leilighet du er vant med å ruse deg og venner kommer 
på besøk. Selv om de starter med gode intensjoner, men så trør 
de inn døra, alt påminner om rusen og suget blir utrolig stort. Så 
jeg forstår hvorfor det skjer. Det er jo litt tragisk. 

Erfaringskonsulent

Hva er viktig for meg? Hva hvis det 
ikkje går? Hva om jeg sliter? Mangler 
motivasjon? Eller varierende motivasjon? 
Hvor er motivasjonen? Hvor er du når 
motivasjonen ikke er der, hvor er du da?  
- det er jo dette vi ikke får til..? 

Ruskonsulent

Det største frustrasjonen er etter at de har vært til avrusing, så 
kommer de tilbake, og må vente i både 3, 4 og 5 måneder før de 
kommer til behandling. Da går det til pieces. Jeg tenker nesten de 
blir vaksinert med litt edruskap. Det at de har fått litt av det og 
blir immune mot det å bli helt edru, et eller annet sånn. 

Så tar det lang tid. «Eg har prøvd det. Det var ingenting der 
som hjalp meg.» Så tror de at de har vært i kontakt med 
behandlingsapparatet når de har vært på avrusing. Synes det 
har vært å kaste bort ressurser på å sende de der uten en 
sammenhengende plan etterpå. 

Erfaringskonsulent 

For det nytter ikke å være på Veksthuset 
som en 18 åring. Det har ingen hensikt, 
heller ikke en på 22 år. For det er ganske 
tøft,.. det er ikke ganske, det er veldig 
tøft. De forlanger mye av deg. Du må 
være veldig motivert selv. 

Pårørende

• Oppfølging
• Omsorg

• Det er ifølge flere i kommunen størst sjanse for 
tilbakefall de første tre månedene etter behandling.

• I følge brukerne er det vel så vanskelig i ventetiden.

Jeg sprakk for to måneder siden, da jeg reiste hjem på perm. 
Rusmønsteret var så fremtredende, at jeg gjorde alt utenom 
å ruse meg og da jeg fikk sjansen, grep jeg den med begge 
hender og ruset meg i et døgn før jeg kom til a-senteret igjen. 

Ved et tilbakefall, står du i et valg der... Skal jeg bare kjøre på? 
Det er en skam der. Den evige lykken som pleide være der ved 
rusen var borte, denne gangen var det helt jævlig. Veksthuset 
har knukket meg som rusmisbruker. Det kommer til å komme 
noe godt ut av det, men det har vært en lang reise.

Tidligere rusmisbruker

Jeg jobbet, men hadde selv et stort rusproblem. Når 
sommeren kom, søkte jeg hjelp. Jeg ville bare ha en liten 
stund på et sted, det var det ikke snakk om, og så gikk det 
lang tid, men jeg kjente at min motivasjon var også kort. Så 
gikk det ut i det samme livet igjen. Livet var helt ferdig.

Erfaringskonsulent 

Jeg har egentlig aldri hatt problem å holde meg rusfri, problemet 
er å ikke begynne å ruse meg igjen. 

Det gikk greit i ett år og så en rusepisode. Jeg ba om hjelp, men 
fikk ikke hjelp da det gikk så bra. Jeg kunne få poliklinisk, men jeg 
prøvde å si det er ikke nok. Jeg klarte ikke å bryte det mønsteret. 
Det så jeg ikke helt da, men grunnen til det var nok mye angst. 
Jeg holdt meg inne i min egen leilighet og fungerte greit innad i 
familien, men kom det noen offentlige telefoner eller noe… Jeg 
fikset det ikke, ikke litt engang. 

Da jeg hadde min siste rusepisode, ja greit, da tenkte jeg bare at 
jeg kjører på til jeg får behandling. Og det gjorde jeg, og… Den 
dagen jeg fikk beskjed om at jeg fikk behandling, så sluttet jeg å 
ruse meg på dagen. Jeg har aldri hatt problem å slutte, det er å 
begynne igjen.  

Erfaringskonsulent

Jeg har hatt en del utfordringer med å bo hjemme som rusfri. 
Jeg gikk på en sprekk for to måneder siden. Jeg øver på å dra 
hjem. Det er blytungt å reise tilbake til egen leilighet, både i 
forhold til minner, ensomhet og så er jeg dårlig på å si ifra at 
jeg trenger folk rundt meg. Jeg blir så sårbar av å reise hjem. 

Det har vært skikkelig tungt. Jeg skal nå flytte, mest for å 
forebygge. Datteren min skal tilbake, så jeg kan ikke ta sjansen. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han 
sier fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, 
jeg må ha kicket.» Han orket ikke 
behandling, men fant redningen i No 
Limitation. Utfordringen er å finne 
plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Politiet sier at jeg må bruke dem mer. Men det skjer så 
fort, min datter er jo ferdig å banke meg før de kommer. 
De har kommet hjem, og det var drit flaut for jeg bor i 
blokk. Og når de kommer da så ser jo alle... Så det er en 
stor ekstra belastning, tenker jeg [gråtkvalt] og så er det 
skam også. Absolutt. Det har vært heise, det er det enda.

Jeg er sikkert ikke den eneste pårørende som har holdt 
på sånn, og jeg bare dekker over og dekker over. Skjule, 
skjule… Og det å våge å si «Ja, jeg er faktisk mor til en 
rusavhengig. Det tårer jeg nesten ikke den dag i dag.

Pårørende

De som roper høyest, får mest. Vi blir gal av pågående 
pårørende... men det er ikke tull engang. Pårørende 
vil, men det hjelper ikke hvis brukeren ikke vil selv. Vi 
ønsker mer kontakt med pårørende, men så kommer 
jo taushetsplikten og avklaringer. Hva kan vi si og hva 
kan vi ikke si? Vi kunne nok involvert pårørende mer.

Kommune

BRUKERENS STEG

FØLELSE- /
PULSREISE

BESKRIVELSE
AV BRUKERENS STEG

INVOLVERTE 
AKTØRER

FUNN OG 
SPØRMÅL

BRUKERENS 
BEHOV

INNSPILL /
KOMMENTARER

SITATER fra tidligere rusmisbrukere, 
pårørende, erfaringskonsulenter og 
ruskonulsenter i deltakerkommunene, ansatte og 
erfaringskonsulenter i No Limitation og Ny Start, 
samt saksbehandlere og ledere i NAV.

Det er jo folk som dør av å 
vente. Jeg har ikke opplevd 
det selv, men folk dør i gatene, 
mens det står ledige senger på 
omsorgsinstitusjoner. 

Erfaringskonsulent

De beste tilbudene ligger utenfor systemet. Som 
regel. Der er ildsjelene. Derfor må kommunene 
begynne å samarbeide med disse. Det er ventetid 
på de statlige stedene, men ikke ventetid på de 
private. De er jo til og med billigere.

Erfaringskonsulent

Mer erfaring inn i tjenestene! Jeg har jo en dyrere 
utdanning enn alle i spesialisthelsetjenesten 
til sammen, hardere også. Jeg har fått et stort 
ansvar som erfaringskonsulent, og det er ikke alle 
kommunene som har gitt de like stor tillit, det er ikke 
bare for syns skyld.

Erfaringskonsulent

For meg virker det som noen med makt har laget en 
tankegang om at spesialister har gått på skole, men 
de beste spesialistene har gått veien selv. Hvis du 
skulle opp Mount Everest, hadde du valgt en guide 
som hadde lest om fjellet eller en guide som har gått 
selv? 

Erfaringskonsulent

GRUPPE:Avslutning og oppfølging GRUPPE 1

• Oppfølging, gjerne i grupper
• Noe meningsfult å fylle dagene med
• Et sted å bo

• Bli sett og hørt
• Bli sett på som et menneske og ikke bare som en 

«jævla narkoman», ref. en tidligere rusmisbruker.

• Noe meningsfullt å fylle dagene med for å holde 
tankene borte fra rus

• Fylle tomrommet i livet 
• Opparbeide seg et selvbilde og selvtillit «jeg kan, 

altså er jeg»

• rusfrie venner
• dele erfaringer og utfordringer

• Håp
• Høre om andre som har gått veien før deg.

• Få utfordringer, trene på å arbeide, trene, bli sett og 
se andre, omsorg.

• Fysisk aktivitet
• Få tankene over på noe annet.

• Samhold
• Noen å prate med
• Få fokuset bort fra egne tanker og følelser.

• Økonomisk trygghet
• Økonomisk gulrot – at det skal svare seg å bli 

rusfri.

• Gradvis tilvenning 
• Trygghet og omsorg.

• Pårørende utbrøt «Hjem til hva?» under punktet 
om ettervern. Mens rusmisbrukerne kan jobbe 
for 200kr dagen i noen kommuner, er det svært få 
tilbud for de som ønsker å bli rusfrie. Ettervern er et 
ømt punkt. Kundemassen er for liten, er svaret. Kan 
gulrøtter, som 200kr dagen, gjør kundemassen av 
rusfrie litt større, fremfor å gi lønn til rus? 

• Det kom tydelig frem at det, som regel, er flere 
viktige aktører inne i bildet i veien til å bli rusfri. 
Kommunene og No Limitation skilte seg ut som de 
som var aller viktigst for brukerne og pårørende, 
noe som ble begrunnet av den koordinerende og 
støttende rollen aktørene innehar.  

• Det kan virke som det er et skrikende behov for 
dagaktiviteter for rusfrie i kommunen, det virker 
faktisk som det er mer for de som ruser seg 
enn for de som jobber med å bli rusfrie. Mindre 
gruppetiltak testes ut, men kundemassen er 
liten.

• Noen har et rusfritt nettverk i bunn et sted, mens 
andre har ødelagt sine rusfrie relasjoner.

• Det krever mot og selvtillit å opparbeide seg nye 
nettverk, selvhjelpsgrupper og tilbud som No 
Limitation kan åpne for nye venner og relasjoner.

• Flere av brukerne mener at selvhjelpsgrupper har 
vært en av de viktigste faktorene til å forbli rusfri.  

• Brukerne må selv dekke reisekostnader til 
og fra arrangementer og møter arrangert av 
ulike selvhjelpsgrupper. Selvhjelpsgruppene er 
brukerdrevet og koster ikke kommunen eller 
brukerne noe. 

• No Limitation har truffet en nerve i forløpet, et hull i 
tjenesten, både med dagtilbud, men også helheten. 
Det å kunne ha et nødbudsjett i kriser, det å kunne 
hive seg rundt, der og da, for å løse utfordringer.

• Prosjektdeltakerne fra kommunene og NAV synes at 
det er kommunen, de som har ansvar for ettervernet, 
som bør dekke brukerne på No Limitation.  

• Trening som metode i veien til å forbli rusfri er bra 
på mange plan, men om det er løsninger for alle 
som vil bli rusfrie, har flere av prosjektdeltakerne 
vært tvilende til.  

• Selv erfaringskonsulentene kjenner på 
ensomheten etter å ha ødelagt gode nettverk 
og kuttet rusnettverk.Nye relasjoner må bygges 
og videreutvikles, slikt tar tid og krever innsats 
som voksen. Fritiden er et svært kritisk punkt 
for brukerne, og samtlige aktører har påpekt 
nettopp dette. 

• Det virker som det å bli rusfri er økonomisk 
krevende, spesielt erfaringskonsulentene forteller 
om deres økonomi som preges av livet de har levd. 

• Får brukerne mer penger fra NAV som rusmisbruker 
enn rusfri? Eller er det dealing/låning som gjør at 
følelsen er slik? Så når du omsider våkner opp edru, 
skal du betale for hele festen resten av livet?

• Dette er en tøff overgang, en overgang som trolig 
ikke alle brukerne klarer å komme seg igjennom 
uten hjelp. Normalisering, hverdag og jobb, dette er 
store barrierer for mange. Å ta denne overgangen 
gradvis kan føre til at flere kommer seg forbi 
overgangen og inn i en normalisert hverdag, fremfor 
å komme raskt ut i arbeid og falle like raskt tilbake.
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På et ansvarsgruppemøtet 4 måneder etter 
behandling, gråter moren. Hun har selv blitt verre i 
den siste perioden og Rune har måttet flytte ut fra 
henne og inn i hybelen, selv om han ikke var klar, 
ikke litt engang. Moren sier: Ettervernet, det er oss, 
det. Vi har gjort alt. Fikset opp hybelen, tatt Rune 
med oss rundt omkring, kjørt og hentet han på ørten 
mislykkede tiltak og tilbud. En gang møtte kun han 
opp, da ble han med hjem igjen, heller. Hvem har 
ballen egentlig, jeg trodde det var kommunen, stotrer 
moren frem. Rune beskytter kommunen og sier de har 
vært viktige for ham i denne tiden, de har pratet med 
ham og hjulpet han å finne ulike tilbud, men at det er 
så få i hans situasjon at de ikke kan ha noen grupper 
eller noe relevant tilbud. I allefall ikke på kveldene, 
som er den tyngste tiden for Rune. 

Til tross for negativt svar fra NAV, får Rune et 
møte med No Limitation, han besøker gården og 
hilser på de andre. De spør hvilke aktører som 
har vært viktigst for han å bli rusfri. Rune tenker… 
ehhh…eh.. litt av alle, kanskje. For mange er 
det Veksthuset, men jeg tror kanskje at mor og 
erfaringskonsulenten i kommunen har gjort at 
jeg har kommet så langt jeg har kommet. De har 
hanket meg inn, pratet med meg på de mørkeste 
dagene både før og etter behandling. Men,… jeg 
har russuget like sterkt i dag, og jeg sliter med 
dumme tanker hver kveld. Jeg føler meg ensom 
og at livet er helt tomt, liksom. Nei, jeg er ikke i 
mål, hvis det er lov å si. Får jeg sjansen i et svakt 
øyeblikk, hadde jeg nok grepet den med begge 
hendene, er jeg redd. 

Månedene går, og nå har Rune vært på enda en 
arbeidsrettet aktivitet etter de to mislykkede 
forsøkene like etter endt behandling. Det var egentlig 
på det tilrettelagte arbeidet på et lager hvor de 
fleste var rimelig rusa selv om det skal være rusfritt 
tilbud på papiret, at Rune ga opp. Han var over 
på sosial stønad og bodde i hybelen i ukedagene. 
Rune var alene. Både fysisk og psykisk. Han ruste 
seg, men han holdt seg kun til hasj. Han ringte 
erfaringskonsulenten Christer, han slet også i denne 
perioden. Christer foreslo No Limitation, men det 
støttet ikke NAV, så i det siste har han deltatt på litt 
AA-møter med Christer og litt på Crux. Alarm, også, 
da de har noe kafégreier på Bryne. 

Etter hvert som tiden går innser Rune at det er han 
som må gjøre noe med livet sitt selv, det heter jo 
ikke recovery-fylke for ingenting. Man skal jo gjøre 
alt selv nå, ta initiativ, være på og helst trene. Rune 
er ingen av delene, og den egentlige motivasjonen 
med å få kontakt med barna igjen, forsvant allerede 
før behandlingen, men noe holder han rusfri nå… 
Er han blitt voksen? Vil liksom ikke skuffe familien 
nok engang, og Christer som kjemper for ham. Og 
seg selv. Ja, han vil forbli rusfri. Og nå ser han at ikke 
er like alene lenger, han har til og med en stående 
invitasjon til No Limitation når han er klar for det.

AA-møtene gir Rune et nytt perspektiv, han er ikke 
så superspesiell som han før trodde, mange der 
har hatt det mye tøffere enn han og de er til og 
med i jobb og har familie. Her kan ikke diagnosen 
hans brukes som unnskyldning, i beste fall som en 
forklaring. Han føler seg litt mindre alene, faktisk.

Kommunen til Rune er med i prosjektet Ny Start og 
han får derfor «GO» til å prøve seg på No Limitation. 
Rune begynner rolig, med noen timer i uka og øker 
ganske raskt opp til hver dag. Han holder litt igjen i 
forhold til treningen, der går grensen. Rune merker 
han blir en del av en ny «familie», det er mange 
i hans situasjon, og han er ikke like alene lenger. 
Rune er trett når han kommer hjem, selv om det 
ikke er så veldig krevende alltid og så blir det jo mye 
snakk inni mellom. Både moren og kommunen blir 
avlastet, da No Limitation hjelper med å koordinere 
både NAV og gir han penger til skysskort.   

Etter endelig å ha noe å fylle dagene med, blir 
kveldene farlig tomme. Rune har fått seg ny leilighet  
av kommunen, han måtte komme seg litt bort fra 
hjembygda si og nærmere No Limitation. Rune får 
russug i den tomme leiligheten, det hadde vært så 
godt med… Han må finne noe å gjøre om kveldene, 
og til slutt blir han med på hockeytreningene til No 
Limitation. Det er gøy, høyt tempo og litt action, 
akkurat som han liker det. Rune sover bedre om 
natten de dagene han har trent, det gjør godt på det 
psykiske, også, merker han. Så lenge han slipper den 
syklingen, så er han fornøyd. 

Rune forteller erfaringskonsulenten Christer 
om ishockey’en og Christer forteller at også han 
sliter med ensomheten og kjedsomheten på 
kveldene. Det er liksom ikke bare å begynne på 
noe i voksen alder, som sjakk, boksirkel, liksom…  
Det blir fort Netflix, sier Christer. Rune får med 
seg Christer på hockey’en . 

Nå som Rune ikke får AAP lenger, og har fått seg 
en leilighet som skal betales. Han får litt bostøtte, 
men han merker det går ikke helt rundt lenger. Han 
stresser med det, sover dårlig, og føler han gjør et 
stykke arbeid på No Limitation som ikke belønnes. 
No Limitation sender med ham litt frysevarer i ny 
og ne, og dekker transportutgiftene hans. Men det 
er ikke bare det… Rune vet også at Christer sliter 
med økonomien, han lever fortsatt med rusgjelden 
som trekkes av lønna hver måned og han har ikke 
opparbeidet seg noe kapital. Skal det være sånn å bli 
rusfri? En evig kamp om å overleve?, undres Rune.     

Rune vokser på å jobbe på gården til No Limitation, 
men han er etter hvert klar for nye utfordringer og 
ikke minst, å få litt lønn for strevet. Onkelen driver et 
gartneri og Rune får begynne der i en 100%-stilling. 
Christer og alle rundt han er imponerte over Rune 
sin stå-på-vilje og guts. Rune kjenner arbeidsplassen 
da han har jobber der en del somrer i oppveksten. 
Så kommer stillheten. Ingen heier lenger, ingen 
ringer for å følge opp. Rune går inn i en rar modus, 
kommer nesten inn i et rusmønster bare uten rusen. 
Moren fanger opp tendensen og tar kontakt med 
No Limitation om råd, de blir enige om å be Rune 
begynne gradvis heller på gartneriet. De når han rett 
før rusen slår inn, denne gangen var moren heldig. 
Og tett nok på til å fange det opp. Rune jobber nå to 
dager i uka og er på gården resten.  

Her i kommunen har vi ikke noe tilbud etter behandling slik 
som No Limitation og sånn.  Vi har heller ikke noe tilbud på 
kveldstid som jo er ganske dumt, jeg tror de savner det. 

Erfaringskonsulent

En blanding av alle, synes jeg. 
Jeg har ikke én viktig aktør, men mange små og 
forskjellige aktører som har vært viktige. Det som hjalp 
mest av alt var å se noen som har gått veien før meg. 
Jeg må trekke ned Veksthuset, men alle andre har vært 
positive. Litt av den, litt av den og litt av den… Må lage 
det til ditt eget.

Tidligere rusmisbruker

Det satt jævlig langt inne, men til slutt gjorde jeg det. 
Det jeg tror folk trenger i begynnelsen, å se folk som 
har gått veien før seg. Jeg har gått til psykolog, men jeg 
tror ikke på de, de har ikke erfaring. Her ble det litt sånn 
«Klarer han det, han galningen der, skal iallefall jeg klare 
det.» Jeg følte meg superspesiell, at ingen andre var som 
meg. Jeg måtte ta det litt etter litt, først klarte jeg ikke 
å si noe, det er fortsatt godt å bare sitte der og lytte. 
Selvhjelpsgruppene har vært veldig viktig i hele løpet 
mitt og jeg har fått reist mye rundt.

Tidligere rusmisbruker

Etter tre år kom en krisesituasjon, da kom hverdagen, 
det ble slutt med skryt. Ingen sa lenger «bra jobba» og 
hverdagen ble grå. Regningene kom som vanlig. Da var det 
lett å gå i en stor felle. Alle tror alt er greit, men det er ikke 
så greit. Det er en utfordring resten av livet. Jeg tenker at 
noen er allergiske, jeg er på en måte allergisk, jeg også, så 
det er viktig at jeg ikke kommer borti det igjen. Derfor tror 
jeg AA er en god ting, du blir påminnet om at dette er noe 
du har hatt og du kan få det igjen. Nettverk må du være 
bevisst på selv, det er for lett å skylde på alle andre.

Erfaringskonsulent

Før hadde jeg full AAP, jeg hadde så jeg klarte meg, 
men nå, som rusfri, har jeg ingenting. Jeg tenker det er 
viktigere at jeg er rusfri enn at jeg har penger. Når jeg 
ruser meg, har jeg ingenting i livet. Jeg klarer meg sånn 
sett og har det godt, men det er jo ganske tungvindt, 
da det økonomisk jo ikke går rundt. Jeg kunne begynt å 
jobbe litt, men det er jeg ikke helt klar for enda. 

Tidligere rusmisbruker

Jeg har hatt en fot i hver leir i mange, mange år 
da jeg har vært fungerende narkoman. Jeg har et 
nettverk som venter på meg, men så føler jeg at 
jeg har brukt de litt opp, så jeg tar det veldig rolig. 
Fantastisk nettverk under Veksthuset, så jeg har 
vært svinheldige med gode folk rundt meg.

Tidligere rusmisbruker

Å komme ut av behandling uten å ha noe å gjøre på er 
døden. Mange føler tomhet etter behandling, «Det er 
ingenting i dette livet.. Var det ikke bedre…» Og du vet 
hvordan du kan få det.. Vi er systemet og systemet er 
tregt. Vi klarer ikke å henge med i svingene til hver enkelt. 
Derfor liker jeg godt grupper, her er mye kompetanse og 
mye egenerfaring som kan hentes ut. 

Erfaringskonsulent

Jeg tror det er mange som faller litt ut fordi de har behov for at 
noen tar litt ansvar. Det kan være behov fra de er små, at de aldri 
har følt kjærlighet. At noen sier «Jeg skal hjelpe deg». Jeg tror ikke 
samfunnet klarer det uten ildsjeler fordi de er villige til å gi den 
omsorgen når alle kontor har stengt og er villige til å åpne hjemmene 
og hjertene sine. Hvis ikke vi har det,… så går det ikke. 

Hvis kommunen hadde hatt ansvar for rehabilitering, så hadde de 
satset mer på ettervern, men kommunen har ikke ansvar for det. 
Spesialisthelsetjenesten er rett på fylket. Så hvis de hadde hatt  beta-
lingsansvaret, så hadde de gjort mye mer for at de ikke skulle havne 
der. Alt dette er politisk spill; det går på penger, det går på budsjett.

No Limitation

Kommunen har for meg vært viktigst. Kommunen hadde 
oppfølging og jeg ble veldig trygg på dem. De har liksom alltid 
vært der, uansett. Det var veldig bra, jeg bare pratet med dem. 
Kommunen har skylda for at det har gått så bra. De har tid 
til meg. Også på Veksthuset kom de inn annen hver uke. Jeg 
hadde to forskjellige, en ruskonsulent og en erfaringskonsulent. 
Kommunen har vært inne hele veien – og vel så det. 

Tidligere rusmisbruker

Den største utfordringen med å bo alene er ensomhet. 
Ensomhet og kjedsomhet, jeg kjeder meg fortsatt. A-larm har 
hjulpet meg, og det er gratis. A-larm og netflix. Vi går turer 
på lørdagene, jeg prøver å ha litt forskjellig hver dag. 

Erfaringskonsulent

Jeg må nesten få trekke frem hun Grete i No Limitation. Før den 
tid så følte jeg meg veldig alene med min sønn. Det var meg han 
bodde hos. Det var han og meg som slet i sammen, men så kom 
No Limitation inn i bildet og det har vært en stor oppløft for ham. 
Min sønn har fått all den støtte han kan få, så jeg klager ikke på 
noen institusjoner, men det er jo ikke alle plasser som passer for 
alle. Men når du føler deg alene, så… så kom Grete inn akkurat 
som… ja, hva skal jeg si... ei mor?

Pårørende

Noen blir fort leie, de som jeg ikke ser igjen. Det er 
akkurat som om jeg får en magefølelse på at du mener 
det, men de kommer ofte fra en mer ressursterk 
familie og de har litt mer god bagasje i forhold til 
tidligere jobb. De har mye de kan hente opp igjen. 
De har et kriminelt og et nettverk som er rusfritt, så 
da kan de velge bort det ene. Noen har jo bare det 
kriminelle og da er det vanskeligere, så jeg tenker 
nettverksarbeid er viktig. De blir så leie av å sitte alene 
i leiligheten, og så blir det ekstra vanskelig når de blir 
oppsøkt av det gamle miljøet. 

NAV

Jeg hadde en kompis som var på Fjordhagen og han tok 
meg med på disse selvhjelpsmøtene... og så kjente jeg at 
det ikke var noe for meg. Jeg vil jo legge det bak meg, det 
er jo ikke meg, det er bare en del av meg. Når jeg er rusfri, 
så er jeg jo ikke rusavhengig lenger. 

Erfaringskonsulent

I stedet for å dekke hospits, kunne de dekket litt her… 
turene til selvhjelpsgrupper. De har møter hver dag i 
hele Rogaland. Det går litt penger på reising, men det 
har gått for meg siden jeg har bodd hos mor og fått AAP. 
Hadde jeg hatt leilighet, hadde jeg ikke hatt råd til å reise 
på selvhjelpsgrupper.

Tidligere rusmisbruker

Når du er så på trynet ruset at du ikke vet hvor du er, da får du 
mye fra NAV. Jeg fulgte opp ei jente og hun visse jo ikke hvor 
hun var engang. Hun fikk den luksusleiligheten på Sola. Og så 
bestemte denne jenta seg for at nei, nå vil jeg ta tak i livet mitt. 
Da begynte problemene hennes, da fikk hun «gallide» penger. 
Det var en måned hu ikke klarte å betale husleie, så måtte 
foreldrene gå inn og betale. Og hvis ikke så hadde hun bare 
skyldt og skyldt. Tenk at det var da hun hadde bestemt seg for å 
bli rusfri at problemet begynte, da var det helt krise. 

No Limitation

Vi hadde en suksesshistorie. En kar hadde, sammen med 
kommunen, klart å trappe ned. Han hadde oppfølgingstiltak på seg, 
gikk inn i arbeidstrening og etter hvert ut i lønnet arbeid. Alle jublet 
og alle trakk seg ut. 2 måneder senere så krasjet alt fordi han var 
ruset på arbeid og så falt han ut av arbeidslivet. Vi vet det i teorien, 
men i praksis så er du så glad for lykkehistorien. Der skulle jo alle 
vært med i bildet i et halvt år til. Det er ikke måloppnåelse når du har 
vært i jobb i en dag, men over tid. Det var en viktig lærepenge. 

NAV

Overgangene fungerer greit til du skal ut i samfunnet igjen. Den 
overgangen var tøff. Hvis du ikke har jobb eller skole å gå til, blir 
det veldig stille når du kommer ut av behandling. Noen er klare 
for jobb, men de fleste ikke. Jeg var klar. Jeg startet i Nordsjøen 
og jobbet der i 3 år. Det fungerte til jeg sprakk, eller det fungerte 
jo ikke helt siden jeg sprakk, da... Jeg klarte å hente meg inn igjen 
da jeg flyttet ut hit. Jeg sluttet av meg selv da, det var utrolig 
vanskelig, men det gikk. Jeg hadde lært mye på Veksthuset, tror 
det at jeg fullførte Veksthuset gjør at jeg er rusfri i dag. 

Erfaringskonsulent

Tomrommet kommer om kvelden. Det hjelper ikke 
bare med arbeid, det er bare en liten del av å kunne 
leve. Vi i kommunen har hatt litt gruppearbeid, men 
ikke så mye av det, vi har ikke flere ressurser og vi 
har ikke nok brukere. 

Erfaringskonsulent

Jeg kjeder meg fortsatt. 
Det er ensomheten, Netflix og meg. 

Erfaringskonsulent

No Limitation…  det de gjør er midt i kjernen, men samtidig er 
de helt på utsiden. Det hullet der med fritid tenker jeg er det 
som gjør at det ikke funker i dag, at brukerne kommer tilbake 
igjen. 
No limitation er ikke godkjent i NAV, og problemet er på 
systemnivå, så vi kan ikke gjøre så mye med det. De store 
rammeavtalene er alle bare i arbeidstiden. No limitation og 
TAFU som er kjempebra opplegg som får gode resultater, meg 
bekjent. Forskjellen er også at de gir brukerne noe på fritiden, 
så det er jo et mye mer helhetlig tilbud. 

NAV

Min datter ville inn på No Limitation, men hun fikk ikke, 
kommunen og NAV ville ikke støtte det opplegget. Og det 
er jo sånn helt ekstremt spesielt. Får ikke dekket reise, 
engang ... Og det betyr jo at det er mor som betaler… og 
betaler og betaler. Sant? Og det er så sykt fordi de har sånt 
rigid system. Så nå har jo No Limitation hun der… gratis. Vi 
hadde ikke overlevd uten dem. 

Pårørende

Jeg hadde en kar som hadde tungt 
amfetaminbruk, han syklet seg til et 
edruskap hos No Limitation. Men han sier 
fortsatt «jeg må hoppe i fallskjerm, jeg må 
ha kicket.» Han orket ikke behandling, men 
fant redningen i No Limitation. Utfordringen 
er å finne plasser som passer til den enkelte. 

Kommune

Hva med jul? Som pårørende har vi allerede nå begynt å tenke 
på jul.. Vi går jo på eggeskall hele julen. Jeg skulle ønske at 
kommunen hver høytid samlet alle rusmisbrukerne inn på 
omsorgsinstitusjoner, da hadde dere gitt oss pårørende et 
sårt etterlengtet pusterom. Vår sønn kunne godt kommet 
hjem på julemiddag i noen timer, men vi klarer ikke hele julen, 
altså. Resten av julehøytiden, i 1-2 uker, kunne de vært på 
omsorgsinstitusjon. Min sønn hadde blitt med på det uten å 
blunke. Det hadde vært reell avlastning for pårørende, det. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Vi har ikke et fullverdig godt ettervernstilbud, men det er jo 
diverse plasser de kan dra og være med andre, som Crux og rusfrie 
nettverk. Vi har ikke noe med dette å gjøre, og igjen blir vi litt den 
som legger til rette. Dagtilbudet blir litt NAV sitt ansvar, da vi ikke 
har noe å tilby.

Kommune

Nei, det hadde vært bra om det var flere alternativer å velge i, som 
Fretex, gjerne med flere avdelinger og arbeidsfelt. For mange er det 
veldig bra med dyr og gård, men for de fleste som skal ut i arbeid, så 
kunne de trengt flere tilbud. Mekanisk, tømring, snekring, lager og 
logistikkarbeid er de tingene som går igjen som de kunne tenke seg… 

Det burde absolutt vært mer av de helhetlige tiltakene. Det er så mye 
som må ryddes opp først som for eksempel dette med Bank ID. Man 
må begynne med å få på plass det som de aller fleste har.

NAV

Trening er bra for 
ensomheten. 

Erfaringskonsulent

No Limitation presser meg når jeg sykler. Når du tror du ikke 
har mer å gi, så har du mer å gi, sa de. Det vet du ingenting om, 
svarte jeg da. Men det er så sant. Som når du er på kjøret, når 
du tror du er på bånn, kan du synke enda lenger ned og når du 
er på bånn, så kan du reise deg. 

Tidligere rusmisbruker

Det er bra om No Limitation forstår at trening 
og gårdsdrift ikke er for alle, det er jo en trend 
med en del unge mennesker som har påvirket 
rusforskningen og recovery-tenkingen at 
trening er veien til saliggjørelse. Det samme 
som at arbeid er veien til saliggjørelse. 

Jeg sier vi er på vei fra en grøft til en 
annen grøft. Så vi er på vei... Ja, for det er 
så mange elementer i mennesket. Hver 
gang det kommer noe nytt, er det det nye 
saliggjørende. Det forkynnes at trening er 
veien til saliggjørelse, men det snevrer bare 
gruppa inn. Da får du et a-lag og et b-lag, og 
derfor sier jeg at vi går i noen grøfter. 

Kommune

Hvis du sitter lenge nok i ensomheten 
uten rusen, så virker rusen så deilig. 
For du sitter jo der og kjenner på 
dine egne følelser, mens om du er 
med andre så blir du avledet og  får 
heller kjenne på følelsene i små 
doser. Det er noe med å ha tid for alt, 
men begrenset tid. Du skal ikke sitte 
å kose deg med misnøyen. 

No Limitation

Den største utfordringen er egentlig det økonomiske. Jeg har 
ikke økonomisk trygghet og det sliter meg helt ut. Det gjør meg 
skikkelig deprimert. Og så er det litt det at jeg har lyst til å klare 
meg selv og så må jeg bare innse at jeg trenger hjelp enda. 

Økonomi er vanskelig. Jeg synes min økonomi fortsatt er vanskelig. 
Jeg har mye gjeld og NAV må hjelpe. Det går rundt, jeg har nok til 
å gå på kino uten at det blir dekket. 

Det er knalltøft… Og det med økonomi er så viktig. Det stresser 
så mye, det gjør ting så mye verre. Det å ha kreditorer på nakken, 
og ikke ha penger til å leve. Jeg skulle ønske at NAV kunne hjelpe 
denne gruppen bedre økonomisk, en ordning som ga disse litt mer.  

Erfaringskonsulenter

Ettervern? - Vi er ettervernet! Jeg har 
stått på for sønnen min i snart ti år, men 
nå er jeg i ferd med å resignere. Vi er 
et godt team, jeg og min mann, men 
nå begynner min mann å bli tom og jeg 
nærmer meg, jeg også. 

Pårørende

De skal ha et dagtilbud av eller annet slag... De må ha 
noe å gjøre., det nytter ikke å komme hjem og tvinne 
tommeltotter. Og tror at vi som regel får til et eller 
annet. Men det er dagtilbud som er det verste.. dette 
er vårt og NAV sitt ansvar... Åh, det er kjempe dårlig!! 
Det er enormt lite.. Kommunen har egentlig.. det eneste 
tilbudet kommunen har, er for de brukerne det nesten 
ikke er håp for på et vis. Og der kan vi ikke plassere de 
som kommer ut fra fengsel eller behandling,.. så… jeg 
vet ikke om noe. Dessverre. Det er NAV som har litt… 
noe arbeidsrettet tiltak. 

Kommune

Å gå sammen med noen som har felles mål, det er 
kraftfullt. Det begynner å skje litt ting utenfor systemet. 
Skal ikke gjøre folk avhengige et system, heller uavhengige 
av systemet. Selvhjulpne og hjelper hverandre. 

Erfaringskonsulent

Rusfrie nettverk

Lite og ingenting ettervern i mindre 
kommuner, verken oppfølging eller 
aktivitetstilbud. Trenger både et 
dag- og et kveldstilbud.

Ulike budsjetter uinteressant for 
brukerne. 

Faglighet og valgfrihet 
- frihet å velge riktig behandling

Pårørende alene og ofte på 
bekostning av søsken

Omsorgsinstitusjonene, 
No Limitation og andre 
ideelle organisasjoner er 
på siden av tjenestene.

Hjem fra fengsel - alene

"Vil ikke ha hjelp", 
pårørendes største 
påkjenning

Kommuner organisert rundt 
brukeren eller systemstyrt?

NAV gjemmer seg bak 
pc'en. Lite samarbeid på 
tvers. Utilgjengelige.

Ventetider overalt - 
mange faller tilbake 
i ventetidene

Mangler arbeidsrettet og 
individuell oppfølging, eks. 
bank-brikke og oppmøte-
kompetanse.

Tilbakefall 
= ut av systemet 

Erfaringskonsulenter noe annet 
enn en ruskonsulent, mer enn et 
alibi.

Erfaringskonsulenter noe annet 
enn en ruskonsulent, mer enn et 
alibi.Hull i tjenestereisen



Drømmereisen - idébank 



Drømmereisen - kommuner i utvikling 



Den realistiske reisen - zoome ut



Ut i ordinær jobb

Rusfritt liv

Fra kommune, “gata” 
og andre henvendelser

Ut i jobb 
med oppfølging
Arbeidstrening, 

oppfølging ut i jobb. 

Psykisk helse og rus 
NAV 

Fra fengsel, KIF

Fra spht. Avrusing, 
døgn- eller poliklinisk 

behandling 

Via spht. Avrusing, 
døgn- eller poliklinisk 

behandling 

Andre 
ettervernstilbud

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. Tilbud hver 
ukedag med kartleggingsgrupper, temadager, 

trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

Medarbeiderprogrammet
Program over 12 mnd som hjelper å dekke kritiske 

hull og overganger med høyintensiv trening, 
meningsfulle oppgaver, ansvar og tett oppfølging. 

No Limitation 

Arbeids-
rettet forberedelse

Fullføre videregående, 
ta fagbrev, kurs, lappen.

Psykisk helse og rus 
NAV 

Den realistiske reisen - skisse til ny modell



Ut i ordinær jobb

Rusfritt liv

Fra kommune, “gata” 
og andre henvendelser

Ut i jobb 
med oppfølging
Arbeidstrening, 

oppfølging ut i jobb. 

Psykisk helse og rus 
NAV 

Fra fengsel, KIF

Fra spht. Avrusing, 
døgn- eller poliklinisk 

behandling 

Via spht. Avrusing, 
døgn- eller poliklinisk 

behandling 

Andre 
ettervernstilbud

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. Tilbud hver 
ukedag med kartleggingsgrupper, temadager, 

trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

Medarbeiderprogrammet
Program over 12 mnd som hjelper å dekke kritiske 

hull og overganger med høyintensiv trening, 
meningsfulle oppgaver, ansvar og tett oppfølging. 

No Limitation 

Arbeids-
rettet forberedelse

Fullføre videregående, 
ta fagbrev, kurs, lappen.

Psykisk helse og rus 
NAV 

Den realistiske reisen - skisse til ny modell



Fra fengsel, KIF

Avrusing /
poliklinisk behandling 

Spesialisthelse-
tjenesten

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

ANSVARSGRUPPER HVER 6. UKE OG  

Ut i ordinær jobb

Rusfritt liv

Ettervernstilbud
Medarbeiderprogrammet 
og andre ettervernstilbud

No Limitation 
Andre

Behandling
Avrusing, døgn- eller 
poliklinisk behandling 

Spesialisthelse-
tjenesten

Ut i jobb 
med oppfølging
Arbeidstrening, 

oppfølging ut i jobb. 

Psykisk helse og rus 
NAV 

Arbeids-
rettet forberedelse

Fullføre videregående, 
ta fagbrev, kurs, lappen.

Psykisk helse og rus 
NAV 

DYNAMISK KRISEPLAN HELE FORLØPET

Fra kommune, “gata” 
og andre henvendelser

Den "jærske" modellen



Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, temadager, 
trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Ny Start tilbudet 

• Lavterskeltilbud

• Ingen ventetid 

• Begge kjønn og ingen aldersbegrensning 

• Alle faser - individuell bedringsprosess

• Tett oppfølging over tid - tilbud hver dag

• Samhandling på tvers av tjenesteområder, NAV del av gruppetilbud 

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Ukeplan Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

Mandag Tirsdag Onsdag Torsdag Fredag Helg
No Limitation 
spinning 
Hognestad vegen 
84, Håland  
Kl. 09.30-13.00

Felles lunsj

Spinning 
Hognestad vegen 
84, Håland
Kl.19.30-20.30

Arbeidsforberedende  
grupper
Hognestad vegen 84, 
Håland  
Kl. 0930-13.00/14.00

Lunsj

Arbeidsforberedende  
grupper, Tema 
Sandtangen 2   
Kl. 0930- 12.30-13.00

Lunsj

Sirkeltrening 
Hognestad
vegen 84, Håland
Kl.19.15-20.30

Arbeidsforberedende 
grupper i samarbeid 
med NAV. Sandtangen 2 
Kl. 09.30 -13.00-14.00

Lunsj

Hockeytrening
Torsdag 20.15-21.45
Nye Loen på Nærbø

Spinning Hognestad 
vegen 84, Håland
Kl.19.30-20.30

No Limitation 
spinning 
Hognestad vegen 
84, Håland  
Kl. 09.30-13.00

Felles lunsj

Hockeytrening
Søndag 17.00-18.00
Nye Loen på Nærbø



Mål med samlingene

• Sosialt samvær og fellesskapsfølelse

• Se og høre på den enkelte og deres behov

• Individuell oppfølging 

• Formidle informasjon om tilbud som deltakere kan benytte seg av. 

• Invitere inn bedrifter og andre aktuelle instanser/foredragsholdere 

som deltakere viser interesse for. 

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Sammen på tvers av aktører

• Naturlig kobling til NAV; bli kjent med NAV og systemet. 

• Kobling med psykisk helse og rus i den enkelte kommune. 

• Kort overgang til No Limitation dersom deltaker ønsker å benytte seg 

av deres tilbud. 

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Deltakerne i gruppen 

• Motiverte til å slutte med rus eller å holde seg rusfrie

• Tett oppfølging avdekker at ikke alle er helt rusfrie, men motiverte og 

ønsker rusfrihet 

• Tilbakefall forekommer som en naturlig del av prosessen

• Ikke lov å møte opp ruset i gruppene

• Noen har vært rusfrie i lengre perioder (2 år) og noen er i LAR

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Individuell oppfølging Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

Uke 1 Uke 2 Uke 3 Uke 4 Uke 5 Uke 6
Kartleggingsskjema fra 
inntakssamtale blir 
utfylt med 
fokusområder/ 
utfordringer/ mål

Taushetsplikt og 
grupperegler blir avklart 
og signert sammen med 
samtykkeskjema. 

Fokus:
Trygghet i gruppen,
rutiner, komme i gang,
sikre oppmøte

Ansvarsgruppe blir 
kartlagt/ eventuelt 
opprettet

Oppfølgingssamtale etter 
oppstart; bl.a med 
innhold av plan for 
ukentlig oppmøte, 
transport til/fra o.l.

Min Plan(kriseplan) app

Trygghet i gruppen, 
rutiner, sikre oppmøte

Oppfølgings samtale kan 
bli mer naturlig denne 
uken

Individuell samtale

Trygghet i gruppen, 
rutiner, sikre oppmøte

Ringe ruskonsulenten til 
deltaker; oppdatere 
status, plan, mål; samt 
sikre innkalling til 
ansvarsgruppemøte

Evalueringssamtale med 
deltaker, hvordan 
fungerer tilbudet så 
langt, hva har endret seg 
siden oppstar osv. I 
tillegg forberedelse til 
ansvarsgruppemøte slik 
at deltaker får mest 
mulig ut av møtet.

Ansvarsgruppemøte
(planlegging av videre 
forløp, progresjon). 
Hvem har ansvar for hva. 
Sikre at vi jobber mot 
samme mål.



Ny Start Jæren status  

• I 2018 ble det kartlagt 31 menn og 13 kvinner 

• Totalt er 4 i ordinært arbeid og 2 gått videre i døgnbehandling 

• Fra oppstart av grupper(mars 2019) har vi hatt ca 30 kartlagte deltakere 

• Pr i dag har vi 12 deltakere

• Aktivt tilbud hele sommeren 2019 med rundt 8 deltakere daglig.

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus



Fra fengsel, KIF

Avrusing /
poliklinisk behandling 

Spesialisthelse-
tjenesten

Kartlegging/arbeidsforberedende gruppetilbud  
Gjøre om ventetider til kartlegging. 

Tilbud hver ukedag med kartleggingsgrupper, 
temadager, trening, innledende IPS-prosess og lunsj. 

Ny Start og No Limitation 
i samarbeid NAV og Psykisk helse og rus

ANSVARSGRUPPER HVER 6. UKE OG  

Ut i ordinær jobb

Rusfritt liv

Ettervernstilbud
Medarbeiderprogrammet 
og andre ettervernstilbud

No Limitation 
Andre

Behandling
Avrusing, døgn- eller 
poliklinisk behandling 

Spesialisthelse-
tjenesten

Ut i jobb 
med oppfølging
Arbeidstrening, 

oppfølging ut i jobb. 

Psykisk helse og rus 
NAV 

Arbeids-
rettet forberedelse

Fullføre videregående, 
ta fagbrev, kurs, lappen.

Psykisk helse og rus 
NAV 

DYNAMISK KRISEPLAN HELE FORLØPET

Fra kommune, “gata” 
og andre henvendelser

FLEKSIBELT INTERKOMMUNALT ETTERVERN PÅ JÆREN

Den "jærske" modellen



TAKK FOR OSS

http://www.nystartjæren.no/


